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روزنامه صبح ایران

به استناد موافقتنامه شماره 1328/ 1397 مورخ 97/11/27  شورای اسلامی شاهد شهر ، این شهرداری 
در نظر دارد نسبت به اجرای فاز اول زمین فوتبال چمن مصنوعی به مبلغ 6/000/000/000 ریال  از منابع 

بودجه جاری از طریق مناقصه عمومی اقدام نماید .
شرایط شرکت در مناقصه: 

1. دارا بودن حداقل رتبه 5 ابنیه معاونت مدیریت و برنامه ریزی . 
2. سپرده شرکت در مناقصه 300/000/000  ریال می باشد که می بایست همراه اسناد مناقصه تحویل 

گردد .
3.  محل بازگشایی پیشنهادات شهرداری شاهد شهر) دفتر شهردار( می باشد .

4.  هرگاه برندگان اول و دوم و سوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد .
5.  شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است .

6.  هزینه درج آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد) دو نوبت( .
7.  سایر شرایط شرکت در مناقصه در اسناد مناقصه درج شده است .

8. کلیه متقاضیان واجد شرایط می توانند پس از انتشار آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز با ارائه معرفی 
نامه معتبر جهت دریافت اسناد مناقصه یا کسب اطلاعات بیشتر به واحد امور قراردادهای شهرداری 

شاهد شهر مراجعه نمایید .
تاریخ چاپ نوبت اول 97/12/04   تاریخ چاپ نوبت دوم 97/12/11 

شهرداری شاهد شهر 

 داوود محمودی - سرپرست شهرداری شاهدشهر

آگهی مناقصه عمومی مرحله اول) نوبت اول(

پیام مشترک حضرت آیت الله سید محمد سعیدی نماینده ولی فقیه در استان و دکتر بهرام سرمست استاندار قم به 
مناسبت ارتحال ملکوتی  فقیه پارسا و زاهد حضرت آیت الله مومن  " رحمه الله علیه "

بسم الله الرحمن الرحیم
اذا مات العالم الفقیه ثلم فی الاسلام ثلمة لایسدها شیء

خبر ارتحال ملکوتی فقیه پارسا و زاهد حضرت آیت الله حاج شیخ محمد مومن " رحمه الله علیه " موجب تاسف و 
تاثر گردید .

این عالم فرزانه طی سالهای متمادی حضور در حوزه های علمیه و کسب فیض از محضر عالمان برجسته و بنام ، به 
تدریس دروس حوزوی و تالیف کتب و آثار ارزنده دینی پرداختند و علاقمندان و شاگردان زیادی از وجود ایشان ، بهره 
مند شدند .این مجاهد نستوه در عرصه سیاسی نیز جزء یاران معتمد امام و رهبری و از همراهان موثر نهضت عظیم 
اسلامی در سنگر مبارزه با طاغوت بودند و پس از پیروزی انقلاب اسلامی نیز در صحنه ها و مسئولیت های خطیر از جمله 
ریاست دادگاه انقلاب اسلامی ، شورای عالی قضایی ، شورای  نگهبان ، مدیریت حوزه علمیه قم ، نمایندگی مردم شریف 
سمنان و قم در مجلس خبرگان رهبری و مجمع فقه اهل بیت )ع ( به ایفای نقش پرداخته و خدمات ارزشمندی را در 

عرصه ها از خود به یادگار گذاشتند .
بدینوسیله ضمن اعلام عزای عمومی روز شنبه مورخ 4 اسفندماه در استان قم ،  فقدان این عالم فرهیخته را به حضرت 
بقیه الله الاعظم )عج( ، رهبر معظم انقلاب ، مراجع عظام تقلید ، حوزه های معزز علمیه ، اعضای محترم جامعه مدرسین و 
بیت شریف آن بزرگوار به ویژه مردم انقلابی استان قم  تسلیت عرض نموده و از درگاه ایزد منان ، برای ایشان علو درجات 

و غفران و رحمت واسعه الهی و برای عموم بازماندگان ، صبر و اجر جمیل خواستاریم.

پیام  تسلیت مشترک  
نماینده ولی فقیه در استان و استاندارقم 

بهرام سرمست - استاندار قمسید محمد سعیدی - نماینده ولی فقیه در استان

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی:

بدون تبعیض به جوانان فرصت رشد داده شود

صالحی در گفت وگو با شبکه الجزیره؛

موضوع موشک های بالستیک ایران 
غیر قابل مذاکره است

معاون سیاسی وزیر کشور: 

هیچ راهی جز تعامل و گفتگو در کشور نداریم

 حالا خورشید تعطیل می شود

دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات نیست 

گذر از رویکردجناحی
  اکسیر حل مشکلات 
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توان  ایران  ایران گفت:  اتمی  انرژی  رئیس سازمان 
تکنولوژیکی لازم برای بازگشت به قبل از برجام را دارد. 

علی اکبر صالحی در گفت وگو با شبکه الجزیره با 
موضوع »ایران؛ چالش ها بعد از کنفرانس ورشو« درباره 
طرح مذاکرات جدید و انتقادها درباره توان موشکی ایران 
تصریح کرد: موضوع موشک های بالستیک ایران غیر 

قابل مذاکره است.وی کنفرانس ورشو و تلاش های انجام 
شده علیه ایران را شکست خورده توصیف کرد و گفت 
که ما هیچ اهمیتی برای این کنفرانس قایل نیستیم.رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران خاطر نشان کرد : ما کنفرانس 
ورشو را بی نتیجه می دانیم. وی با یادآوری ناکامی و 

شکست مقام های آمریکایی و ...

دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات نبوده و نیازمند همکاری و همدلی جریان های سیاسی مقابل است. این مساله نیز 
مستلزم تغییر نگاه و رویکردهای جریان های سیاسی نسبت به مسائل کشور و حرکت در جهت تامین منافع ملی است. مرور 
اخبار هر روزه مطبوعات و شبکه های اجتماعی گویای تکثرها و اصطکاک های بی جهت میان جریان ها و گروه های سیاسی 
است. هر کدام از آنها خود را محق دانسته و طرف مقابل را طرد می کنند. هر چند سیاست میدانی برای رقابت است از این رو 
کشاکش میان جریان ها و گروه های سیاسی برای به دست آوردن قدرت امری رایج به حساب می آید. با این حال اگر هر جریان 

سیاسی ساز خود را بزند و با تکروی و نگرشی تک بعدی عمل کند...

رئیس فراکسیون امید بر ضرورت الگو گرفتن از تجربه موفق 
دهه شصت تاکید کرد و با انتقاد از برخی اظهارنظرهایی که به دنبال 
ناامید کردن مردم هستند، اظهار کرد: متأسفانه کسانی که باید به 
جامعه آرامش بدهند و برای عبور از وضعیت فعلی تلاش کنند سیاه 
نمایی می کنند و به دنبال ناامید کردن مردم هستند. اگر مردم ناامید 
شوند از همه عبور خواهند کرد.محمدرضا عارف در جمع کانون 

یزدی تباران ضمن تحلیل اوضاع کشور و ...

علی اصغر فانی، معلم قدیمی و مدیر باسابقه آموزش وپرورش 
است که چندی وزارت آموزش و پرورش را نیز تجربه کرده است.او 
معتقد است مهمترین عامل شکل گیری انقلاب، سرمایه اجتماعی 
امام در بین مردم بوده و اکنون نیز اولویت اصلی انقلاب بازسازی این 
سرمایه است که بسیار تخریب شده است. وی در این گفت و گو بر 
ضرورت بازسازی این سرمایه اجتماعی که تخریب شده تاکید کرد.

در صفحه 7  این گفت و گو را می خوانید...

محمد رضا عارف:

مردم ناامید شوند 
از همه عبور می کنند

علی اصغر فانی:

سرمایه اجتماعی
تخریب شده بازسازی شود
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

نگاهی به زندگی علمی و سیاسی آیت الله مؤمن؛

پیکر آیت الله مؤمن امروزدر قم تشییع می شود
امروزدر قم عزای عمومی است

مراسم گرامیداشت آیت الله مؤمن ازسوی رهبر انقلاب امشب  در قم

فقیه  مؤمن

استاندار قم گفت: با توجه به اینکه بر اساس برنامه ریزیها، باغ موزه دفاع مقدس استان قرار است 
تا 15 خرداد سال آینده به بهره برداری برسد، تمام دستگاه های اجرایی و خدمات رسان همت کنند 
تا افتتاح این مرکز فرهنگی دچار تاخیر نشود. بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه ستاد راهیان 
نور قم، افزود: موزه دفاع مقدس نیز همانند راهیان نور می تواند ارزش های انقلاب و دفاع مقدس 
را به نسل آینده منتقل نماید.وی خاطرنشان کرد: این مجموعه فرهنگی به شکل ابتکاری و با توجه 
به جایگاه خاص قم در انقلاب به عنوان باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس طراحی شده است.
ساخت باغ موزه دفاع مقدس قم به عنوان یکی از برکات و دستاوردهای سفر تاریخی سال 89 رهبر 
معظم انقلاب اسلامی به استان قم بود. این طرح که از سال 92 روند اجرایی آن به دلیل عدم تامین 

بودجه لازم متوقف شده بود در ماه های گذشته بار دیگر مراحل ساخت آن ادامه یافته است...

امام جمعه قم گفت: هنجارشکنان و پشتوانه های پنهان و آشکار آنها بدانند که مردم، جوانان و 
مسؤولان قم مصمم هستند که با متخلفان طبق قانون برخورد کنند. آیت الله سیدمحمد سعیدی 
در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس برگزار شد با اشاره به اینکه قطع روابط 
سیاسی و دیپلماسی و هرگونه مراوده و پیمان با آمریکا و صهیونیست ها که دشمنان اصلی اسلام 
هستند امری شرعی است اظهار کرد: امام راحل و رهبری دولت آمریکا را شیطان بزرگ و طاغوت 
اکبر و رژیم صهیونیستی را غده سرطانی می دانند و مراوده با آنها تخلف از حکم خدا است.وی با 
اشاره به اینکه برائت از مشرکین در مراسم حج به فرهنگی جهادی و انقلابی تبدیل شده است 
بیان کرد: حج مسلمانان ایران حجی ابراهیمی است به همین دلیل امام راحل می فرمایند حج 

بدون برائت، حج نیست...

استاندار قم :

باغ موزه دفاع مقدس قم 
15 خرداد سال آینده افتتاح می شود 

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

قم جای اقدامات 
هنجارشکنانه  نیست 

88

روابط عمومی مخابرات منطقه قم
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چرا امروزاز روحانی 
انتقاد می کنیم ؟

دیروز	از	حسن	روحانی	و	برنامه	هایش	دفاع	می	کردیم	
و	امروز	از	حسن	روحانی	و	برنامه	هایش	انتقاد	می	کنیم.	چرا	
این	برای	برخی	عجیب	است؟ما	معتقد	بودیم	برجام	بخشی	

از	مشکلات	کشور	را	حل	کرده	است.	ما	معتقد	بودیم	سیاست	خارجی	شیخ	دیپلمات	
توانسته،	سایه	بخشی	از	مشکلات	را	از	سر	ایران	کنار	بزند.	حالا	بر	این	باور	هستیم	بعد	از	
خروج	آمریکا	از	برجام،	حسن	روحانی	و	دولتش	برنامه	مشخصی	برای	اداره	کشور	ندارند	و	
به	نظر	می	رسد،	منتظر	امداد	غیبی	برای	حذف	ترامپ	از	صحنه	سیاسی		جهان	هستند.
روحانی،	نه	نسبت	فامیلی	با	ما	دارد	نه	رفاقتی	با	او	داریم.	تنها	نسبت	خویشاوندی	ما	با	وطن	
است.	هرکسی	بتواند	ایران	را	در	مسیر	پیشرفت	قرار	بدهد،	به	او	دست	یاری	می	دهیم	
و	در	کنارش	هستیم.	برخی	فکر	می	کنند	چون	در	دو	انتخابات	92	و	96	از	روحانی	در	
برابر	رقبای	او	حمایت	کردیم،	حالا	هم	تمام	قد	باید	در	کنار	او	بایستیم	و	حتی	سیاهی	ها	
او	را	سفید	ببینم.این	چه	رسمی	است؟	بله،	زمانی،	مشکلات	فراوان	بود	و	برخی	به	مردم	
توصیه	می	کردند،	به	جای	گوشت	و	مرغ	اشکنه	بخورند	اما	ما	اینگونه	نیستیم.ما	از	رییس	
جمهور	روحانی،	انتظار	شرایط	اینگونه	نداشتیم	و	به	خاطر	همین	از	او	انتقاد	می	کنیم.	ما	
دوست	نداشتیم	همان	سبکی	را	در	رفتار	و	ادبیات	ببینم	که	به	آن	»	نه«	گفتیم.ما	انتظار	
داشتیم،	روحانی	به	عنوان	رییس	دولت	تدبیر	وامید	برای	دوران	پسا	خروج	آمریکا	از	برجام،	
برنامه	اش	مشخص	داشته	باشد	نه	اینکه	مسخ	شود	و	تنها	نظاره	گر	شرایط	کشور	باشد.
همچنان	از	رایی	که	در	92	و	96	دادیم	دفاع	می	کنیم.	چون	در	آن	زمان	تنها	راه	نجات	
کشور،	گفت	وگو	و	مذاکره	بود.	حالا	هم	از	شرایط	کشور	انتقاد	می	کنیم	و	با	صدای	بلند	
می	گوییم،	آقای	رییس	جمهور،	انتظار	ما	از	دولت	شما،	این	شرایط	که	می	بینیم	نبود!	ما	از	
رییس	جمهور	انتظار	داشتیم،	لباس	رزم	بپوشد	و	به	میدان	بیاید	و	برای	مشکلات	کشور،	
مفری	پیدا	کند.	نه	اینکه،	همچون	مردم	نظاره	گر	شرایط	بحرانی	کشور	باشد.عده	ای	بر	
این	باور	هستند	که	شرایط	امروز،	به	خاطر	رای	مردم	در	دو	انتخابات	گذشته	بوده	است.	
این	افراد	اما	گویا	فراموش	کرده	اند	مردم	از	شرایطی	که	احمدی	نژاد	برای	کشور	ایجاد	
کرده	بود	به	روحانی	پناه	آوردند.	اگر	نبود	برجام	و	مذاکرات	هسته	ای،	دلار	20	هزارتومانی	
در	همان	سال	92	انتظار	مردم	را	می	کشید.مردم	انتخاب	درستی	کردند.	4	سال	ابتدایی	
روحانی	نشان	داد،	که	مذاکره	و	گفت	وگو	می	تواند	آرامش	اقتصادی	را	به	کشور	هدیه	کند	
و	اتفاقا	مشکل	امروز	ما	این	است	که	رییس	جمهور	آمریکا،	مسیر	گفت	وگو	را	بسته	است.
با	این	همه	باید	گفت	رییس	جمهوری	را	که	بتوانیم	با	این	صراحت	از	او	انتقاد	کنیم	را	

به	رییس	جمهوری	که	نتوانیم	انتقاد	کنیم	ترجیح	می	دهیم.
	

برای او که مومن به انقلاب بود!
او	مومن	به	مفهوم	واقعی	کلمه	بود،	مومن	به	اسلام،	
مومن	به	انقلاب،	مومن	به	امام،	مومن	به	رهبری	معظم	
انقلاب	و	مومن	به	مردم.	برای	هر	کدام	تنها	من	تعدادی	
اماره	و	قرینه	دارم	و	دیگران	نیز	هم.آیت	الله	مومن	عالمی	

وارسته،	اخلاق	مدار	و	فقیهی	دانا	و	آشنا	به	مسائل	روز	بود.	او	مبارزی	خسته	ناپذیر	در	
دوران	قبل	از	پیروزی	و	ایثار	گری	تمام	عیار	برای	انقلاب	و	مردم	بود.	ضمن	تاکید	و	اصرار	
بر	مبانی	فقهی	که	بر	همگان	روشن	است،	همیشه	در	صف	دفاع	از	مردم	بود	و	بسیاری	از	
نظرات	فقهی	شورای	نگهبان	که	در	تایید	حقوق	مردم	است	حاصل	تلاش	و	استلال	ایشان	
بوده	است.	عالمی	بود	بدور	از	تشریفات	و	نه	تنها	اعتنای	به	تشریفات	و	مال		آن	نداشت	
بلکه	دیگران	را	نیز	باز	از	انجام	آن	می	داشت.	اگر	کاری	با	ایشان	نداشتید	نمی	توانستید	
ایشان	را	مشایعت	کنید،	به	شدت	نارحت	می	شدند.	بر	آن	چه	علم	پیدا	می	کردند	پای	
فشاری	می	کردند،	اما	در	جمع	به	راحتی	نظر	دیگران	را	تبعیت	می	کردند.	دقت	در	کار،	
وظیفه	شناسی،	اخلاق	مداری	و	توجه	به	حقوق	مردم	از	ایشان	انسانی	ساخته	بود	قابل	
احترام	برای	دوست	و	دشمن.	آنچه	را	که	می	دانست	به	دیگران	ارائه	می	کرد	و	آنچه	را	نمی	
دانست	صراحتا	می	گفت	نمی	دانم.زندگی	ایشان	بسیار	ساده	تر	از	آنی	بود	که	به	تصویر	
کشیده	شده	است.	هیچگاه	حقی	را	برای	خود	ادعا	نمی	کرد،	با	اینکه	در	تمام	دوران	مبارزه	
و	پس	از	آن	همه	چیز	خود	را	وقف	انقلاب	و	اسلام	کرد.	روزهای	اخر	وقت	ملاقاتی	داشت	
با	مقام	معظم	رهبری	و	خواسته	جالبی	داشت.	در	عتبات	جوانی	از	ایشان	در	خواست	دیدار	
با	رهبری	را	کرده	بود	و	آن	روز	حامل	این	درخواست	برای	مقام	معظم	رهبری	بود.	روح	
آن	بزرگوار	امشب	میهمان	داماد	شهید	مدافع	حرمش	است.	انشاالله	در	جوار	رحمت	الهی	

وبا	اولیا	خدا	محشور	باشند.

امام جمعه موقت تهران : 

بیانیه گام دوم انقلاب
منشوری برای خودسازی و تمدن سازی است 

خطیب	نماز	جمعه	تهران	با	اشاره	به	بیانیه	گام	دوم	انقلاب	که	از	سوی	رهبر	معظم	
انقلاب	در	آغاز	دهه	پنجم	انقلاب	صادر	شد،	گفت:	این	بیانیه	منشوری	برای	مرحله	دوم	
خودسازی،	جامعه	پردازی	و	تمدن	سازی	است	که	تبیین	کننده	فصل	نوین	حرکت	انقلابی	

و	عمل	جهادی	ملت	بزرگ	ایران	و	امت	اسلام	و	جبهه	مقاومت	است.	
حجت	الاسلام	و	المسلمین	سیدمحمدحسن	ابوترابی	فرد	در	خطبه	نخست	نمازجمعه	
تهران	که	در	شبستان	اصلی	مصلای	امام	خمینی	)ره(	اقامه	شد،	افزود:	امیدوارم	در	هفته	
ای	که	افتخار	ایراد	خطبه	نماز	جمعه	را	دارم	فرازهای	این	منشور	را	مورد	بررسی	قرار	داده	
و	مبانی	وحیانی	آن	را	تبیین	و	تحلیل	کنم.	امام	جمعه	موقت	تهران	تصریح	کرد:	در	این	
منشور	با	تحلیلی	روشن	از	گذشته،	نقشه	راه	برای	تحکیم	باروری	نظام	انقلابی	پویا،	توانمند	
و	پیشتاز	در	راستای	دستیابی	به	تمدن	اسلامی	و	بهبود	جدی	و	موثر	عملکرد	ارکان	نظام	

ارائه	شده	است.	
وی	ادامه	داد:	دستاوردهای	شگرف	چهاردهه	گذشته	در	حوزه	های	امنیت،	ثبات	
سیاسی	کشور،	علم	و	فناوری	و	ایجاد	زیرساخت	های	حیاتی	و	اقتصادی،	خلق	و	تثبت	
اراده	ملی	در	کانون	مدیریت	کشور،	ارتقای	بینش	سیاسی	به	مسائل	منطقه	و	نگاه	به	
مسائل	بین	المللی،	سنگین	کردن	کفه	عدالت	در	تقسیم	امکانات	عمومی	کشور	و	افزایش	
عیار	معنویت	و	اخلاق	و	ایستادگی	شکوهمند	و	ابهت	آفرین	در	برابر	قدرت	های	استکباری	

و	آمریکای	جهانخوار	در	این	منشور	تبیین	شده	است	که	قابل	تحلیل	جدی	است.
خطیب	نماز	جمعه	تهران	اظهار	داشت:	در	فراز	نخست	این	بیانیه	آمده	است	در	میان	
ملت	هایی	که	برخاسته	و	انقلاب	کرده	اند	کمتر	دیده	شده	است	که	آرمان	های	انقلابی	را	
حفظ	کنند.	انقلاب	اسلامی	یکی	از	حرکت	های	انقلابی	استثنایی	است	به	ویژه	در	تاریخ	
چند	سده	ملت	های	جهان	و	منطقه	که	در	طول	چهار	دهه	بر	اصول	و	مبانی	انقلاب	

ایستاده	است	و	راه	حرکت	پرشتاب	خویش	را	همواره	کرده	است.
ابوترابی	فرد	ضمن	برشمردن	عوامل	کلیدی	این	حرکت،	شتاب	و	ایستادگی	بر	اصول	
انقلابی	یادآور	شد:	به	نظر	می	رسد	سه	عامل	کلیدی	راه	را	برای	این	موفقیت	همواره	کرده	

است	که	باید	بر	این	عوامل	سه	گانه	توجه	داشته	و	از	آن	حراست	کنیم.

وزیر علوم:

 برنامه خاصی برای حذف کنکور دکتری نداریم 
وزیر	علوم	با	تاکید	بر	اینکه	برنامه	خاصی	برای	حذف	کنکور	دکتری	نداریم	گفت:	البته	
بخشی	از	دانشگاهها	متقاضی	پذیرش	دانشجوی	دکتری	به	صورت	مستقیم	هستند	که	

هنوز	این	درخواست	ها	مورد	بررسی	قرار	نگرفته	است.
دکتر	منصور	غلامی	صبح	دیروز	در	حاشیه	بازدید	از	برگزاری	آزمون	دکتری	در	
دانشکده	تربیت	بدنی	و	علوم	ورزشی	دانشگاه	تهران	با	تاکید	بر	اینکه	۱94	هزار	داوطلب	
شرکت	کننده	در	آزمون	سراسری	دکتری	9۸	داریم	گفت:	این	تعداد	متقاضیان	در	
رشته	ها	و	گروه	های	مختلف	آموزشی	دانشگاه	ها	و	مراکز	آموزش	عالی	شرکت	کردند	و	
آزمون	از	صبح	امروز	در	حوزه	های	امتحانی	مربوطه	با	امنیت	در	حال	برگزاری	است.وی	در	
ادامه	به	ظرفیت	پذیرش	دانشجو	در	آزمون	دکتری	دانشگاه	ها	و	مؤسسات	آموزش	عالی	
اشاره	کرد	و	گفت:	با	احتساب	ظرفیت	دانشگاه	آزاد	حدود	2۳	هزار	داوطلب	در	آزمون	

دکتری	9۸	دانشگاه	ها	و	مؤسسات	آموزش	عالی	پذیرش	خواهند	شد.

سردار سلامی: 

مقیاس انتقام ایران درگیری با 4 تروریست نیست 
	جانشین	فرمانده	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	درباره	واکنش	عملیاتی	به	حادثه	
تروریستی	جاده	خاش	گفت:	مقیاس	انتقام	ایران	درگیری	با	چهار	تروریست	نیست،	ما	با	

دنباله	های	تروریست	ها	درگیر	خواهیم	شد.
سردار	سرتیپ	پاسدار	حسین	سلامی	در	گفت	و	گو	با	ایرنا،	درباره	حادثه	تروریستی	
جاده	خاش	افزود:	نوع	و	شکل	پاسخ	به	تروریست	ها	را	نمی	توانیم	عنوان	کنیم	اما	هیچ	
عملی	بدون	پاسخ	نخواهد	ماند.جانشین	فرمانده	سپاه	پاسداران	انقلاب	اسلامی	رفتار	
عربستان	و	امارات	را	دشمنانه	توصیف	کرد	و	گفت:	ما	نمی	خواهیم	حتی	رژیم	های	حاکم	
بر	کشورهای	اسلامی	را	دشمن	تلقی	کنیم.به	گفته	وی،	»پاسخ	های	ما	محکم	است	و	
آنهایی	که	این	پاسخ	ها	را	دریافت	می	کنند،	با	قدرت	آن	آشنا	می	شوند«.وی	ادامه	داد:	
این	حوادث	تروریستی	بسیار	کوچک	تر	از	آن	است	که	روی	قدرت	بازدارندگی	جمهوری	
اسلامی	ایران	تاثیر	گذار	باشد؛	افق	نگاه	ما	شکست	قدرت	های	بزرگ	است	و	این	حوادث	

برای	ما	کوچک	به	شمار	می	رود.

با صدور پیامی؛

رهبر انقلاب رحلت فقیه پارسا 
آیت الله محمد مؤمن را تسلیت گفتند

حضرت	آیت	الله	خامنه	ای	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	با	صدور	پیامی	رحلت	فقیه	
پارسا	و	عالِم	ربانی	آیت	الله	حاج	شیخ	محمد	مؤمن	را	تسلیت	گفتند.
متن	پیام	تسلیت	رهبر	معظم	انقلاب	اسلامی	به	این	شرح	است:

بسم	الله	الرحمن	الرحیم
انالله	و	اناالیه	راجعون

با	تأسف	فراوان	خبر	رحلت	عالِم	ربانی	و	فقیه	پارسا	و	پرهیزگار	آیت	الله	آقای	حاج	شیخ	
محمد	مؤمن	قمی	)اعلی	الله	مقامه(	را	دریافت	کردم.	این	ضایعه	ئی	برای	حوزه	ی	علمیه	
است.	مقام	علمی	و	پرورش	شاگردان	برجسته	در	کنار	تقوا	و	اخلاص	این	عالم	بزرگوار،	و	
نیز	وفاداری	و	تعهد	انقلابی	و	اجتماعی،	شخصیت	جامعی	از	ایشان	ساخته	بود.	سابقه	ی	
مبارزاتی	ایشان	به	پیش	از	انقلاب	برمیگردد	و	خدمات	انقلابی	ایشان	در	تمام	دوران	چهل	
ساله	مستمراً	ادامه	داشته	است	و	در	دوره	های	متعدد	و	متوالی	یکی	از	ارکان	مهمّ	شورای	
محترم	نگهبان	بوده	اند.	اینجانب	درگذشت	ایشان	را	به	خاندان	گرامی	و	فرزندان	مکرّم	و	
دیگر	بازماندگان	و	نیز	به	حضرات	علمای	اعلام	حوزه	ی	مقدس	قم	و	بخصوص	شاگردان	
و	دوستان	ایشان	و	به	عموم	مردم	عزیز	شهر	قم	تسلیت	عرض	میکنم	و	مغفرت	و	رحمت	

الهی	و	علو	درجات	ایشان	را	از	خداوند	متعال	مسألت	مینمایم.
سید	علی	خامنه	ای	۳	اسفند

اسماعیل گرامی مقدم: 

FATF رد لوایح مرتبط با
انزوای سیاسی و اقتصادی به دنبال دارد 

سخنگوی	حزب	اعتماد	ملی	گفت:	رد	لوایح	مرتبط	با	عضویت	ایران	در	گروه	ویژه	
اقدام	مالی	)FATF(	انزوای	سیاسی	و	اقتصادی	ایران	را	به	همراه	خواهد	داشت	زیرا	حتی	
روسیه	و	چین	شرط	همراهی	خود	را	تصویب	این	لوایح	اعلام	کرده	اند.	اسماعیل	گرامی	
مقدم	درباره	تبعات	نپیوستن	ایران	به	کنوانسیون	های	مبارزه	با	جرایم	سازمان	یافته	فراملی	
)پالرمو(	و	مبارزه	با	تامین	مالی	تروریسم	)CFT(	که	در	دستور	کار	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	قرار	دارد	به	خبرنگار	سیاسی	ایرنا	اظهار	داشت:	تبعاتی	که	رد	شدن	این	لوایح	
و	روشن	شدن	همکاری	ایران	با	گروه	ویژه	اقدام	مالی	دارد،	از	جنس	سیاسی	و	اقتصادی	
خواهد	بود.	وی	افزود:	معتقدم	مجمع	تشخیص	مصلحت	در	تصویب	پالرمو	باید	با	نظر	
مثبت	برخورد	کند؛	اگر	گرفتن	تصمیم	در	مجمع	سخت	است،	می	توانند	از	شورای	عالی	
امنیت	ملی	کمک	بگیرند.گرامی	مقدم	اظهار	داشت:	اروپایی	ها	گشایش	روابط	مالی	خود	
با	ایران	را	به	این	موضوع	مشروط	کرده	اند	و	حتی	متحدین	ما	یعنی	روسیه	و	چین	هم	
شرط	همراهی	را	در	تصویب	این	لایحه	اعلام	کرده	اند.این	فعال	سیاسی	افزود:	واقعیت	
این	است	که	اگر	ما	نتوانیم	مسیر	مبادلات	مالی	خود	را	در	امر	صادرات	و	واردات	باز	کنیم،	
اقتصاد	با	چالش	های	بزرگ	اقتصادی	مواجه	خواهد	آن	هم	در	شرایطی	که	کشور	با	تورم	
های	شدید،	کاهش	ارزش	پول	ملی	و	نرخ	بالای	بیکاری	روبروست.گرامی	مقدم	ادامه	داد:	
دامن	زدن	به	این	مسائل	تبعات	سیاسی	نیز	در	پی	خواهد	داشت	به	طور	مثال	در	صنعت	
خودروسازی	اگر	نتوانیم	خودو	در	اختیار	افرادی	را	که	برای	خرید	خودرو	ثبت	نام	کردند،	
قرار	دهیم	به	این	معناست	که	تولید	این	محصول	به	حداقل	می	رسد	و	با	تعدیل	کارگران	
روبرو	خواهیم	شد.عضو	شورای	مرکزی	حزب	اعتماد	ملی	در	عین	حال	گفت:	هرچند	نمی	
توان	گفت	که	با	تصویب	این	لوایح	یک	گشایش	بزرگ	در	حوزه	اقتصاد	پیش	می	آید	بلکه	
واقعیت	این	است	که	اگر	تصویب	نشود،	اوضاع	حتماً	بدتر	خواهد	شد	و	پیش	بینی	بدتر	
شدن	اوضاع	هم	کار	دشواری	نیست.این	فعال	سیاسی	تصریح	کرد:	کسانی	که	بر	تصویب	
این	لوایح	ایراد	می	گیرند،	در	حقیقت	بهانه		تراشی	می	کنند	چرا	که	بسیاری	از	کشورهای	

دنیا	به	عضویت	این	کنوانسیون	ها	درآمده	اند.

معاون سیاسی وزیر کشور: 

هیچ راهی جز تعامل و گفتگو در کشور نداریم
معاون	سیاسی	کشور	بر	تقویت	خانه	احزاب	تاکید	کرد	و	گفت:	در	صحنه	سیاسی	
کشور،	هیچ	راهی	جز	تعامل	و	گفتگو	نداریم؛	راهی	که	کشور	را	به	مقصد	می	رساند	تعامل	
و	گفتگو	است	و	راه	های	دیگر	تجربه	شده	و	بی	نتیجه	مانده	است.	جمال	عرف	در	نشست	
هم	اندیشی	با	رییس	و	اعضای	شورای	مرکزی	خانه	احزاب	که	در	این	وزارتخانه	برگزار	شد،	
افزود:	همه	ما	نسبت	به	ارزش	های	جمهوری	اسلامی،	آرمان	های	امام	راحل)ره(،	اهداف	
مورد	تاکید	مقام	معظم	رهبری	و	قانون	اساسی	هم	التزام	نظری	و	هم	التزام	عملی	داریم؛	
لذا	باید	نسبت	به	مسائل	اصلی	کشور	تشریک	مساعی	داشته	باشیم.معاون	سیاسی	وزارت	
کشور	یادآور	شد:	همه	باید	تلاش	کنیم	مسیر	را	پیش	برویم،	هر	قدر	هم	که	شرایط	سخت	
تر	شود،	انسجام	باید	بیشتر	شود؛	در	واقع	این	توصیه	ای	است	که	حضرت	امام)ره(	بارها	در	
کوران	حوادث	اوایل	انقلاب	و	دوران	دفاع	مقدس	فرمودند	و	رهبر	معظم	انقلاب	هم	مکرر	
بر	آن	تأکید	دارند.عرف	اضافه	کرد:	در	این	همراهی	و	همدلی	و	انسجام،	واحد	بودن	هدف	
مهم	است	و	مسیرهای	رسیدن	به	هدف	می	تواند	متفاوت	باشد	و	یکی	از	جاهایی	که	این	
چتر	وحدت	در	عین	کثرت	را	ایجاد	کرده،	خانه	احزاب	است	و	قطعاً	تلاش	خواهیم	کرد	
که	این	مجموعه	تقویت	شود.عرف	گفت:	باید	تلاش	کنیم	کارآمدی	را	در	نظام	اجرایی	
و	اداری	کشور	ارتقاء	دهیم	زیرا	با	اینکه	خیلی	کار	می	کنیم	اما	در	بطن	جامعه	نتایج	آن	
خیلی	حس	نمی	شود.	در	موضوع	انسجام	نیز	همین	موضوع	دیده	می	شود.وی	ادامه	
داد:	سال	9۸،	سال	برگزاری	انتخابات	است	و	قاعدتاً	اگر	بتوانیم	با	رویکرد	مسؤولانه	همه	
نیروهای	فعال	و	دخیل	در	امر	انتخابات،	فضای	آرام	و	با	ثبات	موجود	را	استمرار	ببخشیم،	
قطعاً	انتخاباتی	با	چهار	رکن	اصلی	مشارکت،	سلامت،	رقابت	و	امنیت	مطلوب،	در	پیش	
خواهد	بود	که	خروجی	آن	مجلس	کار	آمد	است.در	این	نشست،	لایحه	جامع	قانون	
انتخابات،	از	سوی	سید	اسماعیل	موسوی	مدیر	کل	دفتر	انتخابات	وزارت	کشور	ارائه	شد؛	
وی	گفت:	دفتر	انتخابات	وزارت	کشور	آمادگی	دارد	تمامی	انتخابات	های	سیاسی	و	صنفی	

را	در	سطح	کشور	برگزار	کند.

مرتضی الویری : 

 FATF درصورت نپذیرفتن
باید همکاری با اروپا را فراموش کنیم 

	CFTو	پالرمو	کنوانسیون	به	ایران	نپیوستن	عواقب	درباره	ها	استان	عالی	شورای	رئیس
گفت:	بدون	تردید	نپیوستن	به	CFT	و	پالرمو	شرایط	را	از	آنچه	که	هست	بدتر	خواهد	کرد،	
برای	اینکه	حتی	کشورهای	دوست	هم	دیگر	نمی	توانند	با	ما	کار	کنند	و	همکاری	اروپا	را	

هم	باید	کاملا	به	فراموشی	بسپاریم.
	»مرتضی	الویری«	،	درباره	تبعات	تصویب	نشدن	لوایح	چهارگانه	دولت	در	مجمع	
	CFT	و	پالرمو	به	ما	پیوستن	مقابل	در	که	کسانی	گفت:	نظام	مصلحت	تشخیص
ایستاده	اند	باید	مسئولیت	بدتر	شدن	وضعیت	را	بپذیرند،	طبیعتاً	تبعات	نپذیرفتن	این	
لوایح	می	تواند	ابعاد	وسیع	تری	داشته	باشد.	تنگناهایی	که	برای	ما	به	وجود	خواهد	آمد،	
مشکلات	بسیاری	ایجاد	می	کند	و	حتی	احتمال	وقوع	جنگ	را	می	تواند	در	پیش	داشته	
باشد.شهردار	اسبق	تهران	تاکید	کرد:	نپذیرفتن	عضویت	در	کنوانسیون	پالرمو	علاوه	بر	
ضیق	اقتصادی،	مشکلات	امنیتی	هم	برای	ما	ایجاد	کند،	هرچند	ما	ادعا	نمی	کنیم	که	
این	پیوستن	می	تواند	تمام	مشکلات	کشور	را	حل	کند	اما	حداقل	می	تواند	راه	را	برای	
هموار	کردن	مشکلات	و	رسیدن	به	وضعیت	طبیعی	هموار	کند.	الویری	شایعه	های	
شرط	گذاشتن	اروپا	برای	ایران	را	بهانه	جویی	دانست	و	گفت:	کسانی	که	در	جهت	
تخریب	رابطه	ما	با	کشورهای	دنیا	هستند	به	دنبال	بهانه	ای	می	گردند	و	از	هر	عبارتی	
تفسیر	خود	را	ارائه	و	مطرح	می	کنند.	وی	ادامه	داد:	به	نظر	من	چارچوبی	که	اروپا	با	
ما	کار	می	کند	چارچوب	قابل	قبولی	است،	طبیعتا	ما	برای	منافع	ملی	خود	باید	تلاش	
کنیم	مسیر	این	همکاری	را	فراتر	و	بازتر	کنیم	ولی	استفاده	نکردن	از	این	زمینه	ای	
که	اروپا	برای	ایران	فراهم	کرده	است	به	نظر	من،	خود	تحریمی	و	تشدید	تحریم	
به	دست	خودمان	خواهد	بود.	این	فعال	سیاسی	درباره	ظرفیت	بخش	خصوصی	در	
ایجاد	سازوکاری	مشابه	اینستکس	در	داخل	گفت:	اگر	به	بخش	خصوصی	ایران	میدان	
داده	شود	و	محدودیت	هایی	که	از	ناحیه	بعضی		ها	به	وجود	آمده،	برداشته	شود،	این	

سازوکارها	از	سوی	آن	ها	هم	به	خوبی	قابل	تنظیم	است.

رئیس	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	گفت:	
ایران	توان	تکنولوژیکی	لازم	برای	بازگشت	

به	قبل	از	برجام	را	دارد.	
علی	اکبر	صالحی	در	گفت	وگو	با	شبکه	
الجزیره	با	موضوع	»ایران؛	چالش	ها	بعد	
از	کنفرانس	ورشو«	درباره	طرح	مذاکرات	
موشکی	 توان	 درباره	 انتقادها	 و	 دید	 ج
ایران	تصریح	کرد:	موضوع	موشک	های	

بالستیک	ایران	غیر	قابل	مذاکره	است.
وی	کنفرانس	ورشو	و	تلاش	های	انجام	
شده	علیه	ایران	را	شکست	خورده	توصیف	
کرد	و	گفت	که	ما	هیچ	اهمیتی	برای	این	

کنفرانس	قایل	نیستیم.
رئیس	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	خاطر	
نشان	کرد	:	ما	کنفرانس	ورشو	را	بی	نتیجه	

می	دانیم.	
شکست	 و	 ناکامی	 یادآوری	 با	 ی	 و
مقام	های	آمریکایی	و	نخست	وزیر	رژیم	
برای	 کنفرانس	 این	 در	 هیونیستی	 ص
ایران	هراسی	اظهار	داشت:	آنها	به	هیچ	
تصمیمی	در	اره	ایران	دست	نیافتند	و	این	

یک	رسوایی	بزرگ	برای	آنها	بود.
صالحی	درباره	حمایت	ایران	از	مسائل	
مهم	جهان	اسلام	و	حمایت	از	مقاومت	و	
آرمان	فلسطین	نیز	گفت:	افکار	عمومی	
جهان	عرب،	حقایق	را	می	داند	و	دوست	و	

دشمن	را	خوب	می	شناسد.	
همراهی	 به	 اشاره	 با	 همچنین	 وی	
رژیم	 با	 عربی	 کشورهای	 از	 ماری	 ش
صهیونیستی	و	نشستن	برخی	مقام	های	
این	کشورها	در	کنار	نتانیاهو	نخست	وزیر	

این	رژیم	و	تلاش	برای	برقراری	رابطه	با	
تل	آویو	را	رسوایی	برای	برخی	حکام	عرب	

برشمرد.
ایران	 بر	توانمندی	 با	تاکید	 صالحی	
علیه	 آمریکا	 تحریم	های	 از	 رای	عبور	 ب
ما	 که	 است	 درست	 اظهارداشت:	 یران	 ا
مشکلات	اقتصادی	داریم	اما	ایران	با	توجه	
به	خودکفایی	در	بسیاری	از	زمینه	ها،	قادر	

به	عبور	از	این	مرحله	است.
رئیس	سازمان	انرژی	اتمی	ایران	افزود:	
ما	تجارب	زیادی	طی	40	سال	گذشته	به	
دست	آورده	ایم	و	تحریم	ها	موضوع	تازه	
ای	نیست	و	ایران	درطول	این	40	سال	

قوی	تر	شده	است.
وی	همچنین	با	تاکید	بر	مردمی	بودن	
نظام	جمهوری	اسلامی	خاطرنشان	کرد	
که	ما	درچهلمین	سالگرد	انقلاب	اسلامی	
شاهد	حضور	میلیون	ها	نفر	در	خیابان	ها	

بودیم.	ملت	ایران	حامی	نظام	جمهوری	
اسلامی	است.	

صالحی	بار	دیگر	تاکید	کرد	که	ایران	
به	دلیل	خودکفایی	در	بسیاری	از	زمینه	
ها،	قادر	به	ایستادگی	در	برابر	تحریم	های	
ایران	تسلیم	فشارهای	 و	 دشمن	است	

خارجی	نخواهد	شد.	
رئیس	سازمان	انرژی	اتمی	همچنین	
خواستار	پایبندی	کشورهای	اروپایی	به	
تعهدات	خود	در	قبال	ایران	در	ارتباط	با	
اجرای	برجام	شد	و	اظهار	داشت	که	آنها	
)اروپایی	ها(	گام	نخست	را	برداشته	اند	
و	امیدواریم	در	ماه	های	آینده،	گام	های	
بیشتری	بردارند	و	به	آنچه	در	برجام	وعده	

داده	اند،	عمل	کنند.
وی	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	
علیه	 کشورها	 برخی	 انتقادهای	 رباره	 د
سیاست	های	منطقه	ای	ایران	به	ویژه	در	

سوریه	به	تشریح	تاریخچه	ای	از	فعالیت	
تروریست	ها	در	سوریه	پرداخت	و	افزود:	
ایران	در	کنار	مردم	و	دولت	سوریه	ایستاد	
و	حضورش	دراین	کشور	به	درخواست	
وارد	 تصادفی	 ایران	 بود.	 آنها	 کومت	 ح
سوریه	نشد	و	بعد	از	این	سال	ها	مشخص	
شد	که	چه	کسی	حق	و	چه	کسی	باطل	
بود.	ملت	سوریه	اکنون	آگاه	است	و	آینده	

درخشانی	دارد.
صالحی	تصریح	کرد:	در	عراق	هم	به	
کشور	 این	 منتخب	 دولت	 رخواست	 د
ورود	کردیم	زیرا	آنها	از	ایران	برای	اخراج	
تروریست	ها	درخواست	کردند	و	در	نهایت	
بعد	از	اقدامات	متعدد	تروریست	ها،	همه	
پی	بردند	که	حق	با	ما	بود.حتی	بحرینی	
ها	از	ما	خواستند	به	بحرین	بیاییم	و	با	

معارضان	مذاکره	کنیم.	
رئیس	سازمان	انرژی	اتمی	ادامه	داد:	
ایران	جز	خوبی	برای	کشورهای	خلیج	
فارس	نمی	خواهد.	ما	خواستار	امنیت	و	
ثبات	در	این	کشورها	هستیم	اما	آنها	نگاه	
دیگری	دارند.	رئیس	جمهوری	ایران	و	
وزیر	خارجه	ما	بارها	گفته	اند	آماده	مذاکره	
با	عربستان	به	ویژه	درباره	مشکلاتشان	با	

ایران	هستیم.
صالحی	تاکید	کرد:	ایران	هیچ	نظری	به	
سرزمین	و	ثروت	های	عربستان	سعودی	
دارد.	ما	آرامش	و	امنیت	را	برای	همه	 ن
کشورهای	منطقه	می	خواهیم.	این	شریان	
کشورها	 این	 همه	 برای	 ماست.	 یات	 ح

»خیر«	را	می	خواهیم.	

فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	پاسداران	با	بیان	اینکه	در	داخل	پاکستان	نفوذ	پول	سعودی	
صورت	گرفته	و	در	پی	ایجاد	انشقاق	و	اختلاف	در	این	کشور	است،	گفت:	ایران	حتماً	
تروریست	های	مزدوری	که	دست	به	جنایت	علیه	فرزندانش	می	زنند	مورد	هدف	قرار	داده	

و	انتقام	خواهد	گرفت.	
سردار	سرلشکر	قاسم	سلیمانی	فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	بعدازظهر	روز	پنجشنبه	
در	یادواره	هزار	و	۷4۷	شهید	شهرستان	بابل	با	محوریت	40	شهید	مدافع	حرم	ضمن	
گرامیداشت	یاد	و	خاطره	شهدای	انقلاب	اسلامی	با	بیان	اینکه	همه	ملت	ها	به	فداکاران،	
جانبازان	و	ازخودگذشتگان	جامعه	به	دیده	احترام	می	نگرند	با	تسلیت	شهادت	پاسداران	
انقلاب	اسلامی	در	حادثه	تروریستی	خاش،	تروریست	ها	را	پسماندهای	داعش	برشمرد	
و	گفت:	امروز	ایران	اسلامی	مظهر	و	تکیه	گاه	قدرت	اسلام	شده	است	و	انقلاب	اسلامی	
کارکردهای	مختلفی	برای	ایران	داشته	است.سردار	سلیمانی	قدرت	توأم	با	اقتدار	را	از	دیگر	
کارکردهای	انقلاب	اسلامی	برای	ایران	برشمرد	و	گفت:	امام	راحل	در	دوره	ای	که	هیچ	قدرتی	
جز	اتکا	به	خداوند	نداشت،	با	اقتدار	برابر	حکومت	ظالم	ایستاد	و	انقلاب	را	به	پیروزی	رساند.

فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	با	بیان	اینکه	ترامپ	عربستان	را	تحقیر	می	کند	افزود:	این	رژیم	
با	همه	ائتلاف	های	پولی	برابر	یک	سازمان	مظلوم	شکست	خورده	است.خطاب	به	دولت	و	

مردم	شریف	پاکستان	اظهارداشت	:	ما	تصورمان	این	بود	که	پاکستان،	ایران	را	عمق	استراتژی	
خود	قرار	داده	است	و	به	رهبران	پاکستان	در	همه	دیدارها	توصیه	کرده	ایم،	که	به	نقش	این	
کشور	در	منطقه	کمک	می	کنیم	و	امروز	سؤال	من	از	دولت	پاکستان	این	است	که	»به	کجا	
می	روید«	زیرا	هند	و	افغانستان،	مهم	ترین	معضل	و	ناامنی	را	از	درون	پاکستان	می	دانند	و	
آیا	امروز	نوبت	به	ایران	رسیده	است؟	فرمانده	نیروی	قدس	سپاه	یادآور	شد:	آیا	پاکستان	که	
سلاح	هسته	ای	دارد	نمی	تواند	یک	گروه	200	تا	۳00	نفره	را	منهدم	کند؟	گروه	تروریستی	
در	داخل	پاکستان	علیه	یک	همسایه	شکل	می	گیرد	و	آن	وقت	مسئولان	پاکستان،	فقط	به	
ما	تسلیت	می	گویند.	سردار	سلیمانی	خطاب	به	مردم	شریف	پاکستان	یادآور	شد:	در	داخل	
پاکستان	نفوذ	پول	سعودی	صورت	گرفته	و	هدف	آن	از	هم	پاشاندن	پاکستان	است	و	مردم	
و	دولت	پاکستان	نباید	اجازه	دهد	تا	سرزمین	پاک	پاکستان،	مرکز	آزار	و	اذیت	همسایگان	
شود	و	این	به	نفع	آن	کشور	نیست	و	هرکس	این	نقشه	را	کشیده،	هدفش	انشقاق	و	انهدام	
پاکستان	است.	وی	با	بیان	اینکه	حتماً	جمهوری	اسلامی	از	مزدورانی	که	دست	به	جنایت	
علیه	فرزندانش	می	زنند،	انتقام	خواهد	گرفت	یادآور	شد:	حتماً	تروریست	های	مزدور	و	خبیث	
را	در	هر	نقطه	ای	بیابیم	مورد	هدف	قرار	می	دهیم	و	اجازه	نمی	دهیم	خون	فرزندانمان	توسط	

یک	گروه	تروریستی	در	خاک	میهن	به	زمین	ریخته	شود.

صالحی در گفت وگو با شبکه الجزیره؛

موضوع موشک های بالستیک ایران غیر قابل مذاکره است

سردار سرلشکر قاسم سلیمانی :

تروریست های مزدور را در هر نقطه ای هدف قرار می دهیم 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

یک	فعال	سیاسی	با	بیان	اینکه	برای	
دستیابی	به	اهداف	بلندمدت	انقلاب	به	
انرژی	نسل	جوان	نیاز	داریم،	گفت:	باید	
بدون	 جوانان	 برای	 رشد	 رصت	های	 ف
تبعیض	در	اختیارشان	قرار	بگیرد.	توزیع	
عادلانه	فرصت	های	شغلی،	مدیریتی	و	
علمی	از	عدالت	اقتصادی	مهم	تر	است.	

والمسلمین	محسن	 حجت	الاسلام	
رهامی	با	اشاره	به	بیانیه	رهبری	خطاب	
به	جوانان	به	مناسبت	چهلمین	سالگرد	
پیروزی	انقلاب	اسلامی	اظهار	کرد:	نسل	
اول	انقلاب	که	نقش	اساسی	در	پیروزی	
انقلاب	داشته	است	اکنون	به	سالخوردگی	
یا	میانسالی	رسیده	است	و	برای	دستیابی	
ه	اهداف	انقلاب	به	انرژی	تازه	ای	نیاز	 ب
است	به	همین	دلیل	رهبر	انقلاب	جوانان	
داد:	 ادامه	 اند.وی	 داده	 قرار	 خطاب	 ا	 ر
بخشی	از	آرمان	ها	و	اهداف	انقلاب	در	
این	چهل	سال	محق	شده	است،	اما	برای	

دستیابی	به	اهداف	بلندمدت	انقلاب	به	
زمان	بیشتری	نیاز	است	که	نسل	جوان	
با	انرژی	بیشتر	می	تواند	نقش	اساسی	در	
تحقق	این	آرمان	ها	داشته	باشد.این	استاد	
دانشگاه	با	بیان	اینکه	باید	زمینه	برای	
حضور	و	نقش	آفرینی	جوانان	فراهم	شود،	
تصریح	کرد:	نسل	اول	انقلاب	با	اعتقاد	به	
راه	امام	)ره(	و	با	امید	به	پیروزی	مقابل	
باید	 نیز	 اکنون	 ایستاد.	 گذشته	 ژیم	 ر
امید	و	انگیزه	برای	ادامه	راه	به	جوانان	
داده	شود.	باید	فرصت	های	رشد	برای	
جوانان	بدون	تبعیض	در	اختیارشان	قرار	
بگیرد	و	عدالت	شامل	حال	همه	شود.	
اما	اگر	جوانان	احساس	کنند	در	کشور	
نمی	توانند	به	آرمان	هایشان	برسند،	به	
کرد. خواهند	 فکر	 کشور	 از	 هاجرت	 م
رهامی	خاطرنشان	کرد:	اگر	می	خواهیم	
انقلاب	به	آرمان	هایش	برسد	باید	زمینه	
را	برای	نقش	آفرینی	نسل	جوان	فراهم	

کنیم	زیرا	تمدن	به	دست	نیروی	انسانی	
ایجاد	می	شود	نه	با	فروش	نفت	و	گاز.	ما	
باید	ارزش	نیروی	انسانی	جوان	و	تحصیل	
کرده	خود	را	بدانیم	و	از	این	ظرفیت	بهره	
بریم.	در	سال	۱۳60	من	جوانی	26	 ب
ساله	بودم	که	بدون	وابستگی	به	جریانی	
خاص	وارد	مجلس	شورای	اسلامی	شدم	
اما	آیا	اکنون	این	شرایط	برای	جوانان	
کشورمان	فراهم	است؟	این	فعال	سیاسی	
تأکیدات	رهبری	 به	 اشاره	 با	 ادامه	 در	
درباره	تحقق	عدالت	در	کشور	بیان	کرد:	
وقتی	از	عدالت	صحبت	می	شود،	ذهن	ها	
توزیع	 و	 اقتصادی	 عدالت	 سمت	 ه	 ب
ادلانه	ثروت	می	رود	که	البته	عدالت	 ع
اقتصادی	هم	برای	کشور	ضروری	است	
اما	به	نظر	من	مهم	تر	از	عدالت	اقتصادی،	
شغلی،	 فرصت	های	 عادلانه	 وزیع	 ت
دیریتی	و	علمی	در	کشور	است	که	 م
دولت	نقش	مهمی	در	تحقق	این	عدالت	

دارد.	در	قضیه	بورسیه	های	غیرقانونی	
دیدیم	که	چگونه	افرادی	بدون	صلاحیت	
دانشگاه	ها	 علمی	 هیأت	 عضو	 لمی،	 ع
شدند	و	در	واقع	فرصت	استفاده	از	نیروی	
جوان	و	تحصیل	کرده	در	دانشگاه	ها	را	
سوزاندند.وی	با	تاکید	بر	اینکه	باید	ملاک	
استفاده	از	نیروها	شایسته	سالاری،	توانایی	
رانت	خواری	 از	 پرهیز	 و	 پاکدستی	 	 و
و	فامیل	بازی	باشد،	گفت:	یک	فرد	با	
اصلیت	پاکستانی	شهردار	لندن	می	شود	
چون	آنجا	فرصت	های	برابر	در	اختیار	
همه	قرار	می	گیرد	،	افراد	شایسته	در	
شرایطی	برابر	توانمندی	خود	را	اثبات	
سنت	 اهل	 فرد	 یک	 آیا	 اما	 ی	کنند	 م
از	سیستان	و	بلوچستان	یا	کردستان	
شود؟رهامی	 تهران	 شهردار	 ی	تواند	 م
در	پایان	گفت:	برای	استفاده	از	توانایی	
سل	جوان	باید		عملًا	زمینه	را	برای	 ن

نقش	آفرینی	آنها	فراهم	کرد.

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی:

بدون تبعیض به جوانان فرصت رشد داده شود

اسلامی	 شورای	 مجلس	 در	 تهران	 مردم	 ماینده	 ن
تلاش	آمریکا	برای	تبدیل	عربستان	به	یک	قدرت	اتمی	
را	نشانه	»استانداردهای	دوگانه	پدیده	ترامپیسم	توصیف	
کرد	و	گفت:	دود	این	کار	به	چشم	قدرت	های	ظالم	و	

مستکبر	می	رود.	
مصطفی	کواکبیان	در	جلسه	علنی	روز	پنجشنبه	
علی	 به	 خطاب	 ای	 نامه	 آیین	 تذکری	 در	 جلس	 م
لاریجانی	رییس	مجلس	گفت:	ای	کاش	در	سفر	به	چین	
و	ژاپن	اشاره	ای	هم	به	دلالی	های	ترامپ	و	هسته	ای	

شدن	حکومت	آل	سعود	می	کردید.
وی	افزود:	استانداردهای	دوگانه	پدیده	ترامپیسم	در	
منطقه	باید	مورد	بحث	قرار	گیرد	زیرا	اگر	آل	سعود	به	
قدرت	هسته	ای	تبدیل	شود،	دود	این	کار	قطعاً	به	چشم	

قدرت	های	ظالم	و	مستکبر	می	رود.
	۳0 آمریکا	 نمایندگان	 مجلس	 ایرنا،	 گزارش	 به	
بهمن	ماه	در	گزارشی	24	صفحه	ای	از	تلاش	مشاوران	
جمهوری	 رئیس	 ترامپ«	 »دونالد	 ارشد	 منصوبان	 و	
هسته	ای	 حساس	 تجهیزات	 فروش	 برای	 کشور	 این	
به	عربستان	سعودی،	به	رغم	مخالفت	اعضای	شورای	
امنیت	ملی	آمریکا،	خبر	داد؛	محمدجواد	ظریف	وزیر	
امور	خارجه	ایران	این	اقدام	آمریکا	را	ریاکارانه	خوانده	و	
در	توئیتی	نوشته	است:	»اول	یک	روزنامه	نگار	مثله	شده	
و	حالا	فروش	قاچاقی	فناوری	هسته	ای	به	عربستان	
سعودی،	به	خوبی	دورویی	آمریکا	را	آشکار	می	کند.«	
* تحقیق و تفحص از مسکن مهر انجام شود

نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	در	بخش	دیگری	از	

تذکر	خود	با	اشاره	به	ارایه	تقاضای	تحقیق	و	تفحص	از	
مسکن	مهر	گفت:	در	هیچ	کجای	دنیا	زمین	هایی	که	
برای	مسکن	دار	شدن	آحاد	مردم	در	نظر	گرفته	شده،	
به	شخص	واگذار	نمی	شود؛	شاید	سی	سال	دیگر	دولت	
بخواهد	آن	مکان	را	تخریب	کند	یا	وسعت	ببخشد	در	
حالی	که	درباره	مسکن	مهر	ابتدا	گفتند	زمین	ها	اجاره	
99	ساله	است	ولی	اکنون	می	خواهند	به	مردم	واگذار	
کنند.کواکبیان	یادآور	شد:	خریداران	مسکن	مهر	نمی	
توانند	سند	تفکیکی	بگیرند	بلکه	سند	مشاع	دریافت	می	

کنند	و	بنابراین	اینگونه	مشکل	ایجاد	می	شود.
خواست	 شهرسازی	 و	 راه	 وزارت	 مسئولان	 از	 وی	
مبلغی	که	از	مردم	بابت	مسکن	مهر	دریافت	می	کنند	را	

در	اختیار	دولت	و	بیت	المال	قرار	دهند.

وزیر	کشور	در	نشست	ستاد	مقابله	با	قاچاق	کالاهای	
اساسی	تاکید	کرد:	افزایش	قاچاق	را	به	دلیل	نوسانات	در	
بازار	ارز	تحمل	نمی	کنیم	بلکه	باید	به	صورت	ویژه	شرایط	

را	مدیریت	و	متعادل	کنیم.	
رحمانی	فضلی	در	این	نشست	گفت:	در	شرایط	کنونی	
و	با	وجود	تحریم	ها	و	فشارهای	خارجی	و	افزایش	قیمت	
ارز	شرایطی	پیش	آمده	که	وضعیت	تعادل	و	توازن	در	
بازار،	با	اشکال	مواجه	شده	است	و	به	همین	دلیل	نیاز	به	

مدیریت	بیش	از	پیش	شرایط	داریم.
وی	به	اهمیت	اصلاح	فرآیند	های	توزیعی	پرداخت	و	
به	عنوان	یک	نمونه	مهم	دراین	خصوص	به	موضوع	رفع	
نگرانی	های	مردم	در	تهیه	گوشت	اشاره	کرد	و	افزود:	
علاوه	بر	جلسات	معاون	اول	رئیس	جمهوری،	نشست	
های	زیادی	در	دولت	و	ستاد	اطلاع	رسانی	و	تبلیغات	
اقتصادی	در	وزارت	کشور	برگزار	و	بحث	های	مفصلی	در	
این	خصوص	انجام	و	مقرر	شد	تا	گوشت	تنظیم	بازار	صرفا	
در	جامعه	هدف	توزیع	شود	و	با	نظارت	کافی	به	درستی	به	

دست	مصرف	کننده	برسد.
وزیر	کشور	در	بخش	دیگری	از	سخنان	خود	به	اهمیت	
موضوع	کنترل	قاچاق	در	کشور	پرداخت	و	با	اشاره	به	
توجه	ویژه	دولت	و	شورای	امنیت	به	این	موضوع	گفت:	به	
منظور	رفع	برخی	نواقص	در	روند	مبارزه	با	قاچاق	کالاهای	
اساسی،	جلسات	ویژه	ای	برگزار	شد	و	ایرادات	و	اشکال	
های	موجود	در	روندهای	جاری	مبارزه،	مورد	بررسی	و	
این	زمینه	سپاه	 قرار	گرفت.	همچنین	در	 پی	جویی	
پاسداران	انقلاب	اسلامی	اعلام	آمادگی	کرد	با	امکانات	و	
تجهیزاتی	که	در	اختیار	دارد	وارد	عمل	شود	که	این	مجوز	

از	سوی	دولت	صادر	شد.رحمانی	فضلی	در	ادامه	به	نقش	
و	اهمیت	شوراهای	تامین	استان	و	استانداران	در	تثبیت	
وضعیت	کنترل	قاچاق	در	استان	های	مختلف	به	خصوص	
استان	های	مرزی	اشاره	کرد	و	ادامه	داد:	اختیارات	کامل	
به	شوراهای	تامین	استان	داده	شده	است	تا	درخصوص	
کنترل	قاچاق	در	مرز	و	نواحی	مرزی	تصمیم	گیری	کنند.
وی	ادامه	داد:	رئیس	جمهوری	و	معاون	اول	در	نامه	
های	جداگانه	تاکید	کرده	اند	که	در	این	زمینه،	تصمیم	
استانداران	تصمیم	دولت	است	و	نظارت	بر	عرصه	های	
واردات	و	صادرات	از	مرزها	به	وزارت	کشور	محول	شده	
است.وزیر	کشور	خاطرنشان	کرد:	به	هرحال،	تصمیم	
و	 احساسی	 شرایط	 تابع	 حدی	 تا	 مردم،	 های	 گیری	
متاثر	از	فضاهای	روانی	است	و	در	صورتی	که	مسئولان	
دلگرمی	و	امید	کافی	را	عملا	در	فضای	عمومی	زمینه	
سازی	نکنند،	بخش	هایی	از	مردم	دست	به	اقدام	هایی	
عجولانه	خواهند	زد	که	این	اقدام	ها	در	بازار	و	اقتصاد	اثر	
مخرب	دومینویی	داشته	و	علاوه	بر	بالاتر	بردن	قیمت		
کالای	خاصی	که	موضوع	فضا	سازی	روانی	قرار	گرفته،	
بر	افزایش	قیمت	کالاهای	دیگر	نیز	منجر	می	شود،	لذا	
اقتضای	شرایط	واقعی	جامعه	این	است	که	این	موارد	به	
صورت	ویژه	ای	دنبال	شود.رحمانی	فضلی	در	ادامه	با	جمع	
بندی	مباحث	ارائه	شده	در	این	جلسه	در	مورد	قاچاق	
کالاهای	اساسی	تاکید	کرد:	ستاد	مبارزه	با	قاچاق	کالا	و	
ارز	مسئول	رسیدگی	به	وضعیت	قاچاق	کالاهای	اساسی	
است	و	باید	روزانه	وضعیت	این	کالاها	را	رصد	و	در	این	
راستا	به	کمک	هر	یک	از	دستگاه	ها	دولتی	که	نیاز	داشته	
باشد،	این	همکاری	تحصیل	خواهد	شد.وی	افزود:	بدین	

منظور،	کمیته	ای	با	مسئولیت	ستاد	ایجاد	می	شود	تا	رصد	
دقیق	شرایط	در	مورد	کالاها	به	صورت	روزانه	انجام	شده	و	

گزارش	آن	هفتگی	به	دولت	ارائه	شود.
رئیس	شورای	امنیت	کشور	تاکید	کرد:	از	منظر	اعمال	
حاکمیت	در	کنترل	قاچاق،	این	قابل	قبول	نیست	که	چون	
افزایش	قیمت	ارز،	توجیه	اقتصادی	قاچاق	را	افزایش	داده	
است،	افزایش	قاچاق	را	تحمل	کنیم،	بلکه	باید	به	صورت	
ویژه	ای	شرایط	را	مدیریت	و	با	تشدید	مبارزه	و	اصلاح	

راهبردها،	شرایط	را	متعادل	کنیم.
رحمانی	فضلی	تصریح	کرد:	روشن	است	که	برای	
تحقق	اهداف	در	کنترل	قاچاق،	دادستانی	و	دادگاه	ها	
نیز	باید	قوی	تر	وارد	عمل	شوند	و	درخصوص	پرونده	های	
قاچاق	و	نحوه	برخورد	با	آن	به	سرعت	تصمیم	گیری	کنند.
وزیر	کشور	همچنین	با	مرور	رویکردهای	فنی	انتظامی	
لازم	الاتخاذ	برای	تشدید	مبارزه	با	قاچاق،	به	اهمیت	
افزایش	جایگاه	های	ایست	و	بازرسی	در	مسیر	های	منتهی	
به	مناطق	مرزی	اشاره	کرد	و	گفت:	استانداران	مرزی	به	
کمک	سایر	استانداران	کشور	بایستی	اقدامات	پیشگیرانه	
در	زمینه	مقابله	با	انتقال	دام	از	داخل	کشور	به	مناطق	
مرزی	را	اعمال	کنند	و	نباید	منتظر	مصوبه	یا	ابلاغیه	

خاصی	در	این	زمینه	از	مرکز	بمانند.
رحمانی	فضلی	در	پایان	به	اهمیت	موضوع	اطلاع	
رسانی	سازنده	و	توجه	به	رعایت	عدالت	و	انصاف	در	انتشار	
نظرات	و	انتقادات	را	مورد	توجه	قرار	داد	و	افزود:	رسانه	ها	
باید	با	توجه	به	شرایط	کنونی	کشور،	مسئولیت	شناسانه	
و	در	راستای	حفظ	منافع	ملی،	رویکردی	منصفانه	داشته	

باشند.	

مصطفی کواکبیان: 

دود اتمی شدن آل سعود به چشم قدرت های ظالم می رود 

به دلیل نوسانات در بازار ارز؛ 

وزیر کشور: افزایش قاچاق را تحمل نمی کنیم 

عباسعلی کدخدایی

مصطفی داننده
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اقتصادی

اقتصادایرانبهکدامسو
خواهدرفت؟

سال ۱۳۹۷ با تمام سختی ها رو به پایان است اما بی 
تردید سختی های اقتصاد ایران به پایان نخواهد رسید. 
سیگنال ها نشان می دهد سال آینده وضعیتی کمابیش مشابه سال جاری خواهد 
داشت و برای برون رفت از این وضعیت ضرورت دارد نگاه ما به جهان اطرافمان تغییر کند.
بسیاری می پرسند سال آینده چه تفاوتی با امسال خواهد داشت . این سئوال را به 
دو شیوه می توان پاسخ داد، اگر دست از خودتحریمی برداریم روزهای روشن تری در 
انتظارمان است و اگر همچنان اصرار به خودتحریمی داشته باشیم شرایط متفاوتی پیش 

رویمان نخواهد بود. 
ایران سال هاست درگیر تحریم است اما بررسی ها نشان می دهد بخش مهمی از توان 
اقتصادی ایران در اثر خود تحریمی و نه تحریم خارجی زمین گیر شده است . متاسفانه 
بین ۲۰ تا ۳۰ درصد از ظرفیت اقتصادی ایران در اثر خودتحریمی از دست رفته است و 
شاید بتوان گفت تحریم ها نتوانسته اند اقتصاد ایران را زمین گیر کنند اما خود تحریمی 

آسیبی جدی را به اقتصاد وارد کرده است.
عدم اتکا به درآمدهای نفتی و اتکا به مالیات، کاهش کسری بودجه، بودجه بندی 
عملیاتی و ... هدف هایی غیر قابل دستیابی نیستند اما رسیدن به آنها زمینه هایی را 
نیازدارد که هنوز در ایران محقق نشده است. دانشمند معتقد است در حال حاضر کسری 

بودجه زیادی داریم که ناشی از واقعی نبودن بودجه¬ بندی است.
 برای رسیدن به این اهداف تغییر سیاست ها ضروری است . به عبارت دیگر استفاده از 
تمامی توان اقتصادی کشور و دوری از خودتحریمی ضرورتی انکارناپذیر تلقی می شود .

 متاسفانه برخی تصور می کنند این تحریم هاست که مشکلات عدیده ای را متوجه ما 
کرده است این در حالی است که امروزه با شکل گیری چرخه تولید در ایران، تحریم نمی 

تواند اقتصاد ایران را از پا درآورد .
امروز بیش از هر زمان دیگری ضورت دارد ایران خود را آماده رویارویی با وضعیت تازه 
کند. رویارویی با اقتصادی که در آن بخش خصوصی توان فعالیت دارد و دولت در نقش 

سیاستگذار ، مسئولیت های خود را به مرحله اجرا در می آورد .
 در این صورت بی تردید نه تلاطمات ارزی ، نه شیطنت های خارجی و نه تلاش های 
برخی موج سواران و دلالان داخلی موثر نخواهد افتاد . این امیدواری البته هنوز وجود 

دارد که توان واقعی اقتصاد به کار برگفته شود و چنین نیز خواهد شد.
*فعال اقتصادی 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

هیچمحدودیتیدرپرداختمنابعبرای
اشتغالزاییوجودندارد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که درخواست به اشتغال بالاتر از اشتغال 
ایجاد شده است، عنوان کرد: وام ۱.۵ میلیارد دلاری با نرخ ۴ درصد برنامه ریزی شد، 
تا کنون ۷۵۰ میلیون دلار آن در کشور توزیع شد و مرحله دوم شروع شد و قسط اول آن 

دیشب واریز شد. مجددا مرحله دوم را برای ۷۵۰ میلیون دلار دوم آغاز کردیم. 
محمد شریعتمداری ظهر روزپنجشنبه  در مراسم کلنگ زنی پتروشیمی کیمیا در 
اندیمشک با اشاره به این که خوزستان پیشانی ایران در دوران جنگ بود، اظهار کرد: 
در خوزستان و کشور با مشکلات متعددی مواجه هستیم. ایران یک کشور جوان است. 
در سال ۵۷ حدود ۱۶۰ هزار نفر در دانشگاه ها تحصیل می کردند و امروز ۴.۵ میلیون 
دانشجو درحال تحصیل هستند و نیازمند کار و اشتغال در پایه تحصیلی مرتبط هستند.

وی افزود: با بیکاری قابل ملاحظه ای از جوانان دانش آموخته دانشگاهی مواجه هستیم. 
همچنین جمعی از جوانان که به دلایلی از رفتن به دانشگاه محروم می شوند نیز نیازمند کار و 
اشتغال هستند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به همکاری دولت و مجلس برای حل 
مشکل مهارت افزایی جوانان، عنوان کرد: مهارت افزایی بین جوانان در عرصه های گوناگون 
کامل نیست. عمده بیکاران افرادی هستند که مهارت کافی ندارند. مجلس در سال ۹۶ 
قانون بسیار خوبی را برای مهارت افزایی تصویب کرد و یک شورای عالی برای هماهنگی بین 
نظام آموزشی و سازمان فنی وحرفه ای به منظور حل مشکل مهارت افزایی دانش آموختگان 
مشخص کرد. وی افزود: نظام سلطه با هدف گذاری علیه ما در حال کار است و منابع ارزی 
کشور، تبادل سرمایه و نیروی انسانی ماهر را محدود می کند. هدف دشمن افزایش مجموع 
نارضایتی در کشور است. شریعتمداری با اشاره به کلنگ زنی پتروشیمی اندیمشک، اظهار 
کرد: این پروژه در اوج نقص ما در سرمایه گذاری انجام می شود. قرار بود بر اساس قانون 
برنامه پنج ساله ششم در سال ۷۷۰ هزار میلیارد ریال در کشور سرمایه گذاری انجام شود 
که رشد اقتصادی متوسط ۸ درصد ایجاد شود. اگر  محقق شود هر سال ۰.۸ درصد نرخ 
بیکاری در کشور کاهش پیدا می کند. وی افزود: با فشار نظام سلطه رشد اقتصادی کشور از 
۸ درصد مدنظر کاهش پیدا می کند و در سال جاری به حدود یک درصد کاهش پیدا کرد، 
در سال گذشته هم رشد اقتصادی ۳.۶ درصد بود و باعث می شود نرخ بیکاری کاهش پیدا 
نکند. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان این که درخواست به اشتغال بالاتر از اشتغال 
ایجاد  شده است، عنوان کرد: وام ۱.۵ میلیارد دلاری با نرخ ۴ درصد برنامه ریزی شد، تا 
کنون ۷۵۰ میلیون دلار آن در کشور توزیع شد و مرحله دوم شروع شد و قسط اول آن دیشب 
واریز شد. مجددا مرحله دوم را برای ۷۵۰ میلیون دلار دوم آغاز کردیم. وی گفت: ۱۲ هزار 
و ۸۰۰ میلیارد تومان یعنی معادل نیمی از بودجه عمرانی کل کشور در روستاها، شهرها و 
بخش های زیر ۱۰ هزار نفر توزیع می شود. هیچ محدودیتی در پرداخت منابع وجود ندارد. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان  این که کنترل های دقیقی در پرداخت وام و وضعیت 
پروژه ها صورت می گیرد، عنوان کرد: پروژه هایی که پشت آن اشتغال جدید باشد مورد 
حمایت قرار می گیرد. به دلیل این که در گذشته پرداخت وام های خوداشتغالی به اشتغال 
واقعی منجر نشد و یک پول پاشی در کشور بود، این بار کنترل های دقیقی را انجام می دهیم 

که این پروژه ها به اشتغال واقعی و پایدار ختم شود.

وزیر صمت:

قیمتخودروباعملبهوعدهخودروسازان
کاهشمییابد

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با عمل ۲ خودروساز بزرگ کشور به تعهدات خود و 
افزایش تولید روزانه آن ها، قیمت خودرو پایین می آید و بازار سامان می یابد.

 رضا رحمانی در حاشیه آغاز عملیات احداث واحد ۴۰ هزار تنی تولید کنسانتره نفلین 
سینیت کلیبر در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: تولید خودرو در کشور به حدود ۲ هزار و 

۵۰۰ تا ۳ هزار دستگاه در روز می رسد و این روند افزایشی ادامه خواهد داشت. 
وی با بیان اینکه پیش از این کمتر از یک هزار خودرو در روز از سوی خودروسازان تولید 
می شد، اظهار داشت: پس از مذاکره با خودروسازان برای ساماندهی بازار خودرو، این 
میزان به حدود یک هزار و ۵۰۰ تا ۲ هزار خودرو در روز افزایش یافته است و این روند برای 
رسیدن به وضعیت ایده آل همچنان ادامه خواهد داشت.  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: با آغاز عرضه فوری خودرو و ادامه این روند تا عید و عمل خودروسازان به تعهدات 
خود به طور قطع قیمت خودرو پایین می آید.  رحمانی با اشاره به نقش واسطه ها و برخی 
عوامل در افزایش قیمت خودرو در کشور تصریح کرد: روند تحویل مرتب خودرو از سوی 
خودروسازان، موجب تنظیم بازار می شود.  وی با بیان اینکه با ادامه عرضه خودرو، قیمت 
منطقی در بازار حاکم می شود، گفت: هدف ما در ماه های آینده رسیدن قیمت خودرو به 

قیمت سازمان حمایت از مصرف کنندگان است. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه خبر داد : 

توزیعبستههایحمایتیبین16میلیونخانوار
و  از تخصیص بسته های ۲۰۰ هزار تومانی جبرانی  برنامه و بودجه  رئیس سازمان 

حمایتی به ۱۶ میلیون خانوار و پنجاه میلیون نفر از جمعیت کشور خبر داد. 
محمدباقر نوبخت با بیان اینکه هر مقدار مابه التفاوتی که از بحث تغییر قیمت ارز از 
ابتدای سال حاصل شود به مردم اختصاص می یابد، تصریح کرد: حدود ۱۴ میلیارد دلار 
ارز به کالاهای اساسی اختصاص یافته که مبلغ ریالی آن حدود ۶۰ هزار میلیارد تومان 
می شود و دولت حاضر شده این مابه التفاوت را از واردکنندگان و تولیدکنندگان دریافت 
نکند به شرط اینکه قیمت کالاها نیز افزایش نیابد. رئیس سازمان برنامه و بودجه، پرداخت 
مابه التفاوت ارز پتروشیمی ها را از دیگر اقدامات دولت برای حمایت از سفره مردم و عدم 
افزایش قیمت کالاهای اساسی برشمرد و افزود: تاکنون ۴ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از 
مابه التفاوت به صورت بسته کمک های ۲۰۰ هزار تومانی توزیع و به حدود ۱۶ میلیون 
خانوار و پنجاه میلیون نفر بسته های ۲۰۰ هزار تومانی جبرانی پرداخت شده است. 
نوبخت تصریح کرد: سال آینده هر مابه التفاوتی از نرخ ارز برای دولت حاصل شود تمام 

آن به مردم بازگردانده می شود.

وزیر کشاورزی:

مشکلیدرموردذخایرگندمنداریم
 وزیر جهاد کشاورزی تأکید کرد: هیچ مشکلی در مورد ذخایر گندم نداشته و نداریم.

سید محمود حجتی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در بحث میوه شب عید مقداری که 
ستاد تنظیم بازار مصوب کرده، خریداری شده است.

و در سردخانه ها  ارسال شده  به مراکز استان ها  به طور کامل  ادامه داد: سیب  وی 
نگهداری می شود. دوسوم پرتقال نیز حمل شده و یک سوم باقی مانده نیز در آینده ارسال 
خواهد شد. حجتی اضافه کرد: در این زمینه هیچ نگرانی وجود ندارد و در زمان مناسب 
که تنظیم بازار اعلام کند، عرضه می شود. وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به شایعه خالی 

شدن انبار گندم گفت: هیچ مشکلی در مورد ذخایر گندم نداشته و نداریم.
وی تصریح کرد: ذخایر گندم خیلی بیشتر از میزانی است که نیاز داریم.

مسعود دانشمند *

شرکت های بیمه توافق کرده اند برای مدیریت بخشی از زیان وارد شده، از ابتدای 
اسفندماه ۲.۵ درصد تخفیفی را که قانون بیمه شخص ثالث برای خریداران در نظر 

گرفته است اعمال نکنند.
در ماده ۱۸ قانون بیمه شخص ثالث آمده است: »شرکت های بیمه می توانند تا ۲.۵ 

درصد کمتر از نرخ های مصوب شورای  عالی بیمه را ملاک عمل خود قرار دهند.«
بر این اساس، اعمال تخفیف بیشتر از ۲.۵ درصد توسط شرکت های بیمه، منوط 
به کسب مجوز از بیمه مرکزی است و بیمه مرکزی در اعطای این مجوز باید توانگری 
مالی شرکت و شرایط عمومی بازار و حفظ رقابت پذیری شرکتهای بیمه را مدنظر قرار 
دهد؛ همچنین شرکت های بیمه می توانند در صورت ارائه خدمات ویژه به مشتریان، با 
تایید بیمه مرکزی تا ۲.۵ درصد بیشتر از قیمت های تعیین شده توسط بیمه مرکزی، 

از بیمه گذار دریافت کنند. 
با این حال زیانده شدن رشته شخص ثالث در سال های اخیر و بویژه امسال که هزینه 
های ناشی از خسارت تصادفات رانندگی به دلیل نوسان نرخ ارز بیشتر شد، شرکت ها را 

بر آن داشت تا از همین ۲.۵ درصد تخفیف هم صرف نظر کنند.
در این پیوند کمیسیون راهبردی سندیکای بیمه گران ایران به عنوان نهاد صنفی 
صنعت بیمه ۲۴ بهمن ماه مصوب کرد: »همه شرکت های بیمه عضو سندیکا »از اول 

اسفند ماه ۹۷ اعمال تخفیف ۲.۵ درصدی بیمه شخص ثالث را متوقف« و نتیجه را به 
سندیکا گزارش کنند تا در شورای عمومی بررسی شود.

دلیل این تصمیم، محدودیت های عملکردی شرکت های بیمه در رشته شخص ثالث 
خودرو و بالا بودن غیرمتعارف ضریب خسارت آنها« اعلام شده که سبب شده است 

بیشتر شرکت ها با ضرر و زیان های هنگفتی مواجه شوند.
محمد ابراهیم کاردگر که در زمان تصویب قانون بیمه شخص ثالث به نمایندگی از 
شرکت های بیمه در جلسات کمیسیون های تخصصی مجلس حضور می یافت، در 
این باره گفته است: تا پیش از تصویب این قانون، شرکت ها تخفیف های بالایی را برای 
جذب حق بیمه نامه های بیشتر در رشته های مختلف به بیمه گذاران می دانند که 

تعیین سقف ۲.۵ درصدی سبب شد این وضعیت مدیریت شود.
به گفته این مدیر صنعت بیمه، این تبصره از قانون بیمه شخص ثالث سبب شد تا در 
چند سال اخیر حدود هشت درصد نسبت خسارت در رشته بیمه شخص ثالث بهبود 

یابد.
* بیمه ها در اعمال تخفیف مختارند

»علی اصغر عنایت« رئیس کارگروه بیمه های اتومبیل سندیکای بیمه گران ایران در 
این باره به خبرنگار اقتصادی ایرنا توضیح داد: در ماده ۱۸ قانون بیمه شخص ثالث و 

تبصره های آن، هیچ الزامی برای اینکه بیمه ها به بیمه گذاران تخفیف بدهند، وجود 
ندارد بلکه این اختیار را دارند که اگر بخواهند، حداکثر ۲.۵ درصد تخفیف اعمال کنند.
وی درباره نامه دبیر کل سندیکای بیمه گران درباره اینکه شرکت های بیمه به طور 
هماهنگ دیگر این تخفیف ۲.۵ درصدی را اعمال نکنند، اظهار داشت: این تصمیم 

جمعی صنعت بیمه بوده است و البته هنوز هم اجرای آن به شرکت ها بستگی دارد.
عنایت در عین حال تاکید کرد: واقعیت این است که از تیرماه امسال، نوسان های 
ارزی هزینه های مالی ناشی از خسارت های اتومبیل را به شدت افزایش داد که میزان 

آن برای خودروهای خارجی ۵ برابر و برای خودروهای داخلی ۳.۵ برابر بوده است.
وی افزود: هرچند آمار خسارت های این رشته هنوز نهایی و تکمیل شده اما می توان 
گفت به دلیل همین افزایش نرخ ها، شرکت های بیمه امسال با زیان بالایی در رشته 

شخص ثالث مواجه باشند و ضروری است این رشته مدیریت شود.
* ضریب خسارت به بیش از 100 درصد رسیده است

رشته بیمه شخص ثالث با اینکه حدود ۳۷.۴ درصد از سبد بیمه کشور را در اختیار 
دارد و از آن به عنوان »ویترین صنعت بیمه« یاد می شود، در یک دهه اخیر زیان بالای 
۹۰ درصد را تجربه کرده در حالی که از نظر بیمه مرکزی ضریب خسارت قابل قبول برای 

این رشته باید حداکثر ۱۰ درصد باشد.
نگاهی به سالنامه آماری بیمه مرکزی نشان می دهد که در بازه زمانی سال های ۸۷ 
تا ۹۱ ضریب خسارت در این رشته به ترتیب ۹۴.۴ درصد، ۹۱ درصد، ۹۱.۹ درصد و 

۸۹.۸ درصد و ۹۰.۱ درصد بوده است.
در سال های ۹۲ تا ۹۵ ضریب خسارت در این رشته به بیش از ۱۰۰ درصد رسید؛ 
یعنی به ترتیب خسارت های ۱۰۳.۷ درصدی، ۱۰۵.۹ درصدی، ۱۰۴.۴ درصدی و 

۱۰۵.۹ درصدی را تجربه کرد.
با تصویب و اجرای قانون بیمه شخص ثالث در سال ۹۵ ، ضریب خسارت در سال 
گذشته به ۹۳.۱ درصد بهبود یافت اما امسال به دلیل نوسان نرخ ارز، فعالان صنعت 

بیمه انتظار دارند دوباره ضریب خسارت در این رشته به بالای ۱۰۰ درصد برسد.
از این رو غلامرضا سلیمانی رئیس کل بیمه مرکزی چندی پیش در پاسخ به ایرنا برای 

حل مشکل زیانده شدن این رشته در شرکت های بیمه اظهار داشت:
با توجه به اینکه ضریب خسارت در رشته شخص ثالث بالای ۱۰۰ درصد است، باید 

این این رشته کنترل شود تا شرکت ها در پرداخت خسارت با مشکل مواجه نشوند.
رئیس کل بیمه مرکزی افزود: برای اصلاح این رشته، نرخ های بیمه شخص ثالث 
هم باید واقعی شود که این موضوع در شورای عالی بیمه که اسفندماه برگزار می شود، 

بررسی خواهد شد.
وی در پاسخ به سوالی درباره اینکه گفته شده ۲ هزار میلیارد تومان از خسارت های 
بیمه شخص ثالث واقعی نیست، توضیح داد: با بررسی اولیه بیمه مرکزی حدود ۲۰ 
درصد از خسارت هایی که پرداخت می شود بر اساس مستندات کافی نیست و برخی 

موارد سوانح ساختگی نیست و کنترلی در این بخش وجود ندارد.
وی با تاکید بر راننده محور شدن بیمه نامه شخص ثالث گفت: این یکی از روش هایی 

است که خسارت ها را کم می کند.

ایمان گزارش می کند

چرا تخفیف بیمه شخص ثالث حذف شد؟

سیاستگذاری منسجم و راهبردی،نقطه ثقل عرصه اقتصادی 
است و نبود ثبات اقتصادی و کم توجهی به اولویت مندی ها، 

نوسان زا بوده و بر آشفتگی عرصه اقتصادی دامن می زند. 
رهبر  اسلامی  انقلاب  پیروزی  سالروز  چهلمین  مناسبت  به 
انقلاب در بیانیه ای مهم و راهبردی به تبیین ویژگی های مسیر پر 
افتخار پیموده شده در چهل سال گذشته پرداختند و با تأکید بر 
امید واقع بینانه به آینده و نقش بی بدیل جوانان در برداشتن گام 
بزرگ دوم به سمت آرمانها، خطاب به جوانان و آینده سازان ایران 
بیان  را در ۷ سرفصل اساسی  این جهاد بزرگ  الزامات  مقتدر، 

کردند. 
در سرفصل سوم به اقتصاد پرداخته شده است. در بخشی از این 
سرفصل آمده است: مهم ترین عیوب، وابستگی اقتصاد به نفت، 
دولتی بودن بخش هایی از اقتصاد که در حیطه ی وظایف دولت 
نیست، نگاه به خارج و نه به توان و ظرفیّت داخلی، استفاده ی 
و  معیوب  بودجه بندی  کشور،  انسانی  نیروی  ظرفیّت  از  اندک 
و  اقتصاد  اجرائی  سیاستهای  ثبات  عدم  سرانجام  و  نامتوازن، 
عدم رعایت اولویّتها و وجود هزینه های زائد و حتّی مسرفانه در 
بخشهایی از دستگاه های حکومتی است. نتیجه ی اینها مشکلات 
زندگی مردم از قبیل بی کاری جوانها، فقر درآمدی در طبقه ی 

ضعیف و امثال آن است. 
در این زمینه به ذکر چند نکته می پردازیم؛ 

های  سال  طول  در  انقلاب  معظم  رهبر  تاکیدات  از  ۱-یکی 
گذشته که بارها توسط ایشان مطرح شده »اقتصاد درون زا«، 
کالای  »مصرف  و  مقاومتی«  »اقتصاد  ملی«،  اقتصاد  »تقویت 
داخلی« است. ایشان در مناسبت های مختلف بارها توجه به 
اقتصاد ملی و به ویژه مصرف کالاهای داخلی را مطرح فرموده و 
مورد تاکید قرار داده اند. برخی از مهم ترین دلایل مصرف کالای 
داخلی در بیانات رهبر انقلاب را می توان در نکته هایی همچون 
»ایجاد استقلال اقتصادی و سیاسی«، » ایجاد کار و اشتغال«، 
 « ملی«،  ثروت  افزایش   « تولیدکنندگان«،  ابتکارات  »افزایش 

کاهش تورم« و »کنترل نقدینگی« مورد اشاره قرار داد. 
۲- ریشه های مشکلات اقتصادی را باید در دو زمینه ساختاری) 

داخلی( و تحریم های ظالمانه )بیرونی( دید. امروزه اقتصاد، نقش 
و تاثیرگذاری ویژه ای در امور کشورها دارد. روند صنعتی شدن این 
رویه را تسریع بخشیده و کشورها برآنند تا اقتصاد خود را به سمت 
پیشرفت و توسعه هدایت کنند. در این میان اقتصاد ایران نیز با 
برنامه های توسعه ای سعی کرده است تا از قافله پیشرفت عقب 
نماند؛ با این حال اقتصاد ایران از برخی مشکلات ساختاری رنج 

می برد. 
در زمینه چالش ها و مشکلات ساختاری اقتصاد ایران می توان 
به اقتصاد تک محصولی و وابستگی به نفت، تصدی گری دولت و 

بنگاه های شبه دولتی در اقتصاد، مساله رانت و فساد اقتصادی، 
تورم و رکود، مساله تامین مالی، سرمایه گذاری و نظام بانکی، 
وابستگی به واردات به خصوص در مورد مواد اولیه و فناوری و 
محیط کسب و کار دشوار و پیچیده اشاره کرد که تنها بخشی از 

مشکلات ساختاری اقتصاد ایران را شامل می شوند. 
در واقع اقتصاد نفت پایه و متکی بر درآمدهای آن در طول دهه 
های گذشته منجر به آن شده که اهرم های فشار بیرونی، شرایط 
اقتصادی را سخت تر سازد. در واقع اقتصاد ما یکبار برای همیشه 
باید به سمت تولیدمحوری و گذار از اقتصاد تک محصولی گام 

بردارد. 
۳- به دلیل پیچیدگی های دنیای مدرن، نمی توان موضوعات 
مختلف اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را به صورت 
منفک از هم دید. بر این اساس در نگرشی نظام مند آنها بر هم 
تاثیر می گذارند و از هم تاثیر می پذیرند. قوت اقتصاد می تواند بر 
دیگر عناصر تاثیر بگذارد. البته این مساله نیز مستلزم داشتن نقشه 
راهی مشخص و برنامه ریزی منسجم است. از این رو بهره گرفتن 
از علم مدیریت و برنامه ریزی می تواند با ارائه دورنمایی از پیشرفت، 
راه رسیدن به آن را هموار سازد. بنابر این ما نیازمند برنامه های 

کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت هستیم. 
۴- از طرفی دیگر نیز باید بر امر مشارکت سیاسی و اعتماد 
میان مردم و حاکمیت اشاره کرد که مزایای بسیاری برای اقتصاد 
کشورها به همراه دارد، بر همین اساس یکی از ابزارهای مهم در 
به توسعه اقتصادی، حضور مردم و اعتمادزایی  جهت رسیدن 
است. به این معنا که تقویت همبستگی و اعتماد میان گروه های 
مختلف سیاسی؛ اشتراکات را افزایش داده و از ایجاد اصطکاک 
در جامعه جلوگیری می کند. در نتیجه این شرایط، احساس 
رضایتمندی و امید به آینده افزایش می یابد و جامعه برای سرمایه 

گذاری و بهبود فضای کسب و کار آماده می شود.
ثبات  عدم  بر  خود  راهبردی  پیام  از  بخشی  در  انقلاب  رهبر   -۵
سیاست های اجرائی اقتصاد و عدم رعایت اولویّت ها اشاره کرده اند. 
در رویکرد راهبردی نسبت به عرصه اقتصادی، مدنظر قراردادن 
ثبات در سیاست های اقتصادی گامی برجسته و مهم است تا 
جایی که نبود نقطه ثقل در عرصه اقتصادی به نوسان ها دامن زده 
و آشفتگی عرصه اقتصادی ایجاد می کند. این مساله ای است 
که با تغییر دولتها نوعی جابجایی را در سیاست های اقتصادی 
دولت ها می بینیم؛ البته گاهی یک دولت مستقر نیز با تغییر در 
رویکردهای اقتصادی خود بی ثباتی اقتصادی را شعله ور می 

سازد.
از این رو حرکت به سمت ثبات اقتصادی و توجه به اولویت مندی 
ها، با توجه به توان و داشته ها، می تواند کشتی اقتصاد ما را به 

ساحل آرامش برساند.

سیاستگذاریمنسجموراهبردی؛نقطهثقلاقتصادپویا

رئیس کل بانک مرکزی، آزادی ورود 
دهها قلم کالا از طریق مرزنشینان و 
ارز در  از دلایل بروز نوسان  را  ملوان 
روزهای اخیر دانست و اعلام کرد: از 
هیات وزیران با فوریت تجدیدنظر در 

این مصوبه را خواهم خواست. 
عبدالناصر همتی پس از بازگشت از 
سفر چین، روز پنجشنبه در یادداشت 
اینستاگرامی دلایل رشد نرخ ارز در 
روزهای اخیر را تشریح کرد و نوشت: 
شاهد  ارز  بازار  گذشته  روز  سه  در 
نوسانات همراه با رشد نرخ ارز بود. 
با مجوز  اوایل هفته  از  در حالی که 
صادره به آن بخش از صادرکنندگانی 
که درخصوص نحوه باز گرداندن ارز 
خود به چرخه اقتصاد عملکرد خوبی 

داشته اند، قائدتا بایستی شاهد عرضه بیشتر ارز و کاهش نرخ آن می بودیم.
»چرا اینگونه شد؟ یک دلیل بر می گردد به مصوبه آزادی ورود دهها قلم کالا از طریق 

مرزنشینان و ملوانان.«
رئیس شورای پول و اعتبار تاکید کرد: در شرایط تحریم و محدودیت های ارزی، این 
دسته از تصمیمات، واردات اجناس غیر ضرور در موقعیت زمانی تحریم را افزایش داده 
و قطعاً موجب افزایش تقاضای ارز در سلیمانیه، دوبی، هرات،.... و متعاقبا در بازار ایران 

شده است.
همتی افزود: از هیات وزیران با فوریت تجدید نظر در این مصوبه را خواهم خواست؛ 
باید روش دیگری برای این کار یافت. امروز ثبات بازار ارز برای کشور امری بسیار ضروری 
است.  رئیس کل بانک مرکزی در عین حال تاکید کرد: البته عامل مهم روانی اجلاس 
FATF هم مزید بر علت شده که البته، اطلاعات دریافتی حاکی است در این مقطع نیز 

احتمال تعلیق بسیار زیاد است.
به گزارش ایرنا، مدیرکل امور مرزی وزارت کشور چند روز پیش از تصویب آیین نامه 
خروج ۱۰۰ قلم کالا از ۱۳۳۹ قلم کالاهای ممنوعه برای مرزنشینان در مناطق مرزی 
و ملوانان و همچنین آیین نامه ورود ۴۸ قلم کالای مورد نیاز مرزنشینان با معافیت ۱۰۰ 

درصدی حقوق ورودی برای مواد خوراکی و ۵۰ درصدی مصارف خانگی خبر داد.
به گفته شهریار حیدری، این اقدام با هدف ایجاد رونق در فعالیت های تجاری مناطق 
مرزی تصویب شد و بر این اساس، از این پس مرزنشینان، ملوانان و شرکت های تعاونی 
مناطق مرزی استان های کرمانشاه، کردستان، آذربایجان غربی، سیستان و بلوچستان، 
خوزستان، بوشهر و هرمزگان می توانند بدون نیاز به ثبت سفارش نسبت به ورود ۱۰۰ 

قلم کالا از فهرست ۱۳۳۹ قلم از کالای ممنوعه گروه چهارم اقدام کنند. 
حیدری اظهار داشت: با تصویب هیات دولت مقرر شد واردات ۴۸ قلم کالا توسط 
مرزنشینان، ملوانان و شرکت های تعاونی مناطق مرزی از ۱۰۰ درصد معافیت حقوق 
ورودی برخوردار شده و برای کالاهای غیر خوراکی نیز از تسهیلات ۵۰ درصد معافیت 

بهره مند شوند.

سازان  انبوه  انجمن  رئیس  نایب 
برنامه  دوباره  طرح  درباره  تهران 
بازارگاه   « یا  تامین«  »زنجیره 
الکترونیکی مسکن« برای رونق بخش 
سازان  انبوه  کرد:  اعلام  ساختمان 
از کارت های اعتباری خرید مصالح 
ساختمانی استقبال می کنند؛ البته 

به شرط آنکه بدون بهره باشد. 
»ایرج رهبر« افزود: اگر کارت های 
ساختمانی  مصالح  خرید  اعتباری 
بانک مسکن با بهره در اختیار انبوه 
شده  تمام  قیمت  گیرد  قرار  سازان 
ساخت مسکن افزایش خواهد یافت. 
های  کارت  باید  اینکه  بیان  با  وی 
اعتباری بدون بهره با تعامل بین بانک 
عامل و تولید کننده در اختیار انبوه 

سازان مسکن قرار گیرد، گفت: در این صورت انبوه سازان می توانند با استفاده از حواله، 
مصالح مورد نیاز خود را برای آغاز پروژه های ساختمانی دریافت کنند.

عضو هیات  مدیره کانون انبوه سازان یادآوری کرد: ممکن است افزایش سقف تسهیلات 
بانکی قیمت مسکن را بالا ببرد اما همزمان با اجرای این طرح، می توان مانع گرانی 
مصالح ساختمانی شد و با استفاده از این کارت ها مصالح ساختمانی را با قیمت مناسب 
در اختیار سازندگان قرار داد. نایب رئیس انجمن انبوه سازان تهران با بیان اینکه افزایش 
قیمت مصالح ساختمانی در افزایش قیمت مسکن بسیار تاثیرگذار است، گفت: بخشی 
از رکورد در حوزه ساخت و ساز کشور ناشی از گرانی مصالح ساختمانی است و با افزایش 

قیمت مصالح در ماه های اخیر، شاهد رشد بی رویه قیمت مسکن در تهران بودیم.
به گزارش ایرنا، چندی پیش مدیر طرح و برنامه بانک مسکن اعلام کرد: برای حمایت 
از سازندگان، انبوه سازان و نظام ساخت و ساز بویژه متقاضیان بازار مسکن، طرح فروش 

تعهدی مصالح ساختمانی در مرحله تحقیق و بررسی این بانک قرار دارد.
»محمدحسن مرادی« افزود: طرح فروش تعهدی مصالح ساختمانی تحت عنوان 
برنامه »زنجیره تامین« یا » بازارگاه الکترونیکی مسکن« در سال های گذشته نیز مورد 
توجه و در فهرست برنامه های بانک مسکن قرار داشت اما بتازگی این طرح به دنبال 
درخواست مکرر انبوه سازان برای اجرا به منظور تامین مصالح با شرایط غیرنقد یا با 
شرایط خرید تعهدی و همچنین تاکید وزیر راه و شهرسازی مطرح شده است و به دنبال 

طراحی مدل جامع، بهینه و بدون ابهام و پس از طی مراحل اداری آن هستیم.
وی اضافه کرد: سازوکار این طرح در نسخه اولیه و پیش نویس آن به این صورت است 
که سازندگان با اجرای طرح فروش تعهدی مصالح ساختمانی یا با استفاده از اعتبار 
خود در جریان اعتبارسنجی بانک مسکن که رتبه اعتباری سازندگان مشخص می شود 
یا به واسطه بانک مسکن و تضمین تعهدات سازندگان در قبال تولیدکنندگان مصالح 
ساختمانی به میزان مشخص، بدون آنکه در ابتدا به پرداخت هزینه خرید مصالح نیاز 
داشته باشند به مصالح وتجهیزات دسترسی پیدا می کنند و در زمان مشخص شده 

نسبت به پرداخت اقساط مربوط به هزینه مصالح خریداری شده اقدام می کنند.

رئیس کل بانک مرکزی:
آزادیورودکالاهایمرزیوملوانیازعلل

نوسانارزاست

نایب رئیس انجمن انبوه سازان خبر داد: 
استقبالانبوهسازانازکارتاعتباریبدون

بهرهخریدمصالح رییس کمیسیون اقتصادی مجلس اسلامی  گفت: دولت برنامه ریزی هایی برای 
کنترل و تنظیم بازار شب عید داشته که گزارش آن را به مجلس ارائه کرده لذا مردم نباید 

نگران تامین کالا در شب عید باشند.
محمدرضا پور ابراهیمی داورانی با اشاره به عدم توزیع مناسب کالاهای اساسی که 
ارز دولتی به آنها اختصاص یافته، گفت:  شوک ارزی همانند یک زلزله است و یکی از 
پیامدهای آن در ماه های اولیه این بوده که نظم و روش فرآیندهای تولید و واردات کالا و 

مواد اولیه را به هم می ریزد.
ارز  با تغییرات نرخ  افزود:  و راور در مجلس شورای اسلامی،  نماینده مردم کرمان 
تولیدکننده و واردکننده بلاتکلیف هستند و نمی دانند که کالا باید با چه قیمتی وارد کشور 
شود، لذا زمانی که قیمت ارز به یک منطق دست یافته و ثبات ایجاد می شود، این ثبات به 

صورت اتوماتیک با حرکت در مسیر جریان تولید، کسری ها را جبران می کند.
 *بانک مرکزی نوسان قیمت ها را به حداقل رسانده است

وی با بیان اینکه نوسان ارزی زمانی نگران کننده می شود که طی دو ماه قیمت دلار 
یکباره افزایش یابد، ادامه داد:  با روش و رویکردی که بانک مرکزی پیش گرفته نوسان 
ها را به حداقل ممکن رسانده است، لذا هرچه نوسان کمتر شده و به یک خط مستقیم 
تبدیل شود بازار کالاها، خود را با شرایط کنونی منطبق کرده و کسری ها را پوشش 

می دهد.
عضو شورای عالی هماهنگی اقتصادی قوای سه گانه با تاکید بر اینکه مردم نباید نگران 
تامین کالاها در کشور باشند، اظهار داشت: دولت برنامه ریزی هایی برای کنترل و تنظیم 
بازار شب عید داشته که گزارش آن را به مجلس ارائه کرده لذا مردم نباید نگران تامین کالا 

در شب عید باشند.
وی با بیان اینکه دولت باید بر روی قیمت کالاها تا رسیدن به دست مصرف کننده 
نهایی نظارت کند، افزود: کمیسیون اقتصادی جلساتی با وزارتخانه های صنعت، معدن 
و تجارت و جهاد کشاورزی و سایر دستگاه ها برای تنظیم بازار برگزار کرده که گزارش 
جمع بندی نظارت بر بازار شب عید در حوزه کالاهای اساسی و غیراساسی و همچنین 

راهکارهای آن در صحن علنی ارائه می شود.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: باید سامانه های 
اطلاعاتی براساس قانون برنامه ششم توسعه ایجاد شود تا از زمان واردات محصولات تا 

نحوه توزیع و مصرف زیر ذره بین قرار گیرد.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی :
مردمنگرانتامینکالایشبعیدنباشند
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 تیم فوتبال امید حالا نیاز به کمک و حمایت دارد

 نیاز باشد بازی های لیگ را هم لغو کنید

تیم فوتبال امید کشورمان در شرایطی خود را آماده مسابقات انتخابی المپیک می کند 
که تعامل و همکاری خوبی با این تیم صورت نگرفته است.

صحبت تکراری از ناامیدی تیم فوتبال امید. صحبت از عدم حمایت و پشتیبانی از تیمی 
که 44 سال است در حسرت صعود به المپیک مانده و اگر این بار هم ناامید شود، شاید 
دیگر حسرت ابدی شود. حسرت ابدی خواهد شد اگر رشته فوتبال را از المپیک حذف 
کنند تا آخرین تیم فوتبال ایران که حضور در المپیک را تجربه کرده، متعلق به المپیک 
1976 مونترال باشد. وقتی حمایت ها آنطور که باید انجام نمی شود، باید هم صحبت از 
ناامیدی شود، اما چه راهکاری برای خروج از این حسرت ها وجود دارد؟ چه راهکاری باید 

پیش رو داشته باشیم که این بار صحبت از ناامیدی نکنیم؟
تیم امید کشورمان کمتر از یک ماه دیگر باید در دور اول مسابقات انتخابی المپیک 
2020 توکیو شرکت کند. همگروهی با عراق، یمن و ترکمنستان و میزبانی از آنها در ایران. 
شاید خیلی ها با امید به داشتن امتیاز میزبانی، صعود از این گروه را بسیار سهل می دانند، 
اما نمی توان سختی این کار را کتمان کرد. آن هم جایی که از 11 گروه فقط تیم های 
صدرنشین صعود خواهند کرد و چهار تیم برتر دوم هم راهی مرحله بعدی مسابقات 
می شوند. 15 تیم به مرحله نهایی خواهند رفت تا با تایلند میزبان تورنمنت 16 تیمی 

قهرمانی زیر 23 سال آسیا را تشکیل دهند.
در نهایت تنها سه تیم برتر راهی المپیک 2020 توکیو خواهند شد تا مسیر سخت صعود 
به این شکل طی شود. تیم ایران از آنجایی کار دشواری خواهد داشت که در مرحله 
نخست و روی کاغذ حریف قدرتمندی چون عراق را پیش رو دارد. تیمی که تعداد زیادی از 
بازیکنانش با هدف المپیک تیم ملی کشورشان را در جام ملت های آسیا همراهی کردند 
تا صاحب تجربه بین المللی شوند، اما این در حالی است که تیم ایران چنین شرایطی را 
نداشت. البته که کاملًا مشخص بود نمی توان چنین انتظاری را از تیم ملی ایران داشت تا 
کارلوس کی روش بازیکنان تیم امید را با خودش به جام ملت ها ببرد، چراکه هدف ایران در 

این مسابقات قهرمانی بود.
با این حال وقتی نگاهی به آماده سازی تیم امید و نحوه کسب تجربه بازیکنان این تیم 
می اندازیم، کمی ترس وجودمان را می گیرد. تیمی که به لحاظ پشتیبانی، برپایی اردو و 
البته بازی های تدارکاتی شاید یکی از بهترین وضعیت ها را نسبت به تیم های قبلی داشته، 
اما به لحاظ همکاری و برنامه ریزی اردویی نه. تیمی که کمتر از یک ماه دیگر باید در مرحله 
نخست انتخابی المپیک شرکت کند، اما در آستانه مسابقات زلاتکو کرانچار مجبور به لغو 
یکی از اردوها شد. لغو اردو به دلیل عدم همراهی باشگاه ها با تیم امید و عدم در اختیار 
گذاشتن بازیکنانی که شاید کمترین فرصت را برای بازی در تیم های باشگاهی خود دارند.
تیم امید در شرایطی می تواند شانس خود را برای صعود به المپیک افزایش دهد که 
همکاری خوبی با این تیم صورت بگیرد، اما می بینیم که برخی باشگاه ها نه بازیکنان خود 
را در اختیار تیم امید قرار می دهند و نه از آنها در ترکیب خود استفاده می کنند. تقویم 
فشرده مسابقات لیگ و ندیده گرفتن شدن تیم امید در این تقویم از دیگر مشکلات 
امیدهاست. کرانچار سرمربی تیم امید در جلسه ای که با سعید فتاحی، مسئول برگزاری 
مسابقات لیگ برتر داشت، گلایه خود را عنوان کرد. گلایه از نوع برنامه ریزی لیگ برتر 
که در تقویم آن تمام مسابقات دیده شده، به جز اردوها و بازی های تیم امید. با این حال 
سازمان لیگ قول همکاری داده، اما مشخص نیست که با قول سازمان لیگ، آیا باشگاه ها 

نیز همکاری خواهند کرد یا نه.
در شرایط فعلی و با توجه به اینکه اولویت در رده ملی، با تیم المپیک است، چه خوب اگر 
باشگاه ها نیز همکاری خود را با تیم امید افزایش دهند. باشگاه هایی که این روزها کمترین 
استفاده را از بازیکنان جوان خود می برند، اما راضی نیستند آنها را به تیم امید بدهند. 
در این شرایط می طلبد فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ با برنامه ای تعاملی با باشگاه ها 
زمینه ساز این همکاری باشند تا این بار دیگر از ناامیدی ننویسیم. حتی اگر لازم باشد باید 
برنامه مسابقات لیگ برتر فوتبال تغییر کند تا تیم امید با فراغ بال بیشتری آماده حضور در 
مسابقات شود. با توجه به اینکه سال آینده رویدادهایی مانند جام جهانی یا جام ملت ها 
پیش روی فوتبال ایران قرار ندارد، می توان با تعامل بیشتری به تیم امید کمک کرد و با لغو 
یکی دو هفته از بازی های لیگ و برگزاری بازی ها در زمانی دیگر این فرصت را به تیم امید 
بدهیم تا با تمام بازیکنان تمرین کرده و آماده سازی خود را در کمتر از یک ماه پیش رو به 
بهترین شکل ممکن پیش ببرد تا این بار دیگر از حسرت ننویسیم و این بار تیتر نزنیم که 

حسرت فوتبال ایران برای صعود به المپیک ابدی شد.

حسین کلانی:

بازیکن خارجی پرسپولیس فعلا گیج است
پیشکسوت تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس گفت: پرسپولیس در دیدار با پدیده 
توانست باهوش بازی کند. باید به بازیکنان جدید این تیم فرصت داد تا بتوانند نتیجه 

بگیرند.
حسین کلانی درخصوص پیروزی پرسپولیس مقابل پدیده مشهد در ضربات پنالتی 
که منجر به صعود این تیم به نیمه نهایی جام حذفی شد گفت: پرسپولیس بازی بزرگی 
پیش رویش بود. پدیده نشان داده است یکی از بهترین فوتبال ها را در زمین برگزار می 
کند. بازیکنان تیم پدیده با پاسکاری های تکضرب و کوتاه خود از اعتماد به نفس بالایی 
برخوردار شده اند. پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس افزود: با این حال برانکو ایوانکوویچ با 
نبوغ فنی اش توانست تیمش را هوشمندانه وارد زمین کند. پرسپولیس گل اول را دریافت 
کرد اما خیلی زود خودش را به جریان بازی برگرداند تا بتواند کار را به پنالتی بکشاند. 
در مجموع می توان به پرسپولیس نمره قبولی داد و باید عنوان کرد این تیم استحقاق 
قهرمانی در جام حذفی را دارد. وی درباره انتقاداتی که از بازیکنان جدید پرسپولیس 
نظیر ماریو بودیمیر می شود نیز صحبت کرد و اذعان داشت: بودیمیر فعلا در حالت سر 
درگمی و گیج است. او هنوز نمی داند دقیقا باید چگونه خودش را در ترکیب با بازیکنان جا 
بیاندازد. فکر می کنم تمام بازیکنان جدید پرسپولیس نیاز به زمان دارند. در تیم های بزرگ 
دنیا هم برای بازیکنی که وارد یک باشگاه می شود زمان در نظر می گیرند. مهاجم خارجی 
جدید پرسپولیس توانایی های لازم را دارد و فکر می کنم با توجه به فیزیک مناسبی که دارد 
به درد پرسپولیس بخورد. کلانی در ادامه درباره اظهار نظر قبلی اش که گفته بود سرمربی 
تیم ملی فوتبال ایران ظرف مدت 10 روز انتخاب می شود اما این اتفاق تاکنون رخ نداده 
است افزود: من قبلا این موضوع را شنیده بودم و با توجه به حضور بنده در کمیته فنی 
فدراسیون فوتبال باید بگویم قرار است این اتفاق از طریق هیات رئیسه فدراسیون یا کمیته 
فنی رخ دهد. جلساتی بوده است که از من خواسته شد حضور داشته باشم اما به دلیل 
مشغله های کاری فرصت لازم را پیدا نکردم. امیدوارم در ادامه جلسات کمیته فنی منظم تر 

برگزار شود تا خیلی زود و با دید عمیق بتوان سرمربی تیم ملی را انتخاب کرد.

برانکو باز هم ترکیب پرسپولیس را تغییر می دهد
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس از عملکرد برخی شاگردانش رضایت ندارد.

پرسپولیس در نیم فصل دوم اگرچه در نتیجه گیری چندان بد عمل نکرده اما از نظر 
کیفی هنوز نتوانسته به تیمی تبدیل شود که هواداران و حتی خود برانکو انتظار دارد. دلیل 
این مسئله را می توان در موارد زیادی جستجو کرد. از عدم هماهنگی بازیکنان جدید با 
دیگر نفرات این تیم گرفته تا دور بودن شرایط ملی پوشان پرسپولیس از فرم ایده ال که خود 
برانکو هم به آن اشاره کرده است. با شرایط موجو برانکو هنوز به ترکیب ایده آل تیمش برای 
ادامه فصل نرسیده و می خواهد هر چه زودتر و قبل از بازی های حساس پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آسیا این اتفاق رخ دهد. به همین منظور احتمال اینکه ترکیب پرسپولیس 
باز هم نسبت بازی های قبل این تیم تغییراتی داشته باشد زیاد است. در واقع برانکو تیمش 
را در نیم فصل دوم در هر بازی با یک ترکیب به میدان فرستاده اما با این حال هنوز در 
برخی پست ها روی نفرات مدنظرش شک دارد. جدا از مواردی که به آن اشاره شد برانکو 
از عملکرد برخی شاگردانش رضایت ندارد و این انتظار را داشت که آنها نمایش بهتری 
در ترکیب سرخپوشان داشته باشند. به خاطر همین مسئله هیچ بعید نیست فردا شاهد 
نیمکت نشینی یکی از ملی پوشان پرسپولیس باشیم، اگرچه نیمکت نشینی، یکی دو 
بازیکن اسمی دیگر این تیم را هم به شدت تهدید می کند. پرسپولیس از ساعت امروز در 

ورزشگاه شهید بهنام محمدی مسجدسلیمان میهمان نفت این شهر خواهد بود.

 صعود زنیت با درخشش ستاره ایرانی

نمایش خیره کننده آزمون در لیگ اروپا؛ سردار سن پترزبورگ!
زنیت سن پترزبورگ با درخشش ستاره ایرانی خود باخت دور 
رفت برابر فنرباغچه را جبران کرد و با کسب برتری پُر گل، در لیگ 

اروپا صعود کرد.
در یکی از مسابقات دور برگشت مرحله یک شانزدهم نهایی 
پلی آف لیگ اروپا، تیم زنیت سن پترزبورگ که برای نخستین بار 
سردار آزمون را در ترکیب داشت، از ساعت 21:25 پنج شنبه 

شب در استادیوم گازپروم آرنا میزبان تیم فنرباغچه ترکیه بود.
زنیت سن پترزبورگ که در دیدار رفت با نتیجه یک بر صفر 
شکست خورده بود، بازی برگشت را هجومی آغاز کرد و در حالی 
که سردار آزمون را برای اولین بار پس از پیوستن به این تیم جزو 
11 نفر ابتدایی داشت، در دقیقه 4 با پاس این ملی پوش ایرانی 

با مهار سینه و ضربه تمام کنده ماگمی ید آزدوف به گل رسید.
آزمون که در دقیقه 1۸ کارت زرد گرفته بود، در دقیقه 37 
در  را  زمین  چپ  جناح  از  درییوسی  سباستین  دقیق  ارسال 
شرایطی نامتعادل، با پرش بلند و با ضربه سری استثنایی تبدیل 
به گل کرد تا تفاضل گل با حریف ترکیه ای را دو برابر کند، اما 
فنرباغچه دو دقیقه قبل از پایان نیمه اول اختلاف را به حداقل 

رساند.
سردار آزمون که هفته قبل حضور تعویضی برابر فنرباغچه 
داشت، نمایش خیره کننده خود در بازی برگشت را در دقیقه 
76 تکمیل کرد و پاس در عمق آرتم ژیوبا را با توپ گیری از مهمت 
توپال، کاپیتان فنرباغچه و زننده گل اول این تیم، با ضربه بغل پا 

تبدیل به گل کرد تا درآستانه صعود قرار بگیرد.
زنیت سنپترزبورگ که از دقیقه ۸0 آنتون زابولوتنی را به جای 
سردار آزمون در ترکیب داشت، با نمایش خیره کننده ملی پوش 
ایرانی خود به برتری 3 بر یک برابر فنرباغچه رسید و به مرحله 

یک هشتم نهایی لیگ اروپا صعود کرد.
سردار آزمون علاوه بر زدن دو گل و دادن یک پاس گل، 6 
شوت به سمت دروازه زد که چهار شوت داخل چارچوب بود و در 
6 نبرد تن به تن برتری داشت، سه پاس کلیدی داد و دو دریبل 
موفق از خود ثبت کرد تا با این عملکرد فوق العاده، نمره 10 از 

10 را بگیرد و به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شود.
دور  و  پلی آف  مسابقه   10 در   2016-17 فصل  در  آزمون 
گروهی لیگ قهرمانان اروپا 4 گل برای روستوف به ثمر رساند و 

در همین فصل در چهار بازی لیگ اروپا یک گل زد.
این ستاره ملی پوش ایرانی در فصل 14-2013 نیز دو بازی 
در لیگ اروپا برای روبین کازان انجام داد که در آن مقطع نیز یک 

گل به ثمر رساند.
 سردار آزمون: فنرباغچه را خیلی خوب آنالیز کرده بودیم

از  زنیت سن پترزبورگ یکی  ایرانی  آزمون، ملی پوش  سردار 
دلایل پیروزی تیمش برابر فنرباغچه ترکیه را آنالیز بسیار خوب 

این تیم دانست.
 سردار آزمون گفت: همیشه بازی نخست برای یک بازیکن 
جدید با چنین هواداران بسیار خوبی، انرژی خاصی می دهد. 
افتخار می کنم که با این هواداران، بهترین کادر فنی و بازیکنان 

خوب همکاری دارم.

آزمون درباره حمایت  پرشور هواداران تیم زنیت سن پترزبورگ 
در بازی دور برگشت مرحله یک شانزدهم نهایی لیگ اروپا برابر 
فنرباغچه ترکیه اظهار داشت: تاکنون چنین حمایت هایی را از 
سوی هواداران ندیده بودم و برای ما در بازی با حریف ترکیه ای 
روسیه  در  هواداران  بهترین  از  یکی  دارای  بود.  خوب  بسیار 

هستیم و از آنها به خاطر چنین تشویق هایی قدردانی می کنم.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا تیم زنیت سن پترزبورگ 
نتوانست در دیدار رفت برابر فنرباغچه ترکیه همانند بازی دور 
برگشت خوب کار کند اظهار داشت:کارشناس فوتبال نیستم. 
بازیکن جوانی هستم که فقط دوست دارم فوتبال بازی کنم. در 
این رابطه باید کادر فنی صحبت کنند. چیزی که من می دانم 
این است که کادر فنی زنیت بسیار خوب تیم فنرباغچه را آنالیز 

کرد. با این حال بهتر است کارشناسان نظرشان را ارائه دهند.
تیم زنیت سن پتربورگ شب گذشته )پنجشنبه( با پیروزی 3 بر 
یک برابر تیم فنرباغچه ترکیه به مرحله بعدی لیگ اروپا صعود 
کرد. سردار آزمون در دقایق 37 و 76 ، 2 گل به ثمر رساند و پاس 

دیگر گل تیمش را ارسال کرد.
چوخلوف: بازی سردار آزمون در خاطره ها می ماند/ او در 

بازی مقابل فنرباغچه هرچه خواست کرد
پیشکسوت فوتبال روسیه به ارزیایی بازی درخشان سردار 
آزمون، ملی پوش ایرانی تیم زنیت سن پترزبورگ در دور برگشت 
مرحله یک شانزدهم نهایی لیگ اروپا برابر تیم فنرباغچه ترکیه 

پرداخت.

 بوریس چوخلوف در این باره اظهار داشت: پیش از هر چیز 
هواداران تیم زنیت می توانند از بازی سردار آزمون خوشحال 

باشند. او پس از این بازی در خاطره ها می ماند.
آیا زنیت سن پترزبورگ در  وی در واکنش به این پرسش که 
نهایت توانسته یک مهاجم در سطح اروپا همانند سردار آزمون را 
در اختیار بگیرد، کسی که بتواند تعیین کننده نتیجه بازی باشد، 
اظهار داشت: واقعاً می خواستم که او را از ابتدا در ترکیب تیم 
زنیت در بازی برابر فنرباغچه ببینم. می توانم بگویم سردار آزمون 
یک مرد جوان واقعی است و آن قدر باانگیزه بود که مبارزه کند تا 
به گل برسد. سردار آزمون همه را به حرکت وا داشت و مدافعان 
حریف را تحت فشار قرار داد. زمانی هم که گل سوم را به ثمر 
رساند از موقعیت پرس حریف خارج شده بود. در واقع سردار 
آزمون هر کاری خواست در بازی کرد. او دو گل زد و یک پاس 

گل داد.
سماک: تعویض سردار آزمون اجباری بود

سرمربی تیم زنیت سن پترزبورگ به تشریح علت تعویض سردار 
آزمون، زننده دو گل تیمش در بازی دور برگشت مرحله یک 

شانزدهم نهایی لیگ اروپا پرداخت.
 ۸0 حضور  در  شب(  )پنجشنبه  پترزبورگ  سن  زنیت  تیم 
دقیقه ای سردار آزمون با نتیجه 3 بر یک از سد فنرباغچه ترکیه 
گذشت و صعود کرد. سردار آزمون در دقایق 37 و 76 گلزنی 

کرد و سازنده گل نخست زنیت سن پترزبورگ در دقیقه 4 بود.
سرگئی سماک، سرمربی تیم زنیت سن پترزبورگ در نشست 

خبری پس از این بازی و در واکنش به پرسشی پیرامون دلیل 
تعویض  یک  این  گفت:  دقیقه ۸0  در  آزمون  سردار  تعویض 
اجباری بود. سردار کمی احساس مشکل کرد. باید به خاطر 
حفظ سلامتی سردار، او را با بازیکن دیگری تعوض می کردیم. 
اگر او سلامت بود هیچ تردیدی برای باقی ماندنش در زمین 
نداشتیم. یک خبرنگار روسی سپس  این پرسش را خطاب به 
سرمربی زنیت مطرح کرد که در صورت بازگشت آرتم جیوبا 
به شرایط ایده آل و آمادگی مطلوب سردار آزمون پس از جام 
ملت های آسیا با به ثمر رساندن دو گل و دادن یک پاس گل 
برابر فنرباغچه ترکیه چگونه می خواهد این سطح آمادگی زوج 
خط حمله تیمش را حفظ کند؟ سرگئی سماک به این پرسش 
فوق گفت: فرم خوب هر بازیکنی با تمرین حفظ می شود. میزان 
تمرین و اینکه با چه کسی کار کنیم مربوط به تفکرات کادر فنی 
است. این کار را جهت حفظ شرایط کنونی بازیکن و افزایش 

آمادگی بازیکن دیگری انجام خواهیم داد.
سردار آزمون رکورد علی دایی را شکست

دو  با  روسیه  سن پترزبورگ  زنیت  فوتبال  تیم  ایرانی  مهاجم 
گلی که دیشب به ثمر رساند به بهترین گلزن ایرانی تاریخ لیگ 

قهرمانان اروپا و لیگ اروپا تبدیل شد.
تیم فوتبال زنیت سن پترزبورگ )پنجشنبه شب( موفق شد در 
بازی دور برگشت یک شانزدهم نهایی لیگ اروپا با نتیجه 3 بر 
یک فنرباغچه ترکیه را شکست دهد تا در مجموع دو بازی رفت و 

برگشت با نتیجه 3 بر 2 به مرحله یک هشتم نهایی صعود کند.
سردار آزمون، مهاجم ایرانی زنیت در این بازی ستاره تیمش 
بود و موفق شد با زدن 2 گل و دادن یک پاس گل نقش مهمی 
در صعود تیمش از این مرحله ایفا کند. البته شب خوب آزمون 
در لیگ اروپا به همین جا ختم نشد و او با دو گلی که به ثمر 
رساند به رکورد ۸ گل در لیگ قهرمانان اروپا و لیگ اروپا رسید 
تا به گلزن ترین بازیکن ایرانی در این رقابت ها تبدیل شود. پیش 
از این علی دایی با 6 گل این رکورد را به طور مشترک با سردار 
آزمون در اختیار داشت که آزمون با دو گلی که دیشب به ثمر 
رساند از رکورد دایی عبور کرد و به تنهایی به بهترین گلزن ایرانی 

لیگ قهرمانان اروپا و لیگ اروپا تبدیل شد.
پس از آزمون و علی دایی، مهدی مهدوی کیا و سامان قدوس 

با 5 گل و کریم انصاری فرد با 2 گل قرار دارند.
آزمون در میان نامزد های بازیکن هفته لیگ اروپا

مهاجم زنیت با درخشش برابر فنرباغچه در میان نامزده های 
بازیکن برتر هفته لیگ اروپا قرار گرفت.

مهاجم ایرانی زنیت در دیدار برابر فنرباغچه در مرحله یک 
شانزدهم لیگ اروپا دبل کرد و پاس گل نخست تیمش را داد. 
زنیت با پیروزی 3 بر یک علاوه بر جبران شکست یک بر صفر در 
دیدار رفت توانست به دور بعد صعود کند. درخشش آزمون باعث 

شد او در میان نامزدهای بهترین بازیکن هفته یوفا قرار بگیرد.
داکا بازیکن سالزبورگ، پابلو سارابیا هافبک سویا و هادسون 
بازیکن هفته  نامزدهای بهترین  بازیکن چلسی دیگر  اودوی 

هستند.

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن با بیان اینکه میزبانی این تیم از 
النصر عربستان در کربلا قطعی و تایید شده است، گفت: اگر 
کمک نکنند و مشکلات مالی حل نشود مطمئن باشید از ذوب آهن 

می روم.
تیم فوتبال ذوب آهن سه شنبه گذشته توانست در مرحله پلی 
آف لیگ قهرمانان آسیا تیم الغرافه قطر را شکست بدهد و به مرحله 
گروهی این مسابقات برسد. سعید آذری مدیرعامل ذوب آهن با 
تشریح شرایط این تیم بعد از برد دلچسب، به مشکلات پیش روی 
ذوب آهن اشاره و تاکید کرد در صورت حل نشدن این مشکلات، از 
ذوب آهن می رود. وی همچنین از میزبانی قطعی ذوب آهن مقابل 

النصر عربستان در شهر کربلا خبر داد.
مشروح گفتگوی سعید آذری با خبرنگار مهر در ادامه می آید:

* خبرگزاری مهر- برد دلچسبی مقابل الغرافه قطر به دست 
آوردید. ارزیابی شما درباره این مسابقه و حضور در مرحله 

گروهی لیگ قهرمانان آسیا چیست؟
- پیش بینی من از این بازی درست بود. تصور یک بازی سخت 
و سنگین را داشتیم. نیمه اول تحت فشار روانی و بدنی خاصی 
قرار گرفتیم و بازی را واگذار کردیم اما در نیمه دوم با صحبت ها و 
راهکارهای علیرضا منصوریان و اعضای کادر فنی، تیممان متحول 
شد. جنگ نابرابری با الغرافه داشتیم و به لطف خدا، غیرت بچه ها 
و تلاش کادر فنی توانستیم به آنچه که شایسته اش بودیم برسیم. 
11 ماه برای این شرایط جنگیدیم و خدا را شکر برد خوبی به دست 

آوردیم.
* شاید بعد از آنکه دو گل خوردید همه از برد و صعود ذوب 

آهن ناامید بودند. آیا شما همین احساس را داشتید؟
- اصلا. خیلی هم به برد امیدوار بودیم. در نیمه اول یک مقدار 
تمرکز بچه ها در خط دفاعی به هم خورد. چیزی از الغرافه کمتر 
نداشتیم. آنها موقعیت داشتند و ما هم فرصت هایی برای گلزنی 
داشتیم. در فوتبال تیمی که تا آخر می جنگد و تلاش می کند 
نتیجه می گیرد. صحبت های علی آقا )منصوریان( و نوع برخورد او 

با بازیکنان بین دو نیمه آنها را متحول و از استرس دور کرد.
جا دارد از امید نمازی، مک آلن، مهدی رجب زاده و وحید رضایی 
که در نیم فصل اول برای تیم زحمت کشیدند تشکر کنم. همچنین 
از امیر قلعه نویی، جلال امیدیان، تکسیرا، روی تاوارس، الهویی، 
که فصل  آهن  کادر ذوب  اعضای  تمام  و  قلیچ خانی  پورممی، 
گذشته تیم را نایب قهرمان لیگ کردند و نقش اساسی در آسیایی 
شدن تیم داشتند تشکر می کنم. هرچند حقمان بود که سهمیه 
مستقیم بگیریم ولی مشیت خدا این بود که با حلاوت بیشتری وارد 
لیگ قهرمانان شویم. همه در این برد سهم داشتند به جز بنده که 

سرباز کوچک ذوب آهن هستم.
در  گروهی  مرحله  در  عربستان  نماینده  با  شما  بازی   *

ورزشگاه کربلای عراق قطعی است؟
که  کرد  تایید  ایران  فوتبال  فدراسیون  هم  گذشته  روز  بله.   -
درخواست ما برای میزبانی در این شهر قطعی است. این اتفاق 
خوبی است که می توانیم در کنار فوتبال، یک تور گردشگری و 
زیارتی هم برای هوادارانمان بگذاریم. ضمن اینکه بانوان هم می 

توانند در ورزشگاه کربلا حاضر شوند.
* آیا دیدار رفت با تیم النصر عربستان در امارات برگزار می شود؟

- جالب است که هنوز عربستانی ها کشور میزبان خود را برای 
بازی با ذوب آهن اعلام نکرده اند. در این یکی دو روز پیگیر بودیم تا 
کار روادید را انجام بدهیم اما عربستانی ها هنوز جایی را به صورت 

رسمی معرفی نکرده اند.
* مشکلات مالی این روزها تقریبا برای هر تیمی مشکل ساز 
شده است. روز گذشته هم بازیکنان سایپا اعتصاب کردند. آیا 

ممکن است در ذوب آهن هم شاهد این اتفاق باشیم؟
- مشکلات مالی ما حل نشده است. هرچند که مصوباتش را 
گرفته اند. امروز هم قرار است آقای یزدی زاده مدیرعامل کارخانه 
باشم  باشگاه  مدیرعامل  من  وقتی  تا  شود.  حاضر  تمرین  سر 
اجازه نمی دهم اعتصابی صورت بگیرد. خوشبختانه بازیکنان به 
سیستم باشگاه اعتماد دارند. دو چک دست بازیکنان داریم. اگر 

قرار است در آسیا موفق باشیم باید نگاه ویژه ای به این مسابقات 
شود. اگر ذوب آهن دوست دارد در آسیا بالا برود باید معادل آن 
سرمایه گذاری شود. من قبل از بازی با الغرافه هم گفتم روی دو 
فاکتور هوش سرمربی و غیرت بازیکنان به میدان می رویم ولی تا 

چه زمانی می خواهیم روی این دو فاکتور کلیشه ای تمرکز کنیم.
سال گذشته تیم نایب قهرمان لیگ آسیا نزدیک به 50 تا 60 
میلیارد تومان گرفت و درآمدزایی کرد یعنی معادل بوجه یکسال 
باشگاه. اگر فقط از نظر اقتصادی هم به این بازی ها نگاه شود، 
باید بودجه آسیایی را جدا بدهند. اگر مشکلات حل شد که هیچ 
وگرنه ما آنرا حل می کنیم. اگر کمک نکنند دیگر در باشگاه نمی 
مانم. هرکسی برای خودش شأن و منزلت دارد. اگر مطمئن باشم 
به خاطر ماندن من است که کانال های مالی بسته است، از تیم 
می روم. اگر مطمئن باشم با رفتنم پول می دهند این کار را می 
کنم. من با مدیرانی که در خانه می نشینند و نمی دانند تیمشان 
چه زمانی و چطور سفر می کند، فرق می کنم. 40 سال است در 
ورزش هستم. با غیرت و تعصب قهرمان شده ام و با همین سبک 

مدیریت می کنم.
فتحی  امیرحسین  بود،  قطر  در  شما  تیم  که  زمانی   *
مدیرعامل استقلال درباره درخواست ذوب آهن و ماشین 
داریوش  و  تبریزی  مرتضی  انتقال  پول  گرفتن  برای  سازی 
شجاعیان و تلاش برای جلوگیری از بازی کردن این دو بازیکن 
گفته بود این شیطنت دوستانی است که استقلال را دوست 

ندارند.
- آقای فتحی کاش به جای صحبت درباره بقیه، در خصوص 
عملکرد خودش در استقلال توضیح بدهد. کسی که زیر قولش 
می زند بهتر است حرف نزند. در فوتبال رزومه ها زیر بغل افراد 
است. همه در مورد ما قضاوت می کنند. به قول معروف »شب دراز 
است و قلندر بیدار«. فتحی به جای حرف زدن دنبال پاس کردن 

چک تبریزی باشد.
* اوساگوآنا بازیکن جدید ذوب آهن هم عملکرد خوبی در 

این تیم داشته است. چقدر احتمال دارد این بازیکن هم به 
سرنوشت کی روش استنلی دچار شود و در پایان فصل با 

پیشنهادات خوب از ذوب آهن برود؟
- علیرضا منصوریان شاید از بین 100 بازیکن اوساگوانا را انتخاب 
کرد. او و دستیارانش برای انتخاب بازیکن واقعا وقت گذاشتند. آنها 
وقتی یک نفر را به من معرفی می کنند با خیال راحت دنبال تامین 
منابع مالی اش می روم. گفته بودم دنبال بازیکن »ارزان، لرزان و 
غلتان« هستیم و اوساگوانا هم مصداق این جمله است. اوساگوانا 
نشان داد می تواند تاثیرگذار باشد. او قبلا در تیم ام صلال قطر 
بازی کرده بود ولی نشان می دهد ذوب آهن چطور به او کمک 
کرده است تا از نظر کیفی متحول شود. ما دنبال بازیکن بی کیفیت 
نبودیم و اینکه بخواهیم از طریق جذب بازیکن، پولی در جیبمان 

بگذاریم. حفظ این بازیکنان هم به سرمایه و بودجه نیاز دارد.

مدیر عامل باشگاه ذوب آهن:

مشکلات حل نشود مطمئن باشید دیگر نمی مانم
فتحی حرف نزند بهتر است

مدافع پرسپولیس به دلیل مصدومیت قادر به همراهی این تیم در سفر به مسجد سلیمان 
نخواهد بود.

شجاع خلیل زاده در آخرین تمرین پرسپولیس پیش از سفر به نفت مسجد سلیمان دچار 
مصدومیت کشیدگی چهارسر ران شد تا قادر به همراهی این تیم نباشد.

پرسپولیس پیش از این سیدجلال حسینی را به دلیل مصدومیت در اختیار نداشت تا 
اکنون با از دست دادن دومین مدافع میانی خود با چالش بزرگی در این دیدار مواجه باشد.
شاگردان برانکو ایوانکوویچ که در دو فصل قبلی با زوج شجاع - سیدجلال، بهترین خط 
دفاعی لیگ بودند، اکنون در شرایطی به مصاف نفت مسجد سلیمان می روند که هیچ یک 
از مدافعان میانی این تیم در فهرست 1۸ نفره نیستند و برانکو کار سختی را خواهد داشت.
این فصل شجاع در بازی با فولاد غایب بود و همین باعث شد تا پرسپولیسی ها ضعف 

هایی جدی در فرایند دفاعی داشته باشند و برای نخستین بار در لیگ هجدهم دو گل 
از لیگ  بخورند. همچنین سیدجلال حسینی هم به عنوان کاپیتان تیم پرسپولیس 
شانزدهم یکی از بهترین مهره های این تیم بوده و تردیدی نیست که غیبت او، پرسپولیس 

را با مشکل مواجه می کند.
 محمد نادری، محسن ربیع خواه، حسین ماهینی و محمد انصاری دیگر دفاع وسط 
های پرسپولیس هستند که از این جمع تنها نادری شرایط بازی را دارد و مشخص نیست 
که برانکو کدام بازیکن را در کنار او قرار خواهد داد. شاید انتخاب سرمربی سرخ ها شایان 
مصلح باشد اما نکته مهم این است که در لیست پرسپولیس هیچ دفاع چپی هم به جز 
مصلح و نادری دیده نمی شود. تنها دفاع وسط پرسپولیس به جز نادری، احسان حسینی 

است که در بازی با پارس برای لحظاتی به میدان رفت.

 پرسپولیس بدون مدافع میانی؛

شجاع بازی نفت مسجد سلیمان را از دست داد

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: تجربه فعالیت 2۸ ساله ام در استان ها را برای 
سربلندی و سرافرازی در توسعه و گسترش زیرساخت های ورزشی، رشد و بالندگی جوانان 

و ... به کار می گیرم.
رسول منعم در آیین تکریم و معارفه مدیرکل ورزش و جوانان استان قم که پیش از ظهر 
امروز در تالار بعثت خانه جوان قم برگزار شد، ضمن تبریک سالروز ولادت حضرت فاطمه 
زهرا)س( اظهار کرد: خدا را شکر نعمت خدمت به مردم شریف و جامعه ورزش قم، در کنار 

بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( به من داده شد.
وی ادامه داد: از حسن توجه دکتر سلطانی فر، وزیر ورزش و جوانان و معاونین  ایشان، به 

ویژه امیررضا خادم و همچنین استاندار قم که در این انتصاب به من لطف و یاری داشت، 
تشکر می کنم.

مدت  در  عابدی  زحمات  و  تلاش  از  شد:  یادآور  قم  استان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل 
مسؤولیت مدیریت ورزش و جوانان استان قم که خدمات ارزنده ای داشت، تقدیرو  تشکر 

دارم.
منعم با اشاره به سوابق خود عنوان کرد: در بدو مسؤولیتم، چهار سال در استان بوشهر 
بودم، 12 سال در ادارات ورزش و جوانان استان همدان فعالیت کردم و 41 ماه نیز در در 
قم حضور داشتم؛ سه سال در معاونت توسعه امور ورزش همدان و 40 ماه مدیرکل ورزش 

و جوانان این استان بودم.
وی تصریح کرد: با کمک جامعه ورزش همدان در سایه اتحاد و همدلی و همچنین 

حمایت وزارت ورزش و جوانان، توفیقات خوبی در این استان حاصل شد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم عنوان کرد: با توجه به آشنایی ام با ورزش قم در مدت 
حضورم در این استان، سعی در اجرایی کردن برنامه ها و شتاب و قدرت دادن به انجام امور 

ورزشی و جوانان را دارم.
منعم درمورد اهمیت همکاری مدیران استانی با او اظهار کرد: برای پیشرفت ورزش قم، 
نیاز به حمایت جدی وزارتخانه، استانداری، مسؤولان دستگاه های اجرایی، نمایندگان 

مجلس و اصحاب رسانه و قلم که همیشه یاری گر ورزش بوده و هستند، دارم.
وی یادآور شد: تجربه فعالیت 2۸ ساله ام در استان ها را برای سربلندی و سرافرازی در 
توسعه و گسترش زیرساخت های ورزشی، تقویت امور فرهنگی، ورزش قهرمانی و همگانی، 

رشد و بالندگی جوانان و ... به کار می گیرم.

 رسمی: محرومیت چلسی از دو پنجره
 نقل و انتقالات

فدراسیون جهانی فوتبال، فیفا، باشگاه چلسی را به دلیل تخلف در به خدمت گرفتن 
بازیکنان نوجوان، از دو پنجره بعدی نقل و انتقالات محروم کرد.

باشگاه چلسی در زمینه به خدمت گرفتن بازیکنان نوجوان، قوانین نقل و انتقالات را زیر 
پا گذاشت و اکنون علاوه بر محرومیت از دو پنجره نقل و انتقالات، باید 500 هزار یورو هم 

جریمه بپردازد؛ حکمی که انتظار می رود باشگاه لندنی علیه آن فرجام خواهی کند.
در بیانیه فیفا آمده است:" باشگاه چلسی از بند 19 قوانین نقل و انتقلات، مورد 29 در 
مورد بازیکنان نوجوان تخطی کرد . همچنین از بند 1۸ در رابطه با دو توافقی که در مورد به 
خدمت گرفتن بازیکنان نوجوان بود که باعث شد باشگاه های دیگر در زمینه نقل و انتقالات 

تحت تاثیر قرار بگیرند.
کمیته انضباطی باشگاه چلسی را از به خدمت گرفتن بازیکن جدید در دو پنجره نقل و 
انتقالات بعدی پیاپی به طور کامل محروم می کند. این محرومیت شامل باشگاه به طور کلی 

می شود، به جز تیم های بانوان و فوتسال اما مانع جدایی بازیکنان از این باشگاه نیست."
همچنین اتحادیه فوتبال انگلیس هم به دلیل تخطی از قوانین مشابه، 400 هزار یورو 

جریمه شد و مدت 6 ماه فرصت دارد تا این موضوع را حل کند.
پیش از این باشگاه های بزرگ اسپانیایی مانند بارسا، رئال و اتلتیکو نیز به دلیل مشابهی، با 

محرومیت های مشابه روبرو شده بودند.
باشگاه چلسی یکی از باشگاه هایی است که بیشترین بازیکنان قرضی را در سایر باشگاه 
های اروپایی دارد که بیشتر آنها بازیکنان نوجوانی هستند که در سنین پایین به خدمت گرفته 
شده و به باشگاه های دیگر قرض داده می شوند اما به نظر می رسد اکنون این سیاست، برای 

باشگاه لندنی دردسرساز شده است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم: 

تجربه ۲۸ ساله ام را در پیشرفت ورزش قم به کار می گیرم
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محققان انستیتو ملی چشم موفق شدند با استفاده از یک درمان مبتنی بر سلول های 
بنیادی مختص بیماران، نابینایی را در مدل های جانوری آتروفی جغرافیایی مهار کنند.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلولهای بنیادی، آتروفی 
جغرافیایی، یک شکل خشک از تخریب ماکولای وابسته به سن است. این امر دلیل 

اصلی نابینایی در بین افراد ۶۵ سال به بالا است.
پروتکل های تثبیت شده بوسیله مجموعه مطالعات جانوری می توانند گامی به سمت 
کارآزمایی های بالینی انسانی برای درمان افراد مبتلا به آتروفی جغرافیایی باشند که 

تاکنون درمانی برای آن ها وجود نداشته است.
این درمان شامل گرفتن سلول های خونی بیماران و تبدیل آن ها به iPSCها است که 

می توانند به هر نوع سلولی در بدن تبدیل شوند.
 )RPE(برای تبدیل شدن به سلول های اپی تلیالی رنگ دانه دار iPS سلول های

شبکیه برنامه ریزی شدند. این سلول های اپی تلیالی رنگ دانه دار، سلول هایی هستند 
که به صورت زودهنگام در مرحله آتروفی جغرافیایی تخریب ماکولا می میرند.

سلول های RPE، گیرنده های نوری را تغذیه می کنند. در آتروفی جغرافیایی، زمانی 
که سلول های RPE می میرند، گیرنده های نوری نیز در نهایت می میرند و این منجر 

به نابینایی می شود.
در این مطالعه جدید محققین سعی داشته اند از RPE مشتق از iPSC برای جایگزینی

RPE در حال مرگ و حفظ سایر گیرنده های نوری استفاده کنند.
در این رویکرد، EPEهای مشتق از iPSCها روی صفحات کوچکی به ضخامت یک 

سلول کشت شدند که ساختار طبیعی آن ها درون چشم را شبیه سازی می کرد.
این تک لایه EPEهای مشتق از iPSCها روی داربست زیست تخریب پذیر طراحی 

شده برای پیشبرد یکپارچه سازی سلول ها به درون شبکیه رشد یافتند.
این رویکرد در مدل های رتی و خوکی تست شدند و ده هفته بعد از این که تکه های 
EPEهای مشتق ازiPSCها به درون شبکیه های جانوری ایمپلنت شد، مطالعات 
تصویربرداری ثابت کرد که سلول های تولید شده در آزمایشگاه با شبکیه جانور ادغام 
شد. این سلول های پیوندی به طور مناسبی عملکرد داشتند. رنگ آمیزی های ایمنی 
ثابت کرد که EPEهای مشتق از iPSCها ژنRPE۶۵ را بیان کردند که نشان می دهد 
سلول های تولید شده در آزمایشگاه به مرحله ای حیاتی از بلوغ لازم برای حفظ سلامت 
گیرنده های نوری رسیده اند. ژن RPE۶۵ برای بازسازی رنگ دانه پیری درون گیرنده 
های نوری ضروری است. نتایج بدست آمده از این مطالعات جانوری می تواند پیش 

زمینه ای برای کارآزمایی های بالینی انسانی به امید درمان نابینایی باشد.

مجازی  واقعیت  هدست  فنلاندی  آپ  استارت  یک 
ساخته و ادعا می کند وضوح آن با چشمان انسان برابری 
می کند. این هدست مجهز به فناوری ردیابی حرکات 

چشم است.
 یک استارت آپ فنلاندی هدست واقعیت مجازی با 
وضوحی بسیار بالا ابداع کرده است. این شرکت ادعا 
می کند وضوح این هدست با چشمان انسان برابری می 

کند.
 ۱-VR که ابداع کرده  را  این هدست   Varjo شرکت
نام دارد. به گفته تولید کننده ،هدست واقعیت مجازی 

مذکور با برچسب قیمتی ۵۹۹۵ دلار ، علاوه بر صنایع 
هوافضا و خودروسازی در بخش های معماری، مهندسی 

و ساخت و ساز نیز کاربرد دارد.
هدست VR-۱ فقط ۱.۳ پوند وزن دارد و مجهز به 
فناوری ردیابی حرکات چشم است. همچنین دستگاه 
مذکور وضوحی بیش از ۶۰ پیکسل به ازای هر درجه 
دارد که ۲۰ بار بیشتر از وضوح هدست های موجود در 

بازار است.
با   AMOLED نمایشگر  یک  دستگاه  برآن  علاوه 

وضوح ۱۴۴۰ در ۱۶۰۰ دارد.

بزرگترینزنبورجهاندوبارهکشفشد

 دانشمندان بزرگترین زنبور جهان را با طول بال ۶ سانتی متر در جنگل های یک جزیره 
اندونزی دوباره کشف کرده اند. این زنبور آخرین بار در ۳۸ سال قبل دیده شده بود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از بی بی سی، بزرگترین زنبور جهان پس از آنکه دهه 
های متوالی گم شده بود، اکنون دوباره کشف شده است.

این زنبور بسیار بزرگ که به اندازه انگشت شست یک انسان است، در یکی از جزایر 
اندونزی کشف شده است. کارشناسان حیات وحش پس از چند روز جستجو یک زنبور 
ماده را زنده یافتند.    این حشره که »زنبور بزرگ Wallace« نام دارد به  احترام »آلفرد راسل 

والاس« دانشمند و طبیعت شناس انگلیسی نام گذاری شده است.
 دانشمندان چند نمونه از این زنبور را در سال ۱۹۸۱ میلادی یعنی ۳۸ سال قبل یافتند 
اما از آن زمان تاکنون اثری از حشره دیده نشد و دانشمندان تصورمی کردند منقرض شده 
است. در ماه ژانویه گروهی از محققان ردپای زنبور والاس را در سفری به اندونزی دنبال 
کردند تا از آن عکاسی کنند. به هرحال حشره مذکور با طول بال ۶ سانتی متر، بزرگترین 
زنبور جهان شناخته شده است. همچنین این حشره ۴ برابر زنبورعسل اروپایی است.  
گونه ماده این حشره در تپه های موریانه ای لانه می سازد و با کمک فک بزرگش می 
تواند صمغ درختان را  جمع آوری کند. حشره ماده با استفاده از صمغ در لانه سازی آن 
را در برابر موریانه ها محافظت می کند. »کلی بولت« یکی از عکاسان طبیعت، نخستین 
 North فردی است که از زنبور مذکور عکاسی کرده است. به هرحال این کشف در جزیره
Moluccas متعلق به اندونزی دانشمندان را امیدوار کرده که جنگل های این منطقه هنوز 

هم حاوی نادرترین  حشرات جهان هستند.

اسکنمثانهبادستگاهیدقیقتر
 یک شرکت آمریکایی یک دستگاه اسکنر مثانه تولید کرده است که نسبت به نمونه های 

گذشته دقیق تر است.
آن روشی متداول است که معمولًا توسط  اندازه گیری حجم  و  مثانه  اسکن کردن 
پرستاران انجام می شود. این کار با اهداف متفاوتی صورت می گیرد، اما داشتن "دقت" 

نکته ای کلیدی در انجام آن است.
ممکن است روش های مبتنی بر سوند ادراری دقیق ترین روش باشند، ولی روش 

غیرتهاجمی اولتراسوند بهترین و دقیق ترین روش به شمار می آید.
در این راستا شرکت آمریکایی"اکونوس") EchoNous( دستگاهی تولید کرده است که 
به پرستاران اجازه می دهد حجم مثانه بیماران کلیوی را سریع تر و صحیح تر اندازه گیری 
کنند. اسکنر "اولتراسوند" )فراصوت( این شرکت دستگاهی جمع وجور است که به رایانه 
متصل می شود. پرستار باید دستگاه را در بالای مثانه بیمار قرار دهد و روی صفحه رایانه 
ضربه بزند تا آن را هدایت کند. رایانه هم از یک الگوریتم "هوش مصنوعی") AI( استفاده 
می کند که با "شبکه های عصبی پیچشی" )CNN( کار می کند. "شبکه های عصبی 
پیچشی" رده ای از شبکه های عصبی ژرف هستند که معمولًا برای انجام تحلیل های 
تصویری یا گفتاری در یادگیری ماشین استفاده می شوند.  پس از این کار دستگاه 
می تواند حجم مثانه را اندازه گیری کند.  " نیکو پاگولاتس" )Niko Pagoulatos(، مدیر 
اجرایی شرکت "اکونوس" اظهار کرد: ما در این پروژه مهندسان فناوری فراصوت و محققان 
یادگیری ماشین را گردهم آوردیم تا کاستی های دستگاه های اسکنر مثانه را جبران کنیم.

مهارنابیناییدرمدلهایجانوریباسلولهایبنیادی

هدستواقعیتمجازیباوضوحچشمانانسانابداعشد

علمیوسلامت

خانم ها بخوانند!

نکاتیبرایسلامتذهن،بدنوقلبخانمها
سلامتی یکی از آن نعمت هایی است که شاید تا زمانی که از دست نرفته باشد قدر آن 

را ندانیم. می توان با رعایت چند نکته و ترفند، به این اصل مهم در زندگی دست یافت.
یافتن راهی که به سلامتی بهتر منتهی شود خیلی دشوار نیست. این مسیر با استفاده 
از نکات و ترفندهایی ساده طی می شود. رژیم صحیح، فعالیت فیزیکی و کاهش 

استرس نقش قابل توجهی در رسیدن به سلامتی بهتر ایفا می کنند.
از رژیم مناسب برای سلامت قلب استفاده کنید

اگر می خواهید از مشکلاتی مثل بیماری های قلبی و سکته در امان باشید، موارد زیر 
را در دستور کار خود قرار دهید.

- میوه و سبزی بیشتری بخورید
- از دانه های کامل استفاده کنید، برنج قهوه ای را جایگزین برنج سفید کنید
- بیشتر از پروتئین های بدون چربی مثل مرغ، لوبیا و حبوبات استفاده کنید
- مصرف غذاهای فرآوری شده، شکر، نمک و چربی اشباع  را کاهش دهید 

خوب است غذاهای سالم انتخاب کنید و از وعده های غذایی کوچک و مکرر استفاده 
کنید. لازم نیست خود را از خوردن چیزی محروم کنید. فقط سعی کنید هر چیز را در 

حد و اندازه توصیه شده مصرف کنید.
هر روز فعالیت فیزیکی داشته باشید

بدیهی است که هر چه فعالیت فیزیکی صحیح بیشتر باشد، سلامت انسان هم بیشتر 
خواهد بود. تمرینات ورزشی و فعالیت فیزیکی سلامت قلب انسان را تقویت می کند، 
عضلات و استخوان ها را مستحکم تر می کند و باعث دفع شدن مشکلات قلبی می شود.
سعی کنید در هر هفته ۲ ساعت ونیم فعالیت متوسط مثل پیاده روی سریع یا سایر 
انجام ورزش های سنگین تر  با  اگر  باشید.  این چنینی داشته  فیزیکی  فعالیت های 
مشکلی ندارید هم می توانید در هفته ۱ ساعت ونیم به ورزش های سنگین تر از پیاده روی 
بپردازید. با افزودن بر این مقدار تمرین در طول هفته به استقامت بیشتر دست خواهید 
یافت. اگر مشغله کاری زیادی دارید، سعی کنید فعالیت فیزیکی و تمرینات ورزشی را 
به بخش های مختلف تقسیم کرده و در طول روز انجام دهید. می توانید هدف خود را 
بر روی ۱۰ هزار قدم در روز تنظیم کنید. ۱۰ هزار قدم در روز هدف خوبی است. برای 
رسیدن به این هدف از پله ها استفاده کنید، ماشین خود را دورتر از مقصد پارک کنید و 
بخشی از مسیر را پیاده روی کنید و سایر کارهای این چنینی تا بتوانید این هدف را در 
طول روز به سرانجام برسانید. با اضافه کردن پرش، حرکات اسکوات )نشست و برخاست 

صحیح( و با رفتن از پله ها می توانید پیاده روی خود را چالشی و قدرتی کنید.
وزن خود را کاهش دهید

اگر اضافه وزن داشته باشید، با کاهش دادن وزن و حفظ آن در وضعیتی سالم در واقع 
خطر ابتلا به بیماری های قلبی، دیابت نوع ۲ و سرطان را کاهش داده اید. برای کاهش 
وزن عجله نکنید، طولانی مدت برنامه ریزی کنید و به صورت آهسته و پیوسته به کاهش 
وزن تا رسیدن به وزن سالم ادامه دهید. سعی کنید با فعالیت فیزیکی و رژیم صحیح در 

هر هفته ۴۰۰ تا ۹۰۰ گرم وزن کم کنید.
رژیم غذایی سالم گامی بلند در این مسیر خواهد بود. سعی کنید مصرف شکر را 
کاهش دهید و به یاد داشته باشید که بیش از آن چیزی که فکر می  کنید شکر مصرف 

می کنید چراکه این ماده در بسیاری از خوراکی ها وجود دارد و ما از آن غافل هستیم. 
چکاپ دوره ای داشته باشید

پزشکان در چکاپ های منظم و دوره ای، سابقه پزشکی و سلامت افراد را پیگیری 
و بررسی می کنند که این اتفاق به حفظ سلامتی منجر می شود. به طور مثال اگر در 
معرض پوکی استخوان قرار داشته باشید پزشک به شما اطلاع داده و راهکارهایی مثل 

مصرف بیشتر کلسیم و ویتامین D ارائه خواهد کرد. 
استرس خود را کاهش دهید

استرس می تواند باعث صدمه به سلامت انسان شود. البته شاید در دنیای امروزی 
نتوان به طور کامل از استرس دوری کرد اما می توان راهی برای کاهش استرس و آثار آن 

یافت. برای کاهش و بهبود استرس از روش های زیر استفاده کنید:
- نفس عمیق بکشید - فعالیت فیزیکی کنید - از ورزش ها و فعالیت های تمرکزی 
استفاده کنید - غذای سالم بخورید - با افراد خانواده و دوستان خود بیشتر صحبت 

و تعامل داشته باشید
عادات و رفتارهای سالم برای خود بسازید

اگر امروز راه درستی انتخاب کنید، فردا دچار مشکل نخواهید شد. این جمله ای ساده 
و شاید تکراری اما بسیار کارساز باشد. بنابراین:

- دندان های خود را روزانه دو بار مسواک کنید - دخانیات مصرف نکنید - اگر دارو 
مصرف می کنید، دقیقاً طبق دستور پزشک عمل کنید - وضعیت خواب خود را ارتقا 

دهید و حداقل ۸ ساعت خواب در روز را رعایت کنید
 هر روز برای ارتقای سلامت خود بکوشید و از زمان خود در این جهت استفاده کنید.

نسخه ی طب سنتی برای دیابت

معجزهایندمنوشهابرایکاهشقندخون
یک متخصص طب سنتی گفت: تمام دمنوش های موجود در بازار که برای کنترل 
قند خون به بیماران دیابتی توصیه می شوند مثل دمنوش زیره، گزنه یا شنبلیله یا 
عرقیجاتی نظیر عرق دارچین، عرق بوقناق و عرق گردو و سبزیجاتی نظیر گشنیز و 
غلاتی نظیر جو و میوه هایی نظیر سیب و هویج و انار و شلغم خام همگی بر میزان قند 
خون مؤثرند اما از دید طب ایرانی، همه این ها دارو محسوب می شوند و به جز در مواردی 
که ذاتاً دارای خاصیت کاهش قند خون باشد، قابل توصیه برای هر بیمار دیابتی نیست.
دکتر روشنک قدس، متخصص طب ایرانی و عضو هیات علمی دانشکده طب ایرانی 
دانشگاه علوم پزشکی ایران بیان کرد: بیماری دیابت یکی از مشکلات بهداشتی، 
درمانی و حتی اقتصادی- اجتماعی دنیا است. از نظر طب رایج، این بیماری یا به 
دلیل تولید ناکافی انسولین از پانکراس یا عدم پاسخ مناسب سلول ها به آن )مقاومت 
به انسولین( ایجاد می شود. دیابت در صورت عدم کنترل، عوارض قلبی- عروقی و 

نارسایی کلیوی و اختلالات بینایی را به همراه خواهد داشت.
به گفته وی، حدود ۳۰۰ میلیون نفر در دنیا و بیشتر از ۵ درصد جمعیت کشور ایران 
به این بیماری مبتلا هستند. البته متأسفانه شیوع دیابت با سرعت زیادی رو به افزایش 

است.
این متخصص در پاسخ به این پرسش که بیماری دیابت از دیدگاه طب ایرانی چگونه 
تعریف شده است، گفت: بیماری دیابت در متون طبی کهن با عنوان »ذیابیطس« 
در ذیل بیماری های کلیه تقسیم بندی شده و به دو نوع گرم و سرد تقسیم می شود. 
شاخصه این بیماری بر مبنای طب ایرانی، عطش است که سبب می شود بیمار آب 
بنوشد اما در اندک زمانی آن را از طریق ادرار دفع خواهد کرد. در نتیجه در طب ایرانی 

سه علامت عطش، پرنوشی و پرادراری نشانه ابتلای فرد به دیابت بوده است.
بیماری،  این  مورد  در  ایرانی  طب  محور  کلیه  دیدگاه  اساس  بر  داد:  ادامه  قدس 
در دیابت ناشی از سوء مزاج گرم کلیه، قوت جاذبه کلیه افزایش یافته و در نتیجه آب 
بیشتری جذب می شود و این آب به مثانه دفع و از طریق ادرار خارج می شود. در یک 
سیکل معیوب باز دوباره کلیه از کبد آب جذب می کند و کبد نیز از طریق عروق مزانتر 
از معده آب جذب می کند و به دنبال آن مجدداً عطش پدید می آید. علامت این نوع از 
دیابت، شدت تشنگی است و پرادراری به دنبال آن. این بیماری اگر مزمن شود کبد را 

دچار ضعف می کند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران خاطرنشان کرد: نوع دیگر دیابت 
که ناشی از سردی مزاج کل بدن یا سوء مزاج سرد کلیه است، به دلیل رسیدن 
سرمای زیاد یا نوشیدن آب سرد پدید می آید و علامت آن، عدم آثار حرارت است؛ 
به جز تشنگی که دیابت اگرچه سرد هم باشد بدون تشنگی نخواهد بود اما شدت 
آن به دیابت گرم هرگز نخواهد رسید. دیابت سرد در زمان قدیم نادر بوده اما به نظر 
می رسد به دلیل رژیم های غذایی نامناسب و استرس های محیطی، امروزه این نوع 

شایع شده است.
وی در پاسخ به این سؤال که طب سنتی چه نسخه ای برای درمان و کنترل دیابت دارد، 
گفت: برای هر یک از انواع دیابت که ذکر شد درمان های فراوانی در کتب طبی ایرانی 
ذکر شده است. اما آنچه مسلم هست درمان بایستی پس از اخذ شرح حال دقیق از هر 
بیمار و در نظر گرفتن تمامی جوانب بیماری وی، توسط پزشک متخصص طب ایرانی 
در این حوزه طراحی و پیشنهاد گردد. طبیعی است رسانه که مخاطب عام دارد جای 

مناسبی برای دادن نسخه درمانی برای همه نیست.
این متخصص طب ایرانی توصیه کرد: تمام دمنوش های موجود در بازار که برای 
کنترل قند خون به بیماران دیابتی توصیه می شوند مثل دمنوش زیره، گزنه یا شنبلیله 
یا عرقیجاتی نظیر عرق دارچین، عرق بوقناق و عرق گردو و سبزیجاتی نظیر گشنیز و 
غلاتی نظیر جو و میوه هایی نظیر سیب و هویج و انار و شلغم خام همگی بر میزان قند 

خون مؤثرند.
 اما از دید طب ایرانی، همه این ها دارو محسوب می شوند و به جز در مواردی که ذاتاً 
دارای خاصیت کاهش قند خون باشد، قابل توصیه برای هر بیمار دیابتی نیست و نباید 
سرخود توسط بیمار با فرض گیاهی بودن و بدون عارضه بودن و در شرایط ناآگاهی وی 
از مزاج دیابت خود و شرایط جسمانی اش مصرف شود که در این صورت مواجهه با یک 

پاسخ معکوس درمانی، دور از انتظار نخواهد بود.
قدس اظهار داشت: اصلاح شیوه زندگی یعنی کاهش حجم غذای مصرفی و تغییر 
الگوی غذایی از نامناسب و صنعتی به مناسب و طبیعی همراه با یک فعالیت بدنی 
مختصر روزانه می تواند از ابتلای فرد مستعد به دیابت جلوگیری کند. استرس به عنوان 
یک فاکتور اساسی در ایجاد و شدت یافتن بیماری نقش بازی می کند. لذا برای این 
دسته از بیماران حتماً درمان های گیاهی آرام بخش در کنار داروهای کاهنده قند خون 
تجویز خواهد شد. چون بدون مدنظر قرار دادن این فاکتور مخدوش کننده در درمان 
بیماران، عمدتاً درمان با شکست مواجه می شود یا به دلیل طولانی شدن دوره درمان، 

بیمار روند درمانی خود را رها خواهد کرد.
وی در آخر بیان کرد: بیماران برای درمان دیابت خود حتماً از پزشکان متخصص طب 
ایرانی مشاوره های درمانی شان را دریافت کرده و از مصرف سرخود داروها با فرض اینکه 

چون طبیعی هستند پس بدون عارضه اند، خودداری کنند.

اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳قانون و ماده ۱۳آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره ۱۳۹7۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۵7۴۳ مورخ 
۱۳۹7/۱۱/۰۸هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای مصطفی غلامی دو کوشکانی فرزند میره ش ش ۱۰۱ صادره از کرمانشاه در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۲۲۳.۸۸ متر مربع در محدوده 
پلاک باقیمانده ۲۸ فرعی از ۱۳۹ اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشاه به آدرس کرمانشاه بلوار طاقبستان مقابل پارک  فدک کوی ۱۰۹ پلاک ۱۸ خریداری از مالک رسمی 
آقای منوچهر برومند  محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/12/04
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/12/20
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه

-------------------------------------------------------------------
رای اصلاحی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
تاریخ ۱۳۹7/۱۱/۰۱ جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۶۵۶۵ موضوع رای 
۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۳۸۹۸۶ مورخ ۱۳۹۶/۱۲/۲۴ مربوط به آقای قربانعلی صفری زمردی پلاک بصورت ۱۸۳۹/۱ آمده که صحیح آن ۱۸۳۹ باقیمانده است همچنین مالک 
رسمی به صورت سید حسن شرفی آمده که صحیح آن سید حسین شریفی است و همچنین نام مالک رسمی از قربانعلی صفری زمردی به قربانعلی زمردی تغییر یافته است و بقیه 

مندرجات رای به قوت خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توآمان قابلیت اجرا دارد . 
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 

لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

بیماری قلبی
بیماری قلبی در اشکال مختلفی می تواند پدیدار شود و تمامی 
این اشکال اگر تشخیص و درمان نشوند منجر به عوارض خطرناک 
و مرگباری خواهند شد. طبق گفته انجمن قلب امریکا، در آن کشور 
یک مرد از هر ۳ مرد دچار نوعی از بیماری های قلبی عروقی است. 

سکته از مشکلات اصلی مرتبط با سلامت مردان و فشارخون بالا در مردان 
زیر ۴۵ سال نیز رایج است. بنابراین چکاپ های منظم می تواند ادامه ضربان 
قلب را تضمین کند. پزشکان می توانند احتمال بیماری های قلبی عروقی 
را بر اساس برخی عوامل خطر مثل میزان کلسترول خون، فشارخون، 

مصرف سیگار و دخانیات و فعالیت فیزیکی تخمین بزند.

بیماری مزمن انسدادی ریه و سایر مشکلات تنفسی
بسیاری از بیماری های تنفسی از سرفه کردن های جزئی ناشی 
از مصرف سیگار آغاز می شود. این سرفه کردن ها باگذشت زمان 
می توانند به تهدیداتی برای زندگی فرد تبدیل شوند. این تهدیدات 
عبارت اند از: سرطان ریه، آمفیزم و یا بیماری مزمن انسدادی ریه که 

این بیماری ها توانایی تنفسی انسان را تحت تأثیر قرار خواهند داد. علاوه بر 
مصرف دخانیات که اصلی ترین علت بروز سرطان ریه است، برخی شرایط 
شغلی که باعث قرار گرفتن افراد در معرض برخی مواد مثل آزبست هستند 

هم ریسک ابتلا به این سرطان را افزایش می دهند.

مصرف الکل
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا می گوید میزان مرگ ومیر 
و بیماری های مرتبط با مصرف الکل در مردان بیشتر از زنان است. 
مصرف الکل در مردان نیز دو برابر زنان است. همچنین مردانی که 
الکل مصرف می کنند بیشتر مستعد تجاوز و خشونت جنسی علیه 

زنان هستند.  مصرف الکل احتمال سرطان دهان، گلو، مری، کبد و کولون 
)روده( را افزایش می دهد. الکل در عملکرد بیضه و تولید هورمون هم اخلال 

ایجاد کرده که می تواند منجر به ناباروری و ناتوانی جنسی شود.
علاوه بر این ها مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا می گوید: در 
آمریکا، مردانی که الکل مصرف می کنند بیشتر از زنان مرتکب خودکشی 
می شوند و مشاهده شده که به مصرف الکل قبل از اقدام به خودکشی 

تمایل بیشتری دارند.

افسردگی و خودکشی
طبق برآورد انجمن ملی سلامت روان امریکا، سالانه حدود ۶ میلیون 
مرد با مشکلات افسردگی از جمله افکار خودکشی دست وپنجه نرم 

می کنند.
برخی راه های مقابله با افسردگی عبارت اند از:

- فعالیت فیزیکی منظم مثل یک پیاده روی معمولی منظم - نوشتن افکار 
خود - ارتباط آزاد با خانواده و دوستان - راه های بهبود و درمان پیشرفته 

دستورالعملی برای جلوگیری از خودکشی
اگر احساس کردید که کسی در شرف آسیب رساندن به خود و یا 

افراد دیگر است سعی کنید:
- فوراً با پلیس تماس بگیرید - تا زمان رسیدن کمک در کنار فرد 
بمانید و او را تنها نگذارید - هرگونه اشیاء خطرناک مثل چاقو، دارو و یا 

هر چیز دیگری را از دسترس وی خارج کنید - به حرف های او گوش کنید 
اما او را قضاوت، با او بحث و او را تهدید نکرده و فریاد نکشید.

حوادث
فهرستی از حوادثی که منجر به مرگ ومیر مردان می شوند عبارت اند از: 
سوانح رانندگی و تصادفات، غرق شدن، آتش سوزی و آسیب های مغزی 
ناشی از حادثه. حوادث رانندگیِ منجر به مرگ در مردان بین ۱۵ تا ۱۹ 
ساله در سال ۲۰۰۶ در آمریکا تقریباً دو برابر این میزان برای زنان بوده 
است. بسیاری از حوادث برای مردان نیز مربوط به شغل و در حین کار رخ 

می دهد. بنابراین به یاد داشته باشید که ایمنی در اولویت است.

بیماری کبد
کبد به ما در هضم غذا و جذب مواد مغذی کمک می کند و موجب 
دفع مواد سمی از بدن می شود. بیماری کبدی شامل موارد زیر است:
- سیروز کبدی - هپاتیت ویروسی- بیماری ژنتیکی یا خود ایمنی 

کبد- سرطان مجرای صفراوی- سرطان کبد- بیماری کبد الکلی
طبق گفته ی انجمن سرطان آمریکا، مصرف الکل و توتون باعث افزایش 

احتمال ابتلا به بیماری کبد می شود.

دیابت
دیابت اگر ناشناخته بماند می تواند منجر به آسیب به کلیه و اعصاب، 
بیماری قلبی، سکته، مشکلات بینایی و حتی نابینایی شود. مردانی 
که دچار دیابت هستند در معرض ریسک بالاتری نسبت به کاهش 
تستوسترون و ناتوانی جنسی هستند که این شرایط می تواند باعث 

افسردگی و اضطراب خواهد شد. بهترین راه برای کنترل دیابت، رژیم 
غذایی سالم و فعالیت فیزیکی است. افرادی که در خانواده خود دارای 
سابقه دیابت هستند باید به طور دوره ای مورد بررسی و آزمایش قرار گیرند 

تا در صورت دچار شدن به دیابت سریعاً متوجه آن شوند.

اطلاعات کم درمورد سلامتی، عدم آگاهی، سبک زندگی و شرایط شغلی ناسالم می تواند منجر به افول وضعیت سلامت مردان شود. در این مطلب، نگاهی به برخی موارد تهدیدکننده سلامت مردان می اندازیم.
می توان در مورد خطرهایی که ممکن است مردان با آن ها مواجه شوند مثل سرطان، افسردگی، بیماری قلبی و مشکلات تنفسی با پزشک مشورت کرد، از آن ها آگاه شد، پیشگیری کرد و در صورت نیاز به درمان آن ها پرداخت.

10 تهدید اصلی سلامت مردان

پیشگیری از این تهدیدات
حالا که در مورد ۱۰ خطر تهدیدکننده سلامت مردان مطلع شدیم، قدم 
بعدی شامل تغییر در سبک زندگی و عاداتی است که می توانند سلامتی 
ما را تحت تأثیر قرار دهند. البته شاید موردبررسی قرار دادن سلامت انسان 
ترسناک به نظر برسد و برخی از درک شرایط سلامتی خود نگران باشند اما 

باید بدانید که اطلاع نیافتن از این وضعیت هم می تواند کشنده باشد.

آنفلوانزا و سینه پهلو
آنفلوانزا و سینه پهلو دو عامل خطر مهم برای سلامتی مردان است. 
براثر شرایطی مثل بیماری  مردانی که سیستم ایمنی بدن آن ها 
مزمن انسداد ریوی، دیابت، نارسایی احتقانی قلب، کم خونی داسی 
شکل، ایدز و یا سرطان تضعیف شده است بیشتر در معرض این دو بیماری 

هستند.

سرطان پوست
طبق گفته ی بنیاد سرطان پوست امریکا دوسوم از مرگ ومیرهای 
ناشی از تومور ملانوما در سال ۲۰۱۳، مردان بودند. ۶۰درصد از این 
افراد، مردهای سفیدپوست بالای ۵۰ سال بودند. بنابراین اگر زیاد در 
معرض نور خورشید هستید سعی کنید که از پیراهن های با آستین بلند، 
عینک آفتابی و کلاه های نقاب دار استفاده کنید. همچنین سعی کنید 
از قرار گرفتن در معرض منابع اشعه UV مثل دستگاه های برنزه کننده 

)سولاریوم( و لامپ های شبیه سازی کننده ی نور خورشیدی بپرهیزید.

اچ آی وی و ایدز
شاید برخی مردان دچار ویروس اچ آی وی شده اما از این موضوع 
مثل  می تواند  بیماری  این  اولیه  علائم  چراکه  باشند  بی خبر 
در سال ۲۰۱۰  که  گزارشی  باشد. طبق  آنفلوانزا  یا  سرماخوردگی 
منتشر شد، مردان 7۶درصد از جمعیت مبتلا به ویروس اچ آی وی را 

تشکیل می دهند. 

اینفوگرافیک:محسن عبداللهی *
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آیت الله محمد مومن عضو مجلس خبرگان رهبری 
و از فقهای شورای نگهبان که از مدتی پیش در بستر 
را لبیک  بیماری بود، شامگاه پنجشنبه دعوت حق 

گفت و به دیار باقی شتافت. 
به همین مناسبت نگاهی داشته ایم به زندگی او از 

تولد در قم تا مسئولیت ها و سرانجام مرگ.
تولدودورانکودکی:

دهم   شنبه ،  پنج   روز  در  مؤمن ،  محمد  الله   آیت 
 23 با  برابر  قمری   هجری    1356 سال   ذی القعدة  
دی  1316 هجری  شمسی  در خانواده ای  مذهبی  و 
علاقه مند به  خاندان  مکرم  پیامبر اسلام )ص ( در شهر 
قم  چشم  به  جهان  گشود. پدرش  مرحوم  حاج  عباس  
مؤمن  که  فردی  سرشناس  و مورد اعتمادمردم  بود، با 
پیشه کشاورزی  روزگار می گذراند و نزدیک  به  صد سال  
زیست  و سرانجام  در سال  1377 هجری  شمسی  دار 
فانی  را وداع  گفت . مادر او نیز زنی  پاکدامن  و وارسته  
بود که  چهار سال  پیش  از پدرش  یعنی  در سال  1373 
در گذشته  بود. پدر و مادر او نیز متولد قم  بوده اند و تا 
آنجا که  خود از آن  اطلاع  دارد، خاندانش  حدود 200 
سال  است  در قم  سکونت  دارند. کودکی  آیت الله  مومن  
با تنگی  معیشت  خانواده  همراه  بوده ، به  گونه ای  که  او 
را برای  آینده ای  پر از جهاد و مبارزه  آماده  می ساخته  

است .
دورانتحصیل:

آیت الله مومن تحصیلات  ابتدایی خود را در هفت  
واقع  در محلة   و در مکتب  خانه ای   آغاز کرد  سالگی  
پس   شد  مشغول   قرآن   فراگیری   به   قم ،  پنبه «  »باغ  
کتاب  نصاب   آنجا  در  و  رفت  به  مکتب  دیگری   آن   از 
الصبیان  و برخی  از کتب  دیگر را آموخت . پس  از مدتی  
با سفارش  برخی  به  پدر او و موافقت  پدر، تحصیلات  
 ـملی  آن  زمان ، به  تحصیل   خود را در مدارس  اسلامی  
علوم  دبستانی  اشتغال  پیدا کرد و در مدت  دو سال  تا 
کلاس  ششم  ابتدائی  تحصیل  کرد بعد از آن  سال  اول  
دبیرستان  را خواند اما به  دلیل  کم  بودن  سن  قانونی  
پایان  سال  شرکت  کند. در سال   آزمون   در  نتوانست  
1332 به  تحصیل  علوم  دینی  روی  آورد و طی  دو سال ، 
ادبیات  عرب ، بخش  بسیاری  از »مطوّل « و همه  »معالم  
الاصول « را فرا گرفت  و هم  زمان ، به  دلیل  تنگی  معیشت  
خانواده ، به  آموزگاری  نیز می پرداخت . پس  از آن ، با 
توسل  به  حضرت  علی  بن  موسی الرضا)ع ( و امام  عصر 
)عج ( توانست  رضایت  پدر خود را جلب  کند و صرفاً به  
تحصیل  علوم  دینی  بپردازد. »شرح  لمعه « و »قوانین  
الاصول « را در طی  یک  سال  فرا گرفت  و »مکاسب « و 
»رسائل « شیخ  انصاری  را پس  از دو سال  به  اتمام  رساند و 
در ششمین  سال  تحصیل ، جلد اول  »کفایه « را آموخت  
و در درس  خارج  اصول  و فقه  شرکت  کرد و هم  زمان  با 
تحصیلات  فقهی  و اصولی ، به  تحصیل  حکمت  الهی  
و فلسفه  نیز می پرداخت  و »شرح  منظومه « سبزواری  و 

»الهیات  شفا« و بخش  عمده  »اسفار« را فرا می گرفت .
در اواخر سال  1342 برای  تحصیل  عازم  نجف  اشرف  
شد و به  مدت  شش  ماه  از محضر استادان  حوزه  علمیه  
بهره های  فراوان  برد و سپس  به  ایران  بازگشت  و تا سال  

1353 به  تحصیل  خود ادامه  داد.
استادان،هممباحثهایهاوشاگردان:

محضر  از  خود  تحصیل   دوران   در  مؤمن   آیت الله  
استادان  برجسته ای  بهره  برده  است ؛ از جمله  »شرح  
محمد  شیخ   »حاج   نزد  را  سبزواری   حاجی   منطق « 
آیت   نزد  را  انصاری   شیخ   »مکاسب «  و  زاده «  واعظ  
الله  مشکینی  و آیت  الله  شاه  آبادی  و شیخ  ابوالفضل  
خوانساری  و دیگر اساتید آن  زمان  فرا گرفت  همچنین  
شیخ   حاج   الله   »آیت  نزد  را  انصاری   شیخ   »رسائل « 
محمد شاه  آبادی « و جلد اول  »کفایه  الاصول « را نزد 
مرحوم  »آیت الله  سلطانی « و مقداری  از جلد دوم  آن  
مجاهدی   محمد  میرزا  حاج   الله   »آیت  مرحوم   رانزد 

تبریزی « فرا گرفت .
او در درس  اصول  حضرت  امام  خمینی )ره ( نیز شرکت  
کرد و چند ماهی  نیز در درس  فقه  آیت الله  بروجردی  
امام )ره ( که   فقه   به  درس  خارج   و سپس   حاضر شد 
در باره  »مکاسب  محرمه  و بیع « بود، رفت  و پایه های  
استنباط  فقهی  خود را نزد آن  بزرگوار مستحکم  کرد. 
پس  از تبعید امام )ره ( در سال  1342، به  درس  فقه  و 
اصول  »آیت الله  محقق  داماد« رفت  و پس  از آن  مرحوم ، 
از درس  خارج  فقه  »آیت الله  مرتضی  حائری « بهره  برد.

استاد او در »فلسفه « و »شرح  منظومه « سبزواری ، 
مرحوم  حاج  آقا مصطفی  خمینی )ره ( بود و بعد از آن  
برای  تحصیل  الهیات  »شفا« و »اسفار« به  درس  »علامه  
سید محمد حسین  طباطبایی « )ره ( رفت  و سالها به  
حضور در درس  تفسیر ایشان  نیز توفیق  یافت . ایشان  
عمده  استادان  خود را در حوزه ، مرحوم  امام ، مرحوم  
محقق  داماد و مرحوم  شیخ  مرتضی  حائری  می داند 
و در باره  آنها می گوید: »این  سه  بزرگوار، صرف  باز گو 
کردن  در نظرشان  نبود؛ بلکه  تحقیقی  بحث  می کردند؛ 
مخصوصاً امام  که  وقتی  مسأله ای  را می خواست  طرح  
بکند، مانند این  بود که  اصلًا خودش  می خواهد این  
مسأله  را عنوان  کند. با کمال  دقت  مطرح  می کردند و 
حرفهای  علمای  دیگر را مطرح  می کردند و نقض  و ابرام  

می کردند و طلبه  را اجتهادی  بار می آوردند«.
از  می توان   مؤمن ،  الله   آیت  مباحثه ای های   هم   از 
»آیتالله  حاج  میرزا ابوالحسن  مصلحی  اراکی « )فرزند 
»آیت  آبادی «،  خرم   طاهری   »آیة الله   اراکی (،  آیة الله  
»مرحوم   کاشانی «،  حسینی   محمد  سید  حاج   الله  
ربانی  املشی «، »شهید حیدری  نهاوندی « و »استاد 
حاج  شیخ  حسن  تهرانی « نام  برد. همچنین  شاگردان  

بسیاری  از محضر او، کسب  فیض  کرده اند که  در بین  
رئیس جمهوری،  روحانی ،  ازحسن   می توان   آنها، 
»حجت الاسلام  فیاضی «، »حجت الاسلام  ناظم  زاده «، 
»حجت الاسلام  برهانی « و »حجت الاسلام  اختری «، 
سفیر ایران  در سوریه  نام  برد. اینان  برخی  از شاگردان  
او بوده اند که  در مباحث  سطح  عالی  از تدریس  او بهره  
بردند. همچنین  در درس  خارج  اصول  و فقه  او، فضلای  
متعددی  شرکت  کرده اند که  عده ای  از آنها هم  اکنون  به  
تدریس  خارج  فقه  و اصول  و سطوح  عالی  حوزه  اشتغال  

دارند.
فعالیتهایعلمیوفرهنگی:

زندگی  آیت الله  محمد مؤمن  با تلاشهای  علمی  و 
سال های   طی   در  او  است .  همراه   فراوانی   فرهنگی  
متمادی  به  تربیت  طلاب  جوان  همت  گماشته  است  
و در این  میان ، شاگردان  ممتازی  را به  جامعه علمی  و 
سیاسی  کشور تقدیم  داشته  است . او پس  از فراگیری  
یک  دوره کامل  اصول ، به  تدریس  چند دوره  »رسائل « 
شیخ  انصاری ، مقداری  از »مکاسب « و »شرح  تجرید 
الاعتقاد«، »بدایة الحکمه « و »نهایة  الحکمه « و بخشی  از 
»اسفار و عرشیه « نائل  آمد. با پیروزی  انقلاب  اسلامی  و 
کم  شدن  حجم  مسئولیت ها، در سال  1362 به  تدریس  
درس  خارج  اصول  پرداخت  که  هم  اکنون  به  تدریس  
معاملات   بحث   تدریس   دارد.  اشتغال   آن   سوم   دوره 
»تحریرالوسیله « حضرت  امام  خمینی )ره (، کتاب  قضا 
و شهادات  و عمده حدود و مسائل  مستحدثه  در قالب  
برای   او  درسی   برنامه های   دیگر  از  فقه   خارج   درس  
پرورش  طلاب  جوان  و طالب  اجتهاد بوده  است  او هم  
اینک  به  تدریس  مبحث  حکومت  اسلامی  نیز مشغول  

است .
آثار فراوانی  در مطبوعات  به  چاپ   از آیة الله  مؤمن ، 
رسیده  است . همچنین  او در زمینه  علوم  اسلامی  کتب  
شایان  توجهی  به  جامعه  علمی  کشور تقدیم  کرده است  

که  به  برخی  از آنها اشاره  می کنیم:
 ـتقریرات  درس های  اصول ، مکاسب  محرمه  و بیع   1

حضرت  امام  خمینی )ره ( با حواشی  معظم  له  بر آن ؛
 ـتقریرات  درس  مرحوم  آیت الله  محقق  داماد در  2

مبحث  صوم  و صلات ؛
 ـیک  دوره کامل  اصول  فقه  استدلالی  با نام  »تسدید  3

الاصول «؛
 ـده  رساله  فقهی  در موضوعات  و مسائل  مستحدثه  با  4

نام  »کلمات  سدیده «؛
 ـولایت  امام  و پیامبر)ص ( بر امر قانونگذاری  کلی ؛ 5

 ـولایت  امام  و پیامبر)ص ( بر جامعه  اسلامی ؛ 6
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از دیگر فعالیتهای  علمی  و فرهنگی  ایشان  می توان  از 
تدوین  و تنظیم  آیین  نامه های  داخلی  شورای  مدیریت  
حوزه  علمیه  قم  یاد کرد که  در دوره  تصدی  ایشان  انجام  
سیر  مرکز  آن   مسئولان   همت   با  اکنون   هم   و  گرفت  

تکاملی  خویش  را می پیماید.
فعالیتهایسیاسی:

و پس   پیش   مومن ،  الله  محمد  آیت  زندگانی   دفتر 
سیاسی   هدایتهای   و  مبارزه   از  سرشار  انقلاب ،  از 
است . در حدود سال  1343 در مجلس  آن  روز، لایحه 
به  دنبال  این  قضیه ، امام   کاپیتولاسیون  مطرح  شد. 
خمینی )ره ( در نطق های  آتشین  خود، ضمن  محکوم  
کردن  این  مسأله ، همه مسلمانان  و علمای  اسلام  را به  
مبارزه  با آن  دعوت  کردند. رژیم  شاه  که  از افشاگری های  
امام  خمینی )ره ( می هراسید او را دستگیر و پس  از دو 
ماه  آن  بزرگوار را در منزلی  در قیطریه  تهران  محصور و 
ممنوع  الملاقات  می کند در اواخر سال  1342 به  قصد 
زیارت  عتبات  عالیات  و حضور در درس  خارج  علماء 
نجف  اشرف  به  عراق  مشرف  شد و نزدیک  6 ماه  این  
سفر به  طول  انجامید پس  از آن  در مرداد ماه  1343 
به  ایران  مراجعت  می کردند. به  دنبال  دستگیری  مجدد 
حضرت  امام  )ره ( و تبعید به  ترکیه ، آیت  الله  مؤمن  به  
عنوان  سفر زیارتی  قصد تشرف  به  نجف  اشرف  داشت  
را که  مرحوم  حاج  شیخ  مرتضی  حائری  از او خواست  تا 
پیامی  را به  »آیت الله  سید محسن  حکیم « ابلاغ  نماید. 
قرار بود آیتالله  مؤمن  این  پیام  را از طریق  امام  موسی  
صدر)ره ( یا حاج  شیخ  نصرالله  خلخالی )ره ( به  سمع  
آیت الله  حکیم  برساند. پیام  این  بود که  هم  اکنون ، حاج  
آقا روح الله  )امام  خمینی ( در صف  مراجع  تقلیدند و 
دستگیری  و تبعید ایشان ، در واقع ، توهین  به  مرجعیت  
شیعه  خواهد بود. از این  رو، لازم  است  آیةت الله  سید 
محسن  حکیم ، نسبت  به  این  مسأله  واکنش  نشان  داده ، 

خواستار بازگشت  ایشان  و رفع  تبعید معظم  له  شوند.
از فعالیتهای  دیگر که  در کارنامه مبارزاتی  آیت الله  
از  تعدادی   نامه  مفاد  رساندن   می درخشد،  مؤمن  
اعضای  جامعه مدرسین  حوزه  علمیه  قم ، مبنی  بر اعلام  
مرجعیت  امام  خمینی )ره ( به  دست  امام  خمینی )ره ( 
اشرف   نجف   در  مومن ،  آیتالله   را  نامه   این   مفاد  بود. 
که   خمینی )ره (  امام   کرد.  تقدیم   امام )ره (  محضر  به  
همیشه  از قبول  مرجعیت  و عناوینی  این  گونه  سرباز 
با  مومن   آیة الله   می کند.  اعتراض   بدان   ابتدا  می زد، 
بیان  وضعیت  حساس  آن  دوره ، جنبه های  سیاسی  و 
مبارزاتی  این  تصمیم  را خدمت  امام )ره ( عرض  می کند 
و به  ایشان  عرض  می کند علت  تصمیم  اعضاء جامعه  
مدرسین  مبنی  بر اعلام  مرجعیت  این  است  که  آنها 
تنها حضرتعالی  را برای  مقابله  با رژیم  فاسد شاه  صالح  
می دانند از این  رو وظیفه  خود دانستند تا حضرتعالی  را 
به  عنوان  مرجع  تقلید معرفی  کنند. بدین  گونه  امام )ره ( 

در برابر این  اعلام  مرجعیت ، سکوت  می فرماید.
پیش   در  مدرسین ،  جامعه   جلسات   در  او  حضور 

از  آن   بیانیه های   و  مصوبات   پی گیری   و  انقلاب ،  از 
فعالیتهای  درخشان  او است  که  سرانجام  به  دستگیری  
و تبعید او در سال  1353 منجر شد. او به  سه  سال  
اقامت  اجباری  در شهداد کرمان  محکوم  شد که  پس  
از گذراندن  هفت  یا هشت  ماه  اقامت  در شهداد بقیه  
مدت  را در تویسرکان  به  تبعید گذراند اما تبعید او باعث  
نشد که  افشاگری ها و مبارزات  سیاسی  او پایان  یابد؛ 
بلکه  در آنجا نیز با بیان  احکام  اسلامی  و در لابلای  آن ، 
مسائل  مهم  انقلاب ، ماهیت  رژیم  شاه  را بر مردم  آشکار 
می کردند و آنها را به  تقلید و پیروی  از مرجعیت  شیعه ، به  
ویژه  امام  خمینی )ره (، که  در آن  زمان  پرچمدار مبارزه  

بود، دعوت  می کردند.
امامخمینیبهآیتاللهمومنچهگفت؟

آیت الله مؤمن پس از آیت الله جنتی، باسابقه ترین 
فقیه شورای نگهبان بودند. ایشان از سال 62 در شورای 
ایشان درباره عضویت در  نگهبان عضویت داشتند. 
شورای نگهبان می گویند: »در ششمین سالی که عضو 
شورای نگهبان بودم، حضرت امام رحلت فرمودند؛ 
وقتی ایشان در شب 14 خرداد 1368 از دنیا رفتند، 
حدود 40 روز از دوره  نخست عضویت ما در شورای 
نگهبان باقی مانده بود. بنده قصد داشتم که در دوره  
دوم از عضویت خودداری کنم و حتی دوره  نخست نیز 
تمایلی به این کار نداشتم ولی حاج احمدآقا خمینی به 
بنده تلفن و ابراز کردند که خوب است بنده عضو عضو 
به عنوان واسطه  را  لذا کسی  باشم؛  شورای نگهبان 
قم  در  بنده  که  بگیرند  اجازه  فرستادم  امام  خدمت 
مشغول کارهای علمی باشم اما حضرت امام )ره( اجازه 
نفرمودند. حاج احمد آقا به بنده گفت وقتی به امام 
عرض کردم که آقای مؤمن می خواهند درس بخوانند، 
فرمودند: »می خواهد درس بخواند که چه؟ برای اینکه 
خدمت به اسلام بکند؟ خُب! این سفره  گسترده! بفرما 

خدمت به اسلام کن!«
را  ابلاغم  که  شنیدم  ناگهان  بنده  اینکه  خلاصه 
رادیو خواند؛ با اینکه خودم راضی نبودم ولی امر امام 
لازم الاطاعه بود. شش سال از این ماجرا گذشت و امام 

دار فانی را وداع گفتند.
 در اوایل رهبری حضرت آیت الله خامنه ای باز هم 
کنم  کناره گیری  نگهبان  شورای  از  که  بودم  مترصد 
ولی شرایط را مناسب ندیدم؛ البته مقام معظم رهبری 
هم چیزی به ما نفرموند. ما در شورای بازنگری قانون 
پاسدارها خبر  ناگهان  که  بودیم  آن  درگیر  و  اساسی 
دادند که ابلاغ بنده را در خصوص انتخاب مجدد برای 
عضویت در شورای نگهبان از رادیو خوانده اند. بنده 
خدمت آیت الله خامنه ای عرض کردم که شما با بنده 
صحبتی در این خصوص نفرمودید. فرمودند: »من 

م گرفته بودم که شما هستید.« مسلَّ
ایران ،  اسلامی   شکوهمند  انقلاب   پیروزی   با 
مسئولیتهای   قالب   در  مؤمن   الله   آیت  فعالیتهای  
اجرایی  و روشنگری های  درسی  و اخلاقی  ادامه  یافت . 
انقلاب   پیروزی   از  پس   او،  مسئولیت های   مهم ترین  

اسلامی  به  شرح  زیر است :
 ـمسئولیت  انتخاب  و اعزام  قضات  شرع  دادگاه های   1
امام   حضرت   دستور  به   کشور  سراسر  در  انقلاب  

خمینی )ره (؛
 ـریاست  دادگاه  عالی  انقلاب  اسلامی ؛ 2

 ـعضویت  شورای  عالی  قضایی ؛ 3
امام   حکم   با  نگهبان   شورای   در  عضویت    ـ 4
خمینی )ره ( در سال  1362 و ابقاء در آن  مسئولیت  با 

حکم  مقام  معظم  رهبری ؛
 ـمدیریت  حوزه  علمیه  قم  و عضویت  در شورای  عالی   5
سیاستگذاری  حوزه  علمیه  قم  از سال  1371 تا 1374 
و نیز عضویت  در دوره  چهارم  شورای  عالی  حوزه  علمیه  

قم  ؛
خبرگان   مجلس   دوم   و  اول   دورة   در  نمایندگی    ـ 6
رهبری  از طرف  مردم  سمنان  و در دوره  سوم ، چهارم و 

پنجم به  نمایندگی  از مردم  قم ؛
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آیة الله  مؤمن  تا اواخر عمر به  تدریس  در حوزه علمیه  
فقهاهت ،  و  اجتهاد  مکتب   در  و  داشت  اشتغال   قم  

شاگردان  مفیدی  را به  عالم  اسلام  تقدیم  کرد.
پیکر آیت الله مومن امروزدر قم تشییع می شود

پیکر نماینده مردم قم در مجلس خبرگان فردا شنبه 
امام حسن  از مسجد  مردم  اقشار مختلف  با حضور 
عسکری)ع( در قم تشییع و در حرم حضرت معصومه 

به خاک سپرده می شود.
قم  استانداری  اطلاعیه  اساس  بر  مهر،  گزارش  به 
پیکر آیت الله محمد دانش زاده قمی )مؤمن( ساعت 
10 صبح روز شنبه از مسجد امام حسن عسکری)ع( به 
سمت حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( تشییع 

می شود.
پس از اقامه نماز در حرم کریمه اهل بیت)ع( پیکر این 
استاد حوزه علمیه قم در حرم مطهر به خاک سپرده 

می شود.
شنبهدرقمعزایعمومیاعلامشد

و  معصومه)س(  حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
استاندار قم در پیام مشترکی ضمن تسلیت ارتحال آیت 
الله مؤمن، روز شنبه چهارم اسفندماه را در قم عزای 

عمومی اعلام کردند.
دروسحوزههایعلمیهقمشنبهتعطیلاست

مناسبت  به  شنبه  روز  قم  علمیه  حوزه های  دروس 
مجلس  در  قم  مردم  نماینده  مؤمن  الله  آیت  ارتحال 
حوزه های  مدیریت  مرکز  شد.  اعلام  تعطیل  خبرگان 
علمیه با صدور اطلاعیه ای، ضمن تسلیت ارتحال آیت 
الله محمد مومن نماینده مردم قم در مجلس خبرگان 
نگهبان، دروس حوزه  فقهای شورای  و عضو  رهبری 
علمیه قم در روز شنبه چهارم اسفندماه را تعطیل اعلام 

کرد.
مراسمگرامیداشتآیتاللهمؤمنازسویرهبر

انقلابامشبدرقم
مراسم گرامیداشت آیت الله مؤمن عضو فقهای شورای 
نگهبان شنبه شب از طرف رهبر معظم انقلاب در قم 

برگزار می شود.
مؤمن،  محمد  الله  آیت  مرحوم  بزرگداشت  مراسم 
رهبر  طرف  از  خبرگان  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
معظم انقلاب اسلامی شنبه شب  بعد از نماز مغرب و 

عشاء در مسجد اعظم قم برگزار خواهد شد.
تشکل ها  و  احزاب  قوا،ارگان ها،  روسای  همچنین 
صدو  با  نیز  حوزوی  و  سیاسی،نظامی   چهره های  و 
پیام های تسلیت جداگانه ای درگذشت آیت الله محمد 

مومن تسلیت گفتند.

رئیسادارهراهداریوحملونقلجادهایشهرستانقمخبرداد

بازگشایی دهانه پلهای آبرو محور قم – جعفریه   
رئیس اداره راهداری و حمل ونقل جاده ای شهرستان قم اظهار داشت : درقالب اجرای 
طرحی امانی ، دهانه های شصت دستگاه پل آبرو واقع در محور قم – جعفریه بازگشایی می 
شوند . به منظور صیانت از محورهای جاده ای و ابنیه فنی واقع در آنها و همچنین جهت 
تسهیل ترافیک و جلوگیری از هرنوع تخلخل در تردد وسایل نقلیه ، طرح رفع انسداد دهانه 
پلهای آبرو محور قم – جعفریه اجرا یی شد. اکبر نوروزپور رئیس اداره راهداری و حمل ونقل 
جاده ای شهرستان قم درتکمیل خبر فوق اضافه کرد : درراستای اجرای این طرح ، دهانه 
های شصت دستگاه پل آبرو ، واقع درمحور قم – جعفریه که به دلیل رسوبات لای مسدود 
و یا در حال انسداد می باشند بازگشایی میشوند . وی تصریح کرد : این پروژه که درقالب 
طرحی امانی و با استفاده از عوامل و امکانات اداره متبوع درحال اجرا می باشد در زمره 
اقدامات تمهیدی راهداری زمستانی است که از مهرماه سالجاری عملیات اجرایی آن آغاز 
شده است . نوروزپور درخصوص بازه زمانی تکمیل این طرح خاطر نشان ساخت : انشالله 
درصورت مساعد بودن شرایط جوی ، ظرف مدت یکماه آینده و قبل ازآغاز  طرح راهداری 
نوروزی ) 25 اسفند ماه ( شاهد تکمیل آن خواهیم بود . رئیس اداره راهداری و حمل ونقل 
جاده ای شهرستان قم درادامه به تعداد چشمگیر پلهای آبرو واقع در محور قم – جعفریه 
پرداخت و افزود : با توجه به موقعیت مکانی این پلها و همچنین جهت تسریع در اجرای 
طرح ، ضرورت بکارگیری ادوات مکانیزه با قابلیت تنقیه پلها دردستور کار قرار گرفت . وی 
ادامه داد : به همین منظور از یکدستگاه بیل مکانیکی متعلق به ناوگان راهداری استان ، 
جهت اجرای این طرح استفاده میشود . نوروزپور عوامل اجرایی درگیر دراین پروژه را افزون 
برپنج نفر عوامل راهدار شامل اپراتورهای ادوات به کار گرفته شده  برشمرد و ادامه داد : 
سه دستگاه انواع ماشین آلات سنگین ونیمه سنگین شامل یکدستگاه بیل مکانیکی ، 
یکدستگاه لودر ، یکدستگاه کمپرسی و همچنین یکدستگاه خودرو ایسوزو متعلق به ناوگان 
راهداری استان دراجرای این طرح به کار گرفته شده اند . وی درادامه به ریزش چشمگیر 
نزولات جوی طی سالجاری اشاره کرد و توضیح داد : با عنایت به تمهیدات به عمل آمده 
من جمله تنقیه تعداد زیادی از پلهای آبرو محور قم – جعفریه ، ازورود سیلابهای فصلی به 

سطح راههای حوزه استحفاظی  جلوگیری به عمل آمد . 
 

شهردارمنطقهدوقمعنوانکرد

ایجاد برنامه های متنوع در خصوص
 استقبال از بهار

شهردار منطقه دو قم گفت :ایجاد هماهنگی بیشتر بین واحدها، تفکیک وظایف، اجرای 
دستورالعملهای ابلاغی شهرداری و بررسی تجربیات سالهای گذشته، مهمترین موضوعات 
جلسات هماهنگی استقبال از بهار عنوان شده است. رضا رحیمی در نشست هماهنگی 
استقبال از بهار ۹8 که با حضور کلیه عوامل منطقه تشکیل شد از اجرای دستورالعملهای 
ابلاغی شهرداری قم خبر داد و افزود: با فرا رسیدن ماه آخر سال، طرحها و برنامه های 
متنوعی در خصوص استقبال از بهار در دستور کار منطقه قرار گرفته است. وی افزود: نظر 
به قرار گیری یکی از ورودیهای شهر قم و ارتباط با 17 استان های جنوبی ، وظیفه همکاران 
در جهت رفاه زائرین حساس تر و سنگین تر است. رحیمی این طرحها را در قالب خدمات 
شهری، فضای سبز، ترافیکی، زیبا سازی و اطلاع رسانی عنوان نمود و گفت: با توجه به 
پیش بینی شرایط خاص جوی در ایام تعطیلات عید، تمهیدات لازم پیش بینی و برنامه 
ریزی گردیده است. تکمیل طرحهای عمرانی و خدماتی، رفع نقص امکانات و نیازمندیهای 
زائرین و مسافرین در کمپ های اقامتی و بوستانها، تابلو ها و بنرهای مسیر نما و اطلاع 
رسان، اجرای طرحهای زیبا سازی و کاشت گل، پاکسازی زمین های خالی در کنار استقرار 
ستاد اطلاع رسانی و خوش آمدگویی به زانرین و مسافرین از مهمترین عناوینی بود که مدیر 
منطقه دو به آنها اشاره کرد. لازم به ذکر است که آماده سازی کمپ بوستان امام رضا )ع(، 
تکمیل و راه اندازی رمپ و لوپ پل ۹ دی آسفالت معابر سطح منطقه، ایمن سازی و نصب 
علائم ترافیکی منطقه، نصب تابلوهای کاربری شهری، بازگشایی معابر اصلی از جمله 
بلوار شهدای روحانیت، بازسازی و توسعه فضای سبز، آماده سازی بوستان جوان از جمله 

موضوعات است که در جهت رفاه حال زائرین و شهروندان آماده سازی شده است.
 

شهردارمنطقههفتقمخبرداد
اتمام طرح های فعال پیاده روسازی تا پایان سال

شهردار منطقه هفت از اتمام پروژه های پیاده رو سازی و جدولگذاری منطقه هفت که 
در حال انجام است تا پایان سال خبر داد. مجید متین فر  با بیان اینکه یکی از پروژه های 
فعال در منطقه هفت پیاده روسازی و جدولگذاری بلوار نیروی هوایی است، افزود: طول 
این طرح 300 متر و با مساحت 1200 متر مربع می باشد که از جمله محاسن این طرح 
تعریض پیاده رو طبق استاندارد آن جهت بهبود عبور و مرور شهروندان و روان سازی ترافیک 
خواهد بود. شهردار منطقه هفت از پیاده رو سازی بلوار شهید منتظری به عنوان یکی دیگر 
از طرح های فعال منطقه هفت نام برد و افزود: این طرح در حد فاصل چهار راه حجتیه تا 
پروژه شهید کاظمی با طول 300 متر و مساحت 1200 متر مربع در حال انجام است. وی 
تصریح کرد: این پروژه ها با نوسازی معابر شهری و یکسان سازی آنها باعث ایجاد هماهنگی 
و به دنبال آن زیبابی منظر شهری را به ارمغان می آورد و همچنین ضمن ایجاد ایمنی بیشتر 
در هنگام عبور و مرور، فضای مناسبی جهت تردد شهروندان خلق کرده و تبعات خوشایندی 
در حوزه سلامت و آرامش شهروندان دارد. وی در ادامه یادآور شد: با توجه به در پیش بودن 
ایام نوروز و ورود بخش اعظمی از مسافران و زائرین به شهر مقدس قم به گونه ای برنامه ریزی 
شد تا این پروژه ها قبل از پایان سال به اتمام برسد لذا در حال حاضر، پیشرفت فیزیکی این 

طرح ها بالای ۹5 درصد بوده و ظرف 15 روز آتی به اتمام خواهد رسید.

مدیرعاملسازمانتوسعهوعمرانشهرداریقم:

سازمان توسعه و عمران مانع فعالیت پیمانکاران 
در شهر نیست

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم در خصوص فعالیت پیمانکاران در شهر 
قم گفت: این سازمان مانعی برای فعالیت باقی پیمانکاران در شهر نیست.

محمدتقی نادعلی با بیان اینکه سازمان توسعه و عمران شهرداری معمولا وارد پروژه های 
خاص شهرداری می شود، گفت: سازمان با دستور شهردار به عنوان پیمانکار قوی وارد 
عملیات شده و رقیبی در کنار پیمانکاران بزرگ است. وی نمونه ای از پروژه های خاص 
سازمان توسعه و عمران را تقاطع 15 خرداد دانست و افزود: زمانی که این پروژه مشکل 
داشت سازمان به آن ورود کرد و توانست معضل ترافیک این محور را با اتمام پروژه حل کند. 
مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه این سازمان مانعی برای 
باقی پیمانکاران شهر نیست، خاطرنشان کرد: هر پیمانکاری که توان اجرای پروژه های 
بزرگ شهری را دارد می تواند ورود کرده و کار کند همانطور که در حال حاضر پیمانکاران 
دیگری هم با شهرداری همکاری می کنند و پروژه های بزرگی چون تقاطع شهرک قدس، 
بلوار فردوسی و… را اجرا می کنند. وی گفت: سازمان توسعه عمران در کنار شهرداری نشان 
می دهد که می تواند پروژه ها را اجرا کند و اجرای این پروژه ها هم با ظرفیت بومی انجام 

می شود و بستری ایجاد شده تا خلل کمتری در روند پروژه های عمران شهری ایجاد شود.

مدیرعاملسازمانفرهنگیورزشیشهرداریقمخبرداد

نصب ۴۵ تابلو با طرح جدید در اماکن مربوط 
به انقلاب

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تا پایان سال جاری 45 تابلو با 
طرح جدید در اماکن مربوط به انقلاب که توسط نرم افزار واقعیت  افزوده معرفی می شوند 
نصب می کنیم. ابوالقاسم مقیمی با تاکید بر اینکه معرفی اماکن شاخص انقلاب اسلامی، 
یکی از بخش های جشنواره چله سرو است گفت:در سی امین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی شاهد بوده ایم برخی از این اماکن در سطح شهر تابلوهایی با عنوان یادمان 
روزهای انقلاب اسلامی در ستاد سیمرغ درج شده است. وی اذعان کرد: البته این تابلوها 
در تمام اماکنی که مربوط به انقلاب اسلامی بوده است، قرار نگرفته و بعد از گذشت 10 
سال این تابلوها دچار مشکل شده است. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: ضمن اینکه ما در نرم افزار واقعیت افزوده این اماکن را معرفی می کنیم 
تعداد آن ها به 45 تابلو با طرح جدید رسیده که تا پایان سال نصب خواهد شد. وی اذعان 
کرد: بسیاری از مردم کشور حتی مردم قم با این مکان ها و اثرگذاری آنها در دوران انقلاب 
اسلامی آشنا نیستند که با نصب این تابلوها سعی در معرفی این کارکردها و ویژگی ها داریم.

دومین کنگره شهدای روحانی مدافع حرم در 
قم برگزار شد

دومین کنگره بین المللی 140 شهید روحانی مدافع حرم از کشورهای ایران، افغانستان، 
پاکستان، لبنان، عراق و سوریه، روز پنجشنبه در سالن همایش های جامعه الزهرا)س( قم 
برگزار شد.حجت الاسلام والمسلمین سیدمحمود مدنی مدیر جامعه الزهرا)س( در این 
مراسم وجود 4 هزار و 300 شهید روحانی در دفاع مقدس را افتخار حوزه علمیه دانست 
و گفت: روحانیان به نسبت جمعیت، پنج برابر همه گروه های اجتماعی در دوران دفاع 
مقدس، شهید تقدیم انقلاب و اسلام کرده اند که این موضوع پیشتازی آنها در عرصه 
علم و جهاد را نشان می دهد.این کنگره با حضور فرماندهان ارشد نظامی، مسئولان 
کشوری و خانواده های معظم شهدای روحانی مدافع حرم از کشورهای ایران، افغانستان، 
پاکستان،عراق و سوریه ترتیب یافت. در حاشیه این کنگره، نمایشگاه عکسی از 140 شهید 
روحانی مدافع از کشورهای مختلف به نمایش گذاشته شد. این کنگره بین المللی معطر به 
حضور پیکر مطهر شهید گمنام دفاع مقدس بود.همچنین از 26 مستند تلویزیونی و 6 جلد 
کتاب زندگی پیرامون شهدای روحانی مدافع حرم و همچنین یک جلد کتاب مقاله های 

ارسالی به این کنگره رونمایی شد. 

درآستانهروزمهندس:

 فاز نخست مجموعه فرهنگی ورزشی نظام 
مهندسی  قم تکمیل شد

از تکمیل فاز نخست مجموعه   رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم 
فرهنگی ورزشی این سازمان در آستانه  روز مهندس خبر داد.

 مهندس امین مقومی  با اشاره به تکمیل فاز نخست مجموعه ورزشی خانه مهندس 
سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم اظهار داشت:  ساخت این مجموعه ورزشی 
در بخش های مختلف از جمله  سازه ، سقف و سکو  بیش از 12 ماه زمان برده و که این 
مجموعه گنجایش بیش از  3هزار و 500 نفر تماشاگر را دارد که در نوع خود در استان قم 

بی نظیر است . 
 رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم گفت: سازه این مجموعه ورزشی ،  در 
کارخانه ساخته شده  و کلیه مراحل ساخت تحت نظارت و کنترل بوده که نصب سازه پس 
از انتقال از کارخانه به محل احداث ، به واسطه دهانه های بزرگ و ارتفاع زیاد با محاسبات 

دقیقی صورت گرفته است.
وی گفت: پوشش دهی فضایی به مساحت حدود 4 هزار و 116 مترمربع و 63 هزار و 
500مترمکعب فضا با مصرف 200تن فولاد که حدود 42کیلوگرم برمتر مربع می باشد، 
ایجاد 6 دهانه بدون ستون از 46متر به60 متر ، استفاده از سازه فلزیCFTدر سکوها ، 
استفاده از سازه فلزی قاب خمشی با سقف عرشه فولادی و اتصالات دیافراگمی، مصرف 

فولاد 75کیلوگرم بر متر مربع در سازه سکوها از  جمله ویژگی های این پروژه است.
 رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم افزود:  در این مجموعه بزرگ ورزشی 
بخش های مختلفی از جمله ، رختکن و سرویس بهداشتی و دوش برای دو تیم و به صورت 
مجزا  و همچنین برای تیم داوری، جایگاه ویژه تماشاگران ، اتاق کمک های اولیه ، آسانسور 
معمولی و یک آسانسور ویژه معلولین ، اتاق تصویربرداری و دوربین ، کافی شاپ ، بوفه ، 
سالن بدن سازی ، نمازخانه ، یک واحد سرایداری ، اتاق مدیریت سالن و مجموعه ،  بلیط 

فروشی در نظر گرفته شده است.
 مقومی با اشاره به اجرای مراحل فاز دوم این پروژه در آینده ای نزدیک عنوان کرد:  
سیستم تاسیسات برای فضای مجموعه ورزشی چیلر و هواساز  و برای فضای اداری ، چیلر 

و فن کولر در نظر گرفته شده که در آینده ای نزدیک اجرایی می شود.
 وی عنوان کرد: در هشتمین کنفرانس ملي سازه و فولاد  که  بهمن ماه  سال  ۹6  از سوی  
انجمن سازه های فولادی ایران برگزار شده ؛ سازه مجموعه فرهنگی ورزشی سازمان نظام 

مهندسی ساختمان استان قم جز ده طرح برترکشور  شناخته شد.
 وی گفت: مجموعه فرهنگی ورزشی سازمان نظام مهندسی ساختمان استان قم دارای 
زمینی به مساحت 32 هزار و 817 متر مربع واقع در منطقه پردیسان قم می باشد که  این 

مجموعه با رویکرد ورزشهای حرفه ای، همگانی و خانواده محور طراحی شده است. 
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان قم ادامه داد:در طرح این مجموعه ، فضاهایی 
از قبیل سالن چند منظوره ورزشی با زیر بنای 4 هزار و 116 متر مربع ، سالن ورزش های 
رزمی با زیر بنای 884 متر مربع و سالن فرهنگی ورزشی کودکان با زیر بنای هزار و 800 

مترمربع لحاظ شده است.
 وی عنوان کرد: در مجموعه ورزشی خانه مهندس  علاوه بر فضاهای مستقل ؛ دارای 
فضاهای روباز ورزشی از قبیل زمین تنیس خاکی به مساحت 808 متر مربع ، زمین چمن 
مصنوعی به مساحت هزار و 250 متر مربع ، پیست اسکیت به مساحت 636 مترمربع و 
مجموعه مینی گلف به مساحت ۹70 متر مربع پیش بینی شده است.  رییس سازمان نظام 
مهندسی ساختمان قم  با بیان اینکه به جهت رفاه حال استفاده کنندگان در این مجموعه 
یک واحد رستوران به مساحت 200 متر مربع و یک واحد کافی شاپ به مساحت 100 متر 
مربع دیده شده است افزود: از دیگر ویژگی های این مجموعه می توان به پیست پیاده روی 
به مساحت هزار و 526 متر مربع و پیست دوچرخه سواری به مساحت 3 هزار و 365 متر 
مربع و فضای سبز مجموعه به مساحت  6 هزار و 820 مترمربع اشاره کرد. رییس سازمان 
نظام مهندسی ساختمان استان قم عنوان کرد: قرار است مراسم بزرگداشت روز مهندس 

امسال در این مجموعه فرهنگی ورزشی برای نختسین بار برگزار شود.

رئیسادارهآزادراههایادارهکلراهداریقمخبرداد

اجرای ۵۴ مورد ایمن سازی در محورهای 
مواصلاتی قم – تهران 

رئیس اداره آزادراه های اداره کل راهداری استان قم گفت: از ابتدای بهمن ماه سال 
جاری تاکنون 54 مورد عملیات راهداری زودبازده همچون اصلاح تابلوها، ایمن سازی 

دهانه پل ها و رفع نقاط حادثه خیز در محورهای مواصلاتی قم – تهران صورت گرفته است.
محورهای  راستای  در  گرفته  صورت  اقدامات  مجموعه  به  اشاره  با  برقراری  حسین 
مواصلاتی میان قم و تهران اظهار کرد: به منظور افزایش ضریب ایمنی محورهای مواصلاتی 
قم – تهران در ایام نوروز، از ابتدای بهمن ماه سال جاری تاکنون عملیات لکه گیری با حجم 
6 تن آسفالت گرم و پنج تن آسفالت سرد در آزادراه قم – تهران، جاده قدیم قم – تهران و 
جاده های روستایی انجام شده است. وی افزود: عملیات اجرایی احداث چندین پارکینگ 
اضطراری، 700 متر شانه سازی و آرام سازی در آزادراه و جاده قدیم قم – تهران، اجرای 
10 کیلومتر پاکسازی کنار نیروجرسی های آزادراه و احداث چندین خاکریز با هدف مهار 
سیلاب ها در محور قدیم قم – تهران، از دیگر اقدامات صورت گرفته طی بهمن ماه به شمار 
می روند. رئیس اداره آزادراه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم با بیان 
اینکه طی این مدت 50 مورد اصلاح تابلو و علائم ایمنی در محور قدیم قم – تهران صورت 
گرفته است گفت: بر اساس مطالعات کارشناسی و ضرورت رفع نقاط حادثه خیز، یک مورد 
اصلاح این نقاط هم در همین محور انجام شده است. وی ادامه داد: در زمینه ایمن سازی 
دهانه پل ها نیز از ابتدای بهمن ماه امسال، چهار مورد عملیات اجرایی در آزادراه قم – تهران 

صورت گرفته است تا مسافران در ایام نوروز در مسیرهایی امن و کم خطر تردد کنند.

مدیرعاملسازمانمیادینمیوهوترهباروساماندهیمشاغلشهرداریقمخبرداد

واگذاری ۲۰۰ واحد در شهرک خودرویی قم
مدیر عامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم گفت: 300 
واحد در شهرک خودرویی قم ساخته شده که واگذاری 200 واحد به متقاضیان انجام گرفته 

است.
علیرضا مظفری درباره اهمیت ایجاد شهرک خودرویی قم اظهار کرد: یکی از معضلات 
اصلی شهر قم، تردد بیش از حد وسایل نقلیه و وجود بیش از اندازه نمایشگاه های اتومبیل 

و مکانیکی ها است که ترافیک و آلودگی های صوتی زیادی ایجاد کرده است.
وی ادامه داد: برای رفع مسائل ترافیکی و آلودگی های صوتی قم تصمیم گرفته شد تا 
شهرک صنوف در یک فضای 33 هکتاری تاسیس شود و تمام نمایشگاه های اتومبیل، 
نمایندگی ها، صنوف وابسته به خودرو مانند تعمیرگاه ها و … فعالیت خود را در این شهرک 
انجام دهند. مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم 
اضافه کرد: برای ایجاد شهرک خودرویی و در اجرای اصل 44 قانون اساسی، با بخش 
خصوصی قراردادی امضاء کردیم تا ساخت شهرک و مدیریت فروش با آنها باشد. مظفری 
تصریح کرد: حدود 300 واحد در شهرک خودرویی قم ساخته شده و واگذاری بیش از 200 
واحد به متقاضیان انجام گرفته است که به دنبال آن هستیم تا در یک زمان مناسب، جشنی 
برای راه اندازی این شهرک برگزار کنیم. وی با بیان اینکه سال دوم احداث شهرک خودرویی 
قم را پشت سر می گذاریم، اذعان کرد: باید در این شهرک یک هزار و 500 واحد صنفی 
در چهار سال ساخته شود و امیدوار هستیم طی یکی، دو سال آینده بهره برداری کامل 

مجموعه به سرانجام برسد که قدم بزرگی در جهت آرام سازی مدیریت شهری خواهد بود.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهرداری قم یادآور شد: با 
توجه به وضعیت بازار و رکودهایی که وجود دارد، انتظار نداشتیم استقبال خوبی از سوی 
اصناف مرتبط با خودرو از این شهرک شاهد باشیم ولی سرمایه گذاران و صنوف وابسته به 

خودرو، استقبال قابل توجهی از حضور در این شهرک داشتند.

مدیرمرکزپدافندغیرعاملومدیریتبحرانشهرداریقمخبرداد

تدوین سند و برنامه کاهش خطرپذیری 
محلات شهر قم

مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم گفت: شهرداری مطالعاتی را 
در زمینه تدوین سند و برنامه کاهش خطرپذیری محلات شهر قم دارد که در مراحل نهایی 
است. علی اکبر رحیمی سه شنبه شب در جلسه شورای پدافند غیرعامل استان قم در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به عملکرد شهرداری قم در زمینه مدیریت 
بحران اظهار کرد: یکی از وظایف شهرداری تخلیه مصدوم در زمان بحران است، به همین 
دلیل رینگ های حمل و نقل شهری را در قم ساماندهی کردیم تا بتوانیم مردم را در کوتاه 
ترین زمان از محدوده بحران تخلیه کنیم. وی ادامه داد: هنوز برای شهرداری مشخص 
نیست که مردم در صورت وقوع بحران قرار است که در کجا اسکان داده شوند، چون خارج 
از شهر قم جزو محدوده کاری شهرداری قم نیست. مدیر مرکز پدافند غیرعامل و مدیریت 
بحران شهرداری قم افزود: کمیته پدافند غیرعامل در شهرداری تشکیل شده است و 

نمایندگان سازمان های تابعه شهرداری قم در جلسات این کمیته حضور پیدا می کنند.
رحیمی با اشاره به عملکرد شهرداری قم در زمینه پدافند غیرعامل اظهار کرد: شهرداری 
مطالعات پدافند غیرعامل را شروع کرده است و در این زمینه با یک مشاور دارای صلاحیت 
قرارداد منعقد کرد، همچنین شهرداری قم مطالعاتی را در زمینه تدوین سند و برنامه کاهش 
خطرپذیری محلات شهر قم دارد که در مراحل نهایی است. وی ادامه داد: کار شهرداری 
قم مردم محور است و ستادهای مدیریت بحران را در مناطق شهرداری تشکیل دادیم و تا 
سه رده برای مدیران این ستادها جانشین هایی در نظر گرفتیم. مدیر مرکز پدافند غیرعامل 
و مدیریت بحران شهرداری قم افزود: دوره های آموزشی در زمینه پدافند را در شهرداری 
برگزار کردیم، نیروهای شهرداری قم و سازمان های تابعه شهرداری در این دوره ها حضور 
داشتند. رحیمی با اشاره به برنامه های پیش روی مدیریت بحران شهرداری قم خاطرنشان 

کرد: به دنبال برگزاری رزمایش دورمیزی و عملیاتی در سال ۹8 هستیم.

نگاهی به زندگی علمی و سیاسی آیت الله مؤمن

فقیه مؤمن

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با صدور پیامی ارتحال آیت الله محمد مومن را تسلیت 
گفت و اعلام کرد: ایشان تمام اندیشه و عمل خود را برای خدمت به انقلاب اسلامی به 

کار گرفت.
دربخشی از در پیام تسلیت جامعه مدرسین حوزه علمیه قم آمده است: ارتحال مجاهد 
نستوه حضرت آیت الله محمد مومن قمی )رحمه الله علیه( نایب رئیس محترم جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم که پس از تحمل یک دوره بیماری دعوت حق را لبیک گفت موجب 

تاسف و تاثر شدید گردید.
در این پیام آمده است: ایشان از شاگردان مبرز حضرت امام خمینی)ره( و از حامیان جدی 
نظریه ولایت فقیه بود و تألیفات اثر گذار و گرانقدری در تشریح و تبیین آن داشت و در عمل و 
رفتار سیاسی نیز عالمی ولایتمدار و انقلابی به شمار می رفت که با همراهی و دفاع از حضرت 
امام)ره( و انقلاب اسلامی در قبل و بعد از آن با حمایت های بی دریغ خود از نظام اسلامی و 

رهبر معظم انقلاب در طول سالیان متمادی منشأ اثر بسیار گردید.
در این پیام اضافه شده است: منش مردمی و اخلاق و سلوک زاهدانه این عالم متعهد 
ایشان را ملجا و پناه طلاب و مردم قم و نمونه  یک روحانی پارسا و انقلابی در برابر چشم 

همگان قرار داده بود.
در این پیام خاطرنشان شده است: این فقیه عالیقدر عمیقا به ارزش ها و معیار های اصولی 
و فقهی توجه داشت و با قاطعیت و دقت نظر در مقابل شبهات و انحرافات ایستادگی و 

روشنگری می کرد.
در این پیام اضافه شده است: آثار علمی و فقهی این عالم انقلابی وتدریس طولانی در 
حوزه علمیه تنها بخشی از خدمات ارزنده  این فقید سعید به مکتب اهل بیت علیهم السلام 
و نظام اسلامی است. همچنین ارگان ها، احزاب و تشکل ها و چهره های سیاسی  و حوزوی 

نیز با صدو پیام های تسلیت جداگانه ای درگذشت آیت الله محمد مومن تسلیت گفتند.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم: 

آیت الله مومن اندیشه و عمل خود را برای خدمت به انقلاب به کار گرفت
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دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات نیست 

گذر از رویکردجناحی؛  اکسیر حل مشکلات 
دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات نبوده و نیازمند همکاری و همدلی جریان های 
سیاسی مقابل است. این مساله نیز مستلزم تغییر نگاه و رویکردهای جریان های سیاسی 

نسبت به مسائل کشور و حرکت در جهت تامین منافع ملی است. 
مرور اخبار هر روزه مطبوعات و شبکه های اجتماعی گویای تکثرها و اصطکاک های 
بی جهت میان جریان ها و گروه های سیاسی است. هر کدام از آنها خود را محق دانسته و 

طرف مقابل را طرد می کنند. 
هر چند سیاست میدانی برای رقابت است از این رو کشاکش میان جریان ها و گروه های 
سیاسی برای به دست آوردن قدرت امری رایج به حساب می آید. با این حال اگر هر جریان 
سیاسی ساز خود را بزند و با تکروی و نگرشی تک بعدی عمل کند، هم افزایی شکل نمی 
گیرد و رویکرد جزیره ای به سویه غالب تبدیل می شود. به ویژه آن که بسیاری از مشکلات 

و موانع توسعه کشور را می شود با همراهی هم از سر راه برداشت. 
بر این اساس، در اولویت قرار دادن منافع ملی و دوری گزیدن از رویکردهای جناحی امری 
بایسته و گریزناپذیر است. در واقع تا زمانی که اولویت جریان های سیاسی محدود به منافع 

گروهی و حزبی شود، نمی توان مشکلات را از پیش روی برداشت.
انداختن توپ مشکلات در زمین دولت و همه کاستی ها را از چشم دولت دیدن، منصفانه 
نیست و به دور از عدالت است. در این که اقتصادما دارای مشکلات عدیده ای است، شکی 
وجود ندارد اما سوال این جا است که آیا این مشکلات ریشه فردی دارد یا ساختاری است. 
پذیرش هر یک از این زمینه ها بررسی ابعاد آن را متفاوت می سازد و زاویه دید ما را نسبت 

به مساله تغییر می دهد.
دولت به تنهایی قادر به حل مشکلات نبوده و نیازمند همکاری و همدلی جریان های 
سیاسی مقابل است. این مساله نیز مستلزم تغییر نگاه و رویکردهای جریان های سیاسی 

نسبت به مسائل کشور و حرکت در جهت تامین منافع ملی است.
در شرایطی که دشمنان با جنگ تبلیغاتی و رسانه ای و تحریم های ظالمانه بر علیه کشور 
و منافع ملی ما گام بر می دارد، نبود همدلی و حرکت های وحدت ستیز، همچون »نشستن 

بر سر شاخه و بُن بریدن« است.
بخش از خوراک جنگ رسانه ای دشمن، ناشی از سوء استفاده از اختلافات داخلی است. 
در واقع ذهنیت نادرستی در افکار عمومی نسبت به نقاط متمایز میان دولت و برخی نهادها 
توسط رسانه های بیگانه ایجاد شده مبنی بر این که میان مسئولان اختلاف و تضاد جدی 
وجود دارد. این روند در فرایند زمانی منجر به کاهش استقامت ساختار و آسیب خوردن 
اعتماد عمومی و بی اعتمادی میان مردم و حاکمیت می شود. این مساله در بلند مدت 

مشروعیت و مقبولیت نظام سیاسی را با چالش روبرو می سازد.
البته توجه به این نکته نیز ضروری است که بر اساس قواعد شناخته شده در علم جامعه 
شناسی و سیاست، سلامت یک کشور در صورتی تضمین خواهد شد که همه گروه های 
جامعه با وجود تکثر نگاه و رویکرد با یکدیگر به تفاهم و همدلی برسند. به عبارتی دیگر تکثر 

مانعی در راه وحدت نباشد.
از آنجایی که تقویت وحدت و وفاق ملی به عنوان ضرورتی مهم و اصلی برای هر کشور 
است و رابطه ای همبسته میان سرمایه های اجتماعی و همبستگی ملی وجود دارد، برای 

تقویت انسجام باید از قابلیت و ظرفیت های همگرا کننده بهره برد. 
مروری بر تاریخ ایران پس از انقلاب اسلامی نشانگر آن است که هرکجا وحدت و انسجام 
پررنگ و همدلی مردم و مسئولان و نیز میان مسئولان با یکدیگر برقرار بوده؛ کشتی انقلاب 
توانسته با رد شدن از تمام موانع به حرکت منسجم خود ادامه دهد. از این رو ثبات برآمده از 

انقلاب اسلامی و استفاده از تمام ظرفیت های کشور در گروی وحدت ملی است. 

دولت در برخورد با افراطیون تجدیدنظر می کند؟

هشدار واعظی به تندروها
انتظار مدارا نداشته باشید

تندروها می خواهند در فضای جنگ اقتصادی با آمریکا، تمرکز دولت را بر هم بزنند تا 
تدبیر برای حل مشکلات به کُندی انجام شود؛ رئیس دفتر رئیس جمهور درباره نوع واکنش 

دولت به این اقدام تندروها گفت: ما نمی خواهیم در این شرایط فضا ملتهب شود.
وقتی ترامپ از برجام خارج شد، دولت همچون ملت پیش بینی می کرد که روزهای 
سختی در راه است و باید برای مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا ایستاد تا طراحی ها و رویاهای 
دشمن نقش برآب شود اما تندروهای مخالف دولت لبخند برلب شان آمد و جلوی جایگاه 
هیأت رئیسه جمع شدند تا برجام را آتش بزنند.در واقع با نمایش حرکات احساسی می 
خواستند تمام کانال های ارتباط کشور با عرصه بین الملل را ببندند و دوباره پرونده ایران ذیل 
فصل هفت منشور سازمان ملل برگردد.با آنکه این رفتار مرموزانه آنها به جایی نرسید، از تلاش 
برای تنش زایی و التهاب آفرینی در کشور دست بر نداشتند. به انحای مختلف سعی کردند، 
ادامه دولت دوازدهم را با بن بست مواجه کنند. هر آنچه در چنته داشتند، از طومار نویسی، 
جاروجنجالی و شبهه افکنی تا آبستراکسیون برای رد لوایح چهارگانه FATF در مجلس 
رو کردند اما به نتیجه نرسیدند.حالا در شرایطی که پروسه قانونگذاری دو لایحه مربوط به 
FATF کامل شد و دو لایحه دیگر نیز در آینده نزدیک در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تعیین تکلیف می شود و التهابات بازار ارز در حال فروکش است و به مرور دارد نشانه های 
ثبات قیمتی در بازار کالاها و خدمات مختلف نمایان می شود، مخالفان دولت دوباره برطبل 
های آشوب طلبی می کوبند. در مشهد برای ارسال پیامک های تهدیدآمیز فراخوان می 
دهند و در تنها نیز تعدادی از نمایندگان مخالف برای استیضاح رئیس جمهور امضا جمع می 
کنند.در واقع تندروها می خواهند در فضای جنگ اقتصادی با آمریکا، تمرکز دولت را به هم 
بزنند تا تدبیر برای حل مشکلات به کُندی انجام شود؛ با این اتفاق از مردم و دولت به خاطر 
نتیجه انتخابات سال ۹۶ انتقام بگیرند.  رهبر معظم انقلاب بارها در سخنان خود به حفظ 
وحدت و آرامش در کشور توصیه و رهنمود داشتند اما گویا تندروها تنها به انتقام گیری از 
دولت و کسب قدرت می اندیشند و مصالح ملی برای آنها هیچ ارزشی ندارد. با این اوصاف باید 
منتظر ماند و دید دولت برای حفظ آرامش جامعه چه واکنشی به تندروها نشان خواهد داد.

محمود واعظی درباره پاسخ به این سئوال که آیا برخورد دولت با اقدامات سازماندهی شده 
تندروها همچنان همراه با تساهل و تسامح خواهد بود؟ به خبرآنلاین گفت: ما نمی خواهیم 
در این شرایط فضا ملتهب شود وگرنه تساهل نمی کنیم.رئیس دفتر رئیس جمهور درباره 
اینکه در برخورد با تندروهایی که علیه دولت تبلیغات می کنند تجدیدنظر خواهید کرد؟ 
یادآور شد: روش ما این نیست که حذفی عمل کنیم ولی به هر حال کسانی که این کارها را 

انجام می دهند، انتظار نداشته باشند که ما با آنها مدارا کنیم.

عضو حزب کارگزاران: 

چرا اصرار داریم در میان خوشنامان نباشیم 
عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران از حاشیه های تصویب پالرمو در مجمع تشخیص 
مصلحت انتقاد کرد و گفت: چرا اصرار داریم درمیان کشورهای محدودی باشیم که پالرمو را 
نپذیرفته اند و البته کشورهای خوشنامی هم نیستند؟ چرا باید نظام معتبر جمهوری اسلامی 

از عضویت در این کنوانسیون امتناع کند؟ 
علی محمد نمازی با اشاره به تنوع قراردادهای بین المللی در جهان کنونی تاکید کرد: در 
جهان کنونی پیمان ها و قراردادهای مختلفی وجود دارد با موضوعات مختلف که با عضویت 
در آنها تعهداتی برای کشور ایجاد می شود و مزایای از طریق آنها به دست می آید.وی 
ادامه داد: در همین کنوانسیون های مالی و پالرمو بیش از 180 کشور عضو هستند که به 
جریان سالم پولی کمک می کند. این پیمان در تلاش است تا در عرصه بین المللی فعالیت 
های بانک ها، نقل و انتقالات و مبارزه با پولشویی، تسهیل روابط مالی بین کشورها و حضور 
در عرصه بین المللی را قاعده مند کند. نمازی تاکید کرد: اگر کشوری بخواهد عضو این 
کنوانسیون نباشد دو حالت دارد یا مانند بعضی از کشورها حساسیتی روی آنها وجود ندارد که 
در این حالت هرچند در نقل و انتقالات و تبادلات خارجی مالی و یا عقد قرارداد و استفاده از 
مزایای اقتصاد جهانی و تجارت جهانی راحت نخواهد بود اما در جهان هم مزاحمتی برایشان 
ایجاد نمی شود.وی افزود: روی کشورهایی مانند ایران اما به دلایل مختلف حساسیت وجود 
دارد. به این کشورها از جمله ایران اخطار داده می شود که اگر می خواهند در لیست سیاه 
نروند و متحمل محدودیت های زیاد نشوند باید این پیمان را بپذیرند و عضو کنوانسیون شود.

این فعال سیاسی گفت: کسانی که در کشور به این موضوع حساسیت نشان می دهند به این 
سوال پاسخ دهد که آیا 180 کشوری که عضو این پیمان هستند ضرر می کنند یا سود می 
برند؟ قطعاً به نفع 180 کشور است که در این کنوانسیون عضو شده اند.عضو شورای مرکزی 
حزب کارگزاران افزود: قطعاً اگر ما عضو پالرمو نباشیم محدودیت های شدیدی برایمان ایجاد 
خواهد شد. یکی از ملزومات استفاده از سیستم مالی اروپا عضویت ایران در پالرمو است، 
اروپایی ها می خواهند در برجام بمانند و بخشی از مشکلات ما را حل کنند. با عدم تصویب 
این لوایح به اروپا بهانه می دهیم تا این همکاری و همراهی را با ما نداشته باشد.نمازی با مطرح 
کردن این پرسش از مخالفان که چه کاری در کشور انجام می شود که ما با عضویت در 
پالرمو نتوانیم آن را انجام دهیم، تاکید کرد: اگر عضو این پیمان ها نشویم محدودیت هایی برای 
کشور ایجاد خواهد شد و مصداق این ضرب المثل ایرانی خواهیم بود که هم پیاز را خورده 
ایم هم چوب را و هم پول را داده ایم.وی گفت: ما چرا در حالی که باید یک مسوولیتی را 
بپذیریم اجازه می دهیم زمان بگذرد و وقتی هزینه های زیاد دادیم آن مسئولیت را عهده دار 
می شویم؟ بهتر نیست همان ابتدای موضوع که هزینه ای به کشور تحمیل نشده آن را انجام 
 دهیم؟ این فعال حزبی افزود: من به آن دسته از تشکل ها و افراد و جایگاه هایی که مخالفت 
می کنند پیشنهاد می دهم که اگر از موضع خود مطمئن هستند، این موضوع را به رفراندوم 
بگذارند.نمازی در پایان تصریح کرد: بسیاری از این افراد در هر جمله ای که می گویند چند 
ملت در آن وجود دارد. اگر این افراد نگران منافع ملت هستند اجازه دهند مجلس این موضوع 
را به رای مردم بگذارد، اجازه دهند هرچه مردم خواستند انتخاب کنند، مسئولان کاسه 
های داغ تر از آش برای منافع ملی نشوند آن چیزی را که ملت می خواهد باید انجام دهد.

نکتـه

علی اصغر فانی، معلم قدیمی و مدیر باسابقه آموزش 
وپرورش است که چندی وزارت آموزش و پرورش را نیز 
تجربه کرده است.او معتقد است مهمترین عامل شکل 
گیری انقلاب، سرمایه اجتماعی امام در بین مردم بوده و 
اکنون نیز اولویت اصلی انقلاب بازسازی این سرمایه است 

که بسیار تخریب شده است 
در ادامه این گفت و گو را می خوانید.

* سؤال اول این است که چه عواملی باعث پیروزی 
که  که حالا  است  این  دوم مان  انقلاب 57 شد؟ سؤال 
این تجربیات حکومت داری و تجربه ی حکمرانی برآمده 
از انقلاب را داریم، دچار ضعف ها و قوت ها هستیم. یک 
سری کامیابی ها و ناکامیابی ها داریم. چه کار باید کنیم که 
با مشکلاتی که امروز روبرو هستیم، در آینده کم تر روبرو 

باشیم؟
من هم ایام دهه ی فجر ۹7 را تبریک می گویم. الان که این 
سؤال را کردید به چهل سال پیش رفتم و آن زمان من دانشجو 
بودم و درعین حال معلم هم بودم. یعنی در مدارس جنوب 
تهران تدریس داشتم. در مدارس نازی آباد و خاطرم می آید که 
دانش آموزان به همراه فرهنگیان این نهضت را حمایت کردند و 
با تظاهرات و حضور در خیابان ها و بیان اعتراضات شان نسبت به 

رژیم شاه، نقش عمده ای در پیروزی انقلاب داشتند.

جلساتسخنرانیدردانشگاهها
برایروشنگریبیشترمردم

اگر اشتباه نکرده باشم در همان سال 57 دانشگاه ها تعطیل 
شد،  بعد مدارس تعطیل شد به دلیل حرکت انقلابی که مردم 
علیه رژیم شاه داشتند. بعد از مدتی دانشجوها تصمیم گرفتند در 
دانشگاه تهران به خصوص و مراکز استان ها را باز بگذارند و مردم 
در دانشگاه ها حضور پیدا کنند. آنجا مناظره ها و سخنرانی هایی 
بود در جهت روشنگری بیشتر مردم. آن وقت من به نظرم رسید 
که ما هم برویم مدرسه ها را باز کنیم. در مدرسه ها باز شود و 
مردم بیایند. با یکی از دوستان مشورت کردم گفت خوب است 
با آیت الله دکتر بهشتی مشورت کنیم. وقتی برای من گرفت، 
من منزل آقای بهشتی رفتم. ایشان آدم خیلی منظمی بود و سر 
ساعت که ما قرار داشتیم آمد و با ما صحبت کرد. من گفتم ما 
پیشنهاد داریم مثلا در جنوب تهران یکی دو تا از مدارس را باز 
کنیم که پایگاه های مردمی بشود. آقای بهشتی گفت نه اجازه 
دهید من امشب با امام که آن وقت پاریس بود تلفنی مشورت 
کنم. شما فردا با من تماس بگیر من بگویم نظر امام چه بوده. فردا 
من با آن شماره تماس گرفتم، آقای بهشتی گفت امام موافقت 
نکرد که در مدرسه ها باز شود. گفت در حد همان دانشگاه ها 

کفایت می کند.
اینکه چه شد انقلاب پیروز شد، نقش اصلی اش رهبری امام 
بود. یعنی قدرت نفوذی که امام داشت. ما در بحث های رهبری 
در رشته ی مدیریت داریم که رهبری، باید قدرت نفوذ در دیگران 
و در پیروان داشته باشد که پیروان با رغبت نظرات آن رهبر را 
دنبال کنند. این عینا در انقلاب قابل مشاهده بود. وقتی در زمان 

رژیم شاه، مشکل نفت پیش آمد در زمستان 57 و نفت به راحتی 
به خانه های مردم نمی رسید، امام از پاریس گفت من هم بخاری 
اتاقم را خاموش کردم. یعنی مردم دیدند رهبرشان هم در سرما 
زندگی می کند و این قدرت نفوذی که امام بر مردم داشت، هم در 

پیروزی انقلاب و هم در تداوم انقلاب خیلی مهم بود.
ما هشت سال دفاع مقدس را چطور پشت سر گذاشتیم، چظور 
نیروها داوطلب رفتند و در جبهه ها جلوی دشمن ایستادند؟ هیچ 
نبود مگر قدرت نفوذی که امام داشت. من این نکته را باید بعد 
از این جمله اضافه کنم که این قدرت نفوذ یک سرمایه ی بزرگ 
اجتماعی بود که در این انقلاب و بعد از پیروزی انقلاب داشتیم. 
این سرمایه ی اجتماعی از کجا نشأت می گیرد؟ از اعتماد متقابل 
بین امام و مردم. یعنی آن چیزی که این سرمایه ی اجتماعی را 
برای ما به وجود آورده اعتماد مردم به رهبری و اعتماد رهبری 
به مردم بود و امام با این سرمایه ی بزرگ بود که انقلاب را به 
پیروزی رساند و ادامه داد.حالا چه عواملی این اعتماد را به وجود 
می آورد و تقویت می کند؟  یک عامل صداقت است. صداقت امام 
که هرچه می گفت خودش عمل می کرد و خلاف اش در دلش 
نمی گذشت. خیلی مهم است که بین گفتار و رفتار و آن باید و 
نباید های درونی فرد فاصله نباشد. صداقت باعث اصلی این قضیه 
شد. غیر از صداقت، شایستگی امام برای مردم ثابت شده بود. 
یعنی مردم اعتقاد داشتند امام شایستگی های رهبری این امت را 
داراست. یک شخصیت شجاع و آینده نگر و باتدبیر و در عین حال 
مردمی. اینها شایستگی هایی بود که در امام وجود داشت،. عامل 
سوم، وفاداری امام به مردم و وفاداری مردم به امام. یعنی پیروان 

خوبی هم امام داشت.

ثباتگفتاروعملامام
از دیگر ویژگی های امام روراستی و شفافیت بود. امام با مردم 

روراست بود. خیلی راحت با مردم حرف می زد. ادبیات امام، مورد 
فهم همه ی آحاد جامعه بود. یعنی امام وقتی حرف می زد از 
استاد دانشگاه و روحانی تا کارگر و دانش آموز و پیرمرد و پیرزن 
همه می فهمیدند و استفاده می کردند. اینکه امام شفاف صحبت 
می کرد و بعضی وقت ها سران کشورهای خارجی به امام نامه 
می نوشتند، امام همان نامه را برای مردم تشریح می کرد و توضیح 
می داد. آنها نامه ی محرمانه فرستاده بودند به زعم خودشان اما 
امام این را با مردم درمیان می گذاشت. از دیگر ویژگی های امام که 
باعث پیروزی انقلاب شد ثبات در رأی و گفتار و عمل بود. امام هر 
حرفی که سال 42 زده بود، از 42 تا ۶8 که به رحمت خدا رفت، 
حرفش همان بود. ثبات در گفتار و ثبات در کردار، مجموعه ی 
این ویژگی هایی که من نام بردم باعث شد اعتمادی بین مردم و 
امام شان ایجاد شود و این اعتماد زمینه ساز آن نفوذی بود که ما در 

امام نسبت به مردم دیدیم.
حالا اینکه ما الان در چه وضعیتی هستیم، متأسفانه احساس 
می کنیم که به این اعتماد خدشه وارد شده. بین مسئولین و مردم. 
الان صداوسیما نقش خودش را خوب ایفا نمی کند. صداوسیما 
کاملا یک طرفه و جانبدارانه و حتی غیر صحیح بعضی مطالب 
را مطرح می کند. برای همین است که الان صداوسیما تلاش 
می کند ذهنیتی که در ذهن مردم هست را اصلاح کند. یعنی 
به موضع کاملا انفعالی افتاده. حتی اگر از طریق فضای مجازی 
و شبکه های اجتماعی که الان دیگر در موبایل همه هست، یک 
مطلب دروغ و غیرواقعی مطرح شود، صداوسیما نمی تواند این 
دروغ را از ذهن مردم خارج کند چون نقش خودش را از دست 
داده. آن اعتمادی که بنده عرض کردم بین رسانه ی ملی و مردم 
وجود ندارد. به نظر من بزرگ ترین سرمایه ی ما در این انقلاب، 
سرمایه ی اجتماعی بوده و امروز این سرمایه ی اجتماعی نسبت به 

قبل به شدت لطمه دیده.

در زمان جنگ خاطرمان هست این سرمایه ی اجتماعی باعث 
می شد که این پیرزن تخم مرغ هایش را می آورد به جبهه می داد. 
مرغ اش را می داد برای رزمنده ها، خود ما در آموزش و پرورش،  
قلک هایی را بین دانش آموزان توزیع می کردیم. نارنجک و تانک 
و اینها بود، بچه ها پول در آن می انداختند، بعد ما اینها را جمع 

می کردیم و به جبهه می دادیم.

نظام  برای  اول  اولویت  معتقدید  شما  الان  یعنی   *
بازسازی سرمایه ی اجتماعی است؟

حتما .

* چه کار باید کرد که این سرمایه ی اجتماعی بازسازی 
شود؟

و  مسئولین  بین  باید  بردم، صداقت  نام  عامل  چند  من 
مردم ساری و جاری شود. الان در بعضی از مسئولین صداقت 
اجرا  حرف  این  خلاف  اما  می زند  حرفی  یعنی  نمی بینیم. 
بوده.  این حرف دروغ  بوده.  این حرف  می شود. اصلا خلاف 
شایستگی. وقتی شایستگی لازم در مدیر منصوب نباشد، یعنی 
انتصابات قبیلگی و فامیلی، ما نباید هیچ انتظار داشته باشیم که 
آن اعتماد که زیرساخت سرمایه ی اجتماعی است فراهم شود. 
یا بحث ثبات، من امروز یک حرفی می زنم، فردا یک حرف 
دیگر می زنم، پس فردا یک حرف دیگر می زنم، طبیعی است 
که مردم نمی توانند اعتماد کنند. بخش خصوصی می خواهد 
سرمایه گذاری کند تا اشتغال زایی کند. الان یکی از مشکلات 
امروز ما بیکاری و مشکلات اشتغال جوانان، به خصوص جوانان 
تحصیل کرده است. من به عنوان بخش خصوصی اگر بخواهم 
سرمایه گذاری کنم باید قوانین و مقررات کشور از یک ثباتی 
برخوردار باشد. می بینید امروز بانک مرکزی یک حرف می زند، 
ظهر یک حرف دیگر می زند، یک بخشنامه ی دیگر می فرستد. 
فردا دوباره آن بخشنامه عوض می شود. همین داستان ارز و دلار 

و اینها چه مشکلاتی برای کشور ایجاد کرد.
عملا  اما  دهند  می  خیلی ها  را  شعارش  شفافیت،  بحث 
شفافیتی در بعضی از زمینه ها نمی بینیم. این عواملی که من نام 
بردم، می تواند سرمایه ی اجتماعی و اعتماد را فراهم کند، هرکدام 
از اینها نباشد می تواند بی اعتمادی را در بین مردم و مسئولین 

ایجاد کند و بالطبع آن سرمایه ی اجتماعی از بین برود.

* شما خطر را نزدیک می بینید؟
بله، ما باید این انقلاب را تحلیل کنیم. این انقلاب نه به 
اتکای حمایت یک  به  نه  پیروز شد  و سلاح  تفنگ  اتکای 
قدرت خارجی پیروز شد، نه به اتکای یک سرمایه  و پول پیروز 
اتکای همان سرمایه ی اجتماعی پیروز  انقلاب به  این  شد. 
شد. عوامل محدثه عواملی است که باعث ایجاد انقلاب شد. 
می گویند عوامل مبقیه هم می تواند همان عوامل محدثه باشد 
یعنی همان عواملی که باعث شد انقلاب پیروز شود، همان 
عوامل را باید تقویت کنیم تا انقلاب را حفظ کنیم و مهم ترین 
عامل، در عوامل شکل گیری انقلاب همان سرمایه ی اجتماعی 

بود که سرمایه ی اصلی انقلاب ما بود.

رئیس فراکسیون امید بر ضرورت الگو گرفتن از تجربه موفق 
دهه شصت تاکید کرد و با انتقاد از برخی اظهارنظرهایی که به 
دنبال ناامید کردن مردم هستند، اظهار کرد: متأسفانه کسانی که 
باید به جامعه آرامش بدهند و برای عبور از وضعیت فعلی تلاش 
کنند سیاه نمایی می کنند و به دنبال ناامید کردن مردم هستند. 

اگر مردم ناامید شوند از همه عبور خواهند کرد.
محمدرضا عارف در جمع کانون یزدی تباران ضمن تحلیل 
اوضاع کشور و یادآوری سال های میانی دهه هفتاد، گفت: شرایطی 
که دولت اصلاحات روی کار آمد چه از نظر اقتصادی با بشکه 
نفت 7 دلار و ذخایر کالاهای اساسی کشور که عمدتاً وضعیت 
نامطلوبی داشتند، خیلی زود دولت و شخص رئیس جمهور به 
این نتیجه رسیدند که مهمترین مسئله کشور ساماندهی اقتصادی 
است به همین دلیل جلسات متعددی در ارتباط با ساماندهی 
اقتصاد کشور برگزار شد.وی در همین ارتباط ادامه داد: در دولت 
اصلاحات خیلی زود و به طور طبیعی به چرخه اصلاح ساختار 
رسیدیم که ساختار بوروکراتیک و قیم مابانه دولتی باید جای 
خودش را به حضور و مشارکت مردم و نخبگان بدهد. یعنی 
تمرکز زدایی و واگذاری امور به مردم که نتیجه آن برنامه سوم 
توسعه شد.رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه در دولت اصلاحات 
سعی کردیم با اصلاحات ساختاری بتوانیم از همه پتانسیل های 
مردمی استفاده کنیم، به بیان خاطره ای از شهید صدوقی پرداخت 
و خاطرنشان کرد: شهید صدوقی در سال ۶0-۶1 اصرار داشتند 
در یزد دانشگاه تأسیس شود در شرایطی که ما هم از نظر استاد 
به شدت در مضیقه بودیم و هم مشکل منابع وجود داشت. حدود 

یک ماه بعد ایشان یک لیست بلند بالا از استادان یزدی که تعهد 
داده بودند اگر در یزد دانشگاه تأسیس بشود منتقل می شوند را 
ارائه کردند. مطرح شد تأسیس دانشگاه چقدر هزینه دارد، فرمودند 
هرچقدر دولت بپردازد من هم دوبرابر آن را خواهم پرداخت. این 
نگاهی است که برجستگان یزد در ارتباط با توسعه استان داشتند 
که نتیجه آن را امروز در توسعه آموزش عالی یزد می بینیم.وی 
تصریح کرد: خیلی از استان ها اعلام می کنند که شاخص های 
استان یزد وضعیت برجسته ای دارد. چیزی که کمتر مطرح 
می شود این است که وضعیت شاخص های استان یزد آیا نتیجه 
سرمایه گذاری دولت است یا نتیجه حضور مردم خیر و با انگیزه ی 
یزدی است؟عارف یا یادآوری جنگ تحمیلی عراق علیه ایران و 
شرایط اقتصادی آن زمان، گفت: در آن شرایط دشوار اقتصادی 
مدیریت اقتصادی زمان جنگ موفق عمل کرد. مردم بخوبی 
جنگ را اداره کردند. عموماً همان های که در خط مقدم بودند 

خانواده هایشان هم حمایت های پشت جبهه انجام می دادند.
* باید بتوانیم فضای امن و آرام را برای مردم ایجاد کنیم 
با مقایسه وضعیت شاخص های حوزه های مختلف  عارف 
در اوایل انقلاب و سال های پایانی دهه ۶0 بخصوص در حوزه 
دفاعی و علم و فناوری، تصریح کرد: اولین حمله شیمیایی که 
به کشور صورت گرفت، ما سعی کردیم دانشمندانی که در 
این زمینه تخصص دارند را جذب کنیم. در وزارت علوم تعداد 
نفراتی که توانستیم جمع کنیم زیر 10 نفر شد در ادامه با تلاش 
و فعالیت های علمی و با محوریت تشکل های علمی که صورت 
گرفت یک مصونیت در ارتباط با حملات شیمیایی پیدا کردیم.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه در مقطعی در 
تجهیزات دفاعی به شدت وابسته بودیم، یادآور شد: الان در حوزه 
تجهیزات دفاعی به مرحله ای رسیدیم که در منطقه قابل مقایسه با 
دیگر کشورهای نیستیم چرا که به دانشمندان خودمان بخصوص 
نخبگان جوان اعتماد کردیم. رمز موفقیت در چالش های پیش 
روی کشور میدان دادن به جوانان باانگیزه، متعهد و نخبه است.

عارف خاطرنشان کرد: امروز وضعیتی مشابه وضعیت دوران دفاع 
مقدس را داریم. اگر زمانی با یک جنگ نظامی روبرو بودیم اکنون 
یک جنگ جدی اقتصادی را مواجه هستیم. اگر بنا بود در دهه 
شصت در ارتباط با جنگ نظامی دست ها را بالا ببریم و تسلیم 
شویم امروز معلوم نبود در چه وضعیتی به سر می بردیم. مطمئناً 
اگر تسلیم می شدیم امروز در منطقه یک کشور وابسته بودیم.

وی افزود: هیچ رویداد مهمی در منطقه و بخصوص بعد از 8 سال 
دفاع مقدس اتفاق نیفتاد مگر اینکه در آن نقش تأثیرگذار و اول را 
داشتیم. علت اینکه ما توانستیم جایگاه تأثیرگذار و بعضاً حرف اول 
را در مقایسه با کشورهای مدعی که خودشان را صاحب منطقه 
می دانستند، داشته باشیم به خاطر پشتوانه ی قوی بود که در دفاع 
مقدس پیدا کردیم.رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه امروز با یک 
جنگ اقتصادی مواجه هستیم، نسبت به وضعیت معیشتی مردم 
اظهار نگرانی کرد و گفت: من برای شرایط فعلی کشور شرایط 
خاکستری را مطرح می کنم. یک راه این است برای اینکه وضعیت 
خاکستری کمی روشن شود به سمت تسلیم شدن برویم، چون 
دشمن فقط به فکر تسلیم شدن ما است. مطمئناً اگر کوچک ترین 

روزنه تسلیم شدن را از ما ببینند قافیه را خواهیم باخت.

وی خاطرنشان کرد: اینکه ما بتوانیم الگویی برای یک زندگی 
شرافتمندانه و در یک فضای امن و آرام را برای مردم ایجاد کنیم 
صرفاً از طریق وحدت و یکپارچگی مردم و مسئولان است و 
مطمئناً با همبستگی ملی از این گردنه سخت عبور خواهیم کرد.

* ضرورت الگو گرفتن از تجربه موفق دهه شصت
عارف با اشاره به رفتار دولتمردان آمریکا در برابر ایران، گفت: 
امروز دولت آمریکا گاهی با شرکت های دست چندم تماس 
می گیرد که اگر رابطه ای با ایران داشته باشید ما با شما برخورد 
می کنیم. یک رفتار سبک که در شأن یک دولت دست دهم هم 
نیست. حال مدعی ابرقدرتی هم هستند.وی با انتقاد از برخی 
اظهارنظرهایی که به دنبال ناامید کردن مردم هستند، اظهار کرد: 
متأسفانه کسانی که باید به جامعه آرامش بدهند و برای عبور از 
وضعیت فعلی تلاش کنند، سیاه نمایی می کنند و به دنبال ناامید 
کردن مردم هستند. اگر مردم ناامید شوند از همه عبور خواهند 
کرد.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام بر ضرورت الگو گرفتن 
از تجربه موفق دهه شصت تاکید کرد و گفت: انتظار این است که 
در آستانه دهه پنجم انقلاب بیش از گذشته به اسناد بالادستی 
و سیاست های کلی نظام بخصوص سیاست های اقتصاد مقاومتی 
که بناست به اتکای نیروی داخلی و تجربه موفق به اقتصاد پایدار 
و با ثبات برسیم، توجه کنیم.عارف در پایان بر ضرورت استفاده 
از تجارب موفق در استان ها از جمله استان یزد و تکثیر آن برای 
اداره موفق کشور تاکید کرد و خطاب به نخبگان یزدی گفت: برای 
کمک به مسئولین بخصوص دولت از تمامی ظرفیت های خود 

استفاده کنید و به میدان بیایید.

علی اصغر فانی:

سرمایهاجتماعیتخریبشدهبازسازیشود

آنان که باید به جامعه آرامش دهند، سیاه نمایی می کنند

محمدرضاعارف:مردمناامیدشوندازهمهعبورمیکنند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: شخصاً موافق انتشار محتوای جلسات 
مجمـع هسـتم زیرا ایـن اقدام به شـفافیت و اعتماد سـازی کمک می کند امـا در این 

بـاره اعضای مجمع باید تصمیم بگیرند.
 سـید محمـد صـدر درباره ارسـال پیامـک های تهدیـد آمیز به اعضـای مجمع در 
ارتبـاط بـا بررسـی لایحه عضویـت ایـران در کنوانسـیون جرایم سـازمان یافته فراملی 
)پالرمو( اظهار داشـت: تا روز شـنبه گذشـته )27 بهمن( که جلسه علنی مجمع درباره 
پالرمو برگزار شـد، من پیامی دریافت نکردم اما صبح شـنبه و پیش از جلسـه تعدادی 

پیامک برای من ارسـال شـد. 
وی افـزود: ایـن پیامک ها خیلی تهدید آمیز نبود و بیشـتر جنبه نصحیت داشـت. 
منافـع ملـی، مقاومـت و اینکه از خدا بترسـید از جمله محتـوای این پیامک هـا بود تا 

اعضای مجمـع به این کنوانسـیون رای مثبت ندهند.
وی با بیان اینکه موضوع پیامک ها را در جلسـه همان روز مجمع تشـخیص مطرح 
کـردم، افـزود: پیامـک هایـی هم بـرای آقای مجید انصـاری با محتـوای تهدید به قتل 

ارسـال شـده اما برای من چنین پیامی ارسـال نشـده است.
عضـو مجمع تشـخیص مصلحـت نظـام تاکید کـرد: این پیـام ها هیچ تاثیـری بر 
تصمیـم گیری اعضا مجمـع ندارد و اعضای مجمع با هر تفکری قوی تر از آن هسـتند 
کـه تحـت تاثیـر این پیام هـا قرار بگیرند یـا از ترس و رودربایسـتی نظر خـود را تغییر 

دهند. 
صـدر بـا اعـلام اینکـه »مـن بـه آزادی بیـان، حتـی آزادی مخالفـان اعتقـاد دارم«، 
خاطرنشـان کـرد: بـا این پیام ها، مخالفت ها و تظاهراتی که انجام می شـود، مشـکلی 
نداشـته و مخالفتـی نـدارم، چـون فکر می کنـم که هر کسـی آزاد اسـت در چارچوب 

قوانیـن جمهوری اسـلامی اظهار نظـر کند، حتی اگر نظر آنها با نظر ما متفاوت باشـد.
وی درباره علنی شـدن محتوای جلسـات مجمع تشـخیص مصلحت نظام و انتشار 
صورتجلسـات آن نیز یادآور شـد: طبق قانون اساسـی صورت مذاکرات و مباحث مطرح 
شـده در مجلس شـورای اسـلامی باید منتشـر و از رادیو پخش شـود و در اختیار مردم 

قـرار بگیـرد اما در مورد مجمع تشـخیص مصلحت نظام چنین قانونی وجـود ندارد.
عضـو مجمع تشـخیص مصلحـت نظام افـزود: از گذشـته هـای دور مجمـع دارای 
سـخنگو بـوده و مواضـع مجمع را مطرح می کـرده اما هیچگاه این رویه وجود نداشـته 

کـه نظر تـک تک اعضای مجمع در داخل جلسـه، منتشـر شـود.
صدر تصریح کرد: شـخصا موافق انتشـار محتوای جلسـات مجمع هستیم زیرا این 
اقـدام به شـفافیت و اعتماد سـازی کمـک می کند اما این تصمیـم را خود مجمع باید 
بگیـرد لـذا نیازمند این اسـت که این موضـوع در دسـتور کار قرار گرفته، توسـط اعضا 
بـه بحث گذاشـته شـود و در صورت کسـب رای مثبت صـورت مذاکـرات و محتوایات 

جلسه منتشر شود.
وی دربـاره جنـگ رسـانه ای دربـاره لایحـه پالرمـو و اینکه گفته می شـود اعضای 
مجمـع بـا این لایحه مخالف هسـتند، اظهار داشـت: چنیـن موضوعی صحت نـدارد، 
در آخریـن جلسـه مـن و آقای مجید انصـاری در خصوص لایحه پالرمو مثبت صحبت 
کـرده و اعـلام کردیـم کـه حتما به نفع نظام اسـت که مصوبه مجلس مـورد تایید قرار 

بگیرد.
عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام با بیان اینکـه هنوز رای گیـری درباره پالرمو 
انجام نشـده اسـت، خاطرنشـان کرد: جلسـه بعدی مجمع تشـخیص مصلحت نظام 
احتمالا شـنبه دو هفته آینده یعنی یازده اسـفند و با موضوع کنوانسـیون پالرمو برگزار 

شد. خواهد 
* آخرین وضعیت CFT در مجمع

صـدر دربـاره تصمیم گیـری در خصوص لایحه کنوانسـیون مبارزه بـا تامین مالی 
تروریسـم )CFT( نیز گفت: این لایحه هنوز در دسـتور کار مجمع تشـخیص مصلحت 

نظام قرار نگرفته اسـت.
وی دربـاره اسـتفاده از کارشناسـان خبره در مجمع تشـخیص مصلحـت نظام هم 
گفت: در کمیسـیون های متخلف مجمع، کارشناسـانی از ارگان های مختلف حضور 

پیـدا مـی کنند و نظـرات خود تبییـن می کنند.
عضو مجمع تشـخیص مصلحت نظام تاکید کرد: در مسـائل اقتصادی کارشناسـی 
بالاتـر از رییـس کل بانـک مرکزی و وزیر امـور اقتصادی، در حوزه حقوقی کارشناسـی 
بالاتر از معاون حقوقی رییس جمهوری و در حوزه سیاست خارجی کارشناسی بالاتر از 
وزیـر امـور خارجـه وجود ندارد که این افراد همگی در جلسـات اعضا حضور پیدا کرده و 
نظـرات خـود را اعـلام می کنند و من حضور این افراد را بسـیار مثبت ارزیابی می کنم.

ایـران بـرای عضویـت در گـروه ویژه اقـدام مالـی )FATF( که نهادی بیـن الدولی و 
مرجع در خصوص مقررات مالی برای مبارزه با تامین مالی تروریسـم و پولشـویی است، 
نیاز دارد که به کنوانسـیون های بین المللی »جرایم سـازمان یافته فراملی« )پالرمو( و 
»مبارزه با تامین مالی تروریسـم« بپیوندد تا بخشـی از محدودیت فعلی در مسـیر نقل 

و انتقـال های مالی کشـورها با ایران مرتفع شـود.
این دو لایحه ابتدا در مجلس شـورای اسـلامی تصویب و سـپس در شورای نگهبان 
رد شـد و به دلیل اصرار مجلس بر مصوبه خود اکنون در دسـتور کار مجمع تشـخیص 

مصلحت نظام است. 

عضو تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه هر چقدر از پیروزی انقلاب گذشت از مردم 
فاصله گرفته ایم، گفت: دولت ها باید کارهایی را دنبال کنند که مردم نمی توانند انجام 
دهند. محمد باقر قالیباف عصر پنجشنبه در سومین همایش فعالان حرکت های جهادی 
افزود: بعد از انقلاب، دولت ها مردم را از کار، تلاش و حرکت بازداشتند درحالی که آنان 
هرگز نمی توانند کار مردم را انجام دهند.وی با بیان اینکه از ابتدای پیروزی انقلاب، جوانان 
در عرصه ها حضور داشتند و به خوبی کارهای خود را انجام می دادند، ادامه داد: در برخی از 
طرح ها نظیر برج میلاد و بزرگراه امام علی )ع( مشخص شد بخش عظیمی از کارها توسط 
جوانان زیر 33 سال انجام شده است و این نشان می دهد که جز به مردم و همراهی آنان 
نباید به هیچ چیز دیگری فکر نکنیم. قالیباف با اشاره به اینکه در حرکت های جهادی همه 
حرکت ها باید از دل مردم باشد و از نگریستن به مسائل با نگاه گزینشی از جمله توجه به 

شیعه، سنی، جناح راست و جناح چپ بودن پرهیز کنیم، افزود: مردمی که در سایه نظام 
اسلامی زندگی می کنند، انسان و مخلوق خدا هستند که برای رسیدگی به نیازهای افراد 
باید خدمت رسانی کنیم که به این نگرش جهادی گفته می شود.قالیباف تاکید کرد: نگران 
نباشیم و کارها را از صفر آغاز کنیم، در زمان جنگ مسائل اقصادی و مشکلات بسیار بیشتر 
از امروز بود و از حضور ما به عنوان یک شهروند و بسیجی برای شرکت در جنگ خودداری 
شد و می گفتند اشتباه آمده اید و آموزشی به ما نمی دادند اما امروز اینگونه نیست.عضو 
تشخیص مصلحت نظام گفت: باورها، مردم و جوانان را باید در نظر گرفت، ما در نظام 
پیشرفته اسلامی باید حرکت کنیم بحث جوانان کار جهادی، خدمت به محرومان و با امید 
گام برداشتن به سمت جلو است. این بیانیه نیست که تکرار کنیم ما با این حرف ها، باید 
اقداماتی را انجام دهیم و در کارهای جهادی به دنبال این هستیم که سبک زندگی جهادی 

را دنبال کنیم که این کار بدون کمک جوانان میسر نخواهد شد.قالیباف با بیان اینکه در 
حوزه تصمیم گیری، صداقت، کار و انسجام، جوانان از مدیران امروز لایق تر هستند افزود: 
در مناطق محروم باید اقدامات جهادی نظیر خدمات درمانی، کارآفرینی با محوریت توانمند 
سازی را انجام دهیم تا مردم بتوانند روی پای خود بایستند و وارد صحنه شوند و از ظرفیت 
مردم که یک ظرفیت ناتمامی است استفاده کنیم.وی اضافه کرد: به یاد یکی از بهترین 
دوستان و همسنگران جهادی خودمان در کنار خانواده شهید امیرمحمد اژدری هستیم، 
آمده ایم که یادی کنیم از مجاهدات این عزیز که مصداق جهاد ادامه دارد، بود و یادی کنیم 
از همه شهدا به خصوص شهدای مرزبان که در زاهدان به شهادت رسیدند در حقیقت این 
مراسم یک نشست کاری است در کنار شکر این نعمت ها، یاد و نام مجاهدان و افرادی را 

که در حمایت از مردم قدم برداشته اند را زنده نگه داریم.

سید محمد صدر:

انتشارصورتجلساتمجمعتشخیصبهشفافیتکمکمیکند

محمد باقر قالیباف:

بعدازپیروزیانقلابازمردمفاصلهگرفتیم

اخبــار
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امام جمعه قم گفت: هنجارشکنان و پشتوانه های پنهان و آشکار آنها بدانند که مردم، 
جوانان و مسؤولان قم مصمم هستند که با متخلفان طبق قانون برخورد کنند. 

آیت الله سیدمحمد سعیدی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در مصلای قدس 
برگزار شد با اشاره به اینکه قطع روابط سیاسی و دیپلماسی و هرگونه مراوده و پیمان با آمریکا 
و صهیونیست ها که دشمنان اصلی اسلام هستند امری شرعی است اظهار کرد: امام راحل 
و رهبری دولت آمریکا را شیطان بزرگ و طاغوت اکبر و رژیم صهیونیستی را غده سرطانی 
می دانند و مراوده با آنها تخلف از حکم خدا است.وی با اشاره به اینکه برائت از مشرکین در 
مراسم حج به فرهنگی جهادی و انقلابی تبدیل شده است بیان کرد: حج مسلمانان ایران 

حجی ابراهیمی است به همین دلیل امام راحل می فرمایند حج بدون برائت، حج نیست.
امام جمعه قم با تبریک سالروز میلاد حضرت زهرا)س( بیان کرد: حضرت زهرا)س( 
شخصیتی داشتند که از وجود مبارک ایشان خورشید نبوت، ولایت و امامت درخشیده 

است.
وی گفت: روز میلاد حضرت زهرا)س( را روز زن نامیده اند تا زنان و دختران جایگاه زن 

مسلمان را بشناسند و به دشمنان حیا و کرامت اجازه نفوذ ندهند.
 وی با بیان اینکه قم کانون، مرکز و خاستگاه انقلاب و شهر عالمان و فقها و شهر پیشتازان 
نهضت اسلامی است، اضافه کرد: این شهر همواره مورد بغض دشمنان کینه توز بوده که 

تلاش کردند چهره این شهر را در اذهان تخریب کنند.
وی تاکید کرد: هنجارشکنان و پشتوانه های پنهان و آشکار آنها بدانند که مردم، جوانان و 

مسؤولان قم مصمم هستند که با متخلفان طبق قانون برخورد کنند.
امام جمعه قم با بیان اینکه خبر تاسف بار رحلت حضرت آیت الله مومن مردم قم را 
عزادار کرد، اضافه کرد: ایشان 81 سال پیش در روز پنجشنبه دیده به جهان گشود و در روز 

پنجشنبه دیگر از این جهان هجرت کرد.
وی با بیان اینکه حضور این عالم در حوزه علمیه، مجلس خبرگان و شورای نگهبان گوشه 
ای از خدمات ایشان است، این مصیبت را به امام عصر)عج(، مقام معظم رهبری، اعضای 
مجلس خبرگان رهبری، شورای نگهبان، جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و همچنین بیت 

مکرم ایشان تسلیت گفت.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

قم جای اقدامات هنجارشکنانه نیست 

مدیرکل جدید ورزش و جوانان قم، بر استفاده از 
توانمندی و ظرفیت بخش خصوصی و خیران در تکمیل 

طرح های ورزشی این استان تاکید کرد. 
رسول مُنعِم عصر پنجشنبه در حاشیه آیین معارفه 
مدیرکل ورزش و جوانان قم در سالن بعثت خانه جوانان 
در گفت و گو با خبرنگاران، توجه به رشته های پایه، 
های  زیرساخت  توسعه  بانوان،  ورزش  استعدادیابی، 
ورزشی، توجه به ورزش همگانی و قهرمانی، تشکیل 
ستاد ساماندهی جوانان برای بهبود امور مربوط به آنها، 
تلاش برای جذب بیشتر وام ازدواج، تشکیل خانه های 
جوان و توجه به امور فرهنگی را از جمله برنامه های 
این اداره کل برشمرد. وی گفت: یکی از اولویت های 

وزارت ورزش و جوانان، تکمیل زیرساخت های ورزشی 
در دست ساخت است و به طور حتم یکی از اقدام 
ها، تلاش برای جذب اعتبارات برای تکمیل این طرح 
هاست. وی با تاکید بر حمایت از ورزشکاران برجسته 
و مستعد استان اظهار کرد: به طور حتم ورزشکارانی 
که در رده ملی قرار دارند، مورد توجه ویژه این اداره 

کل خواهند بود.
منعم با بیان این که باید ستاد برنامه ریزی در حوزه 
ورزش داشته باشیم، اظهار کرد: اگر به دنبال توسعه 
ورزش قهرمانی هستیم، باید به حضور حرفه ای تیم ها 
در لیگ های ورزش کشور توجه ای ویژه داشته باشیم. 
وی گفت: تلاش می کنیم با کمک کارشناسان و 

پیشکسوتان، هم تیم هایی که در گذشته در ورزش 
استان حضور داشته اند، شرایطشان را برای بازگشت به 
ورزش فراهم کنیم و هم تیم هایی که در حال حاضر 

فعال هستند، از آنان حمایت نماییم. 
مدیرکل جدید ورزش و جوانان قم خاطرنشان کرد: 
به المپیک 2020 ژاپن نگاه ویژه داریم و امیدواریم با 
تشکیل ستاد مستعدان در این راستا گام های موثری 

برداریم. 
وی بر مساعدت و همکاری همگان و حمایت وزارت 
وزرش و جوانان، استانداری و دستگاه های مرتبط و 
رسانه های استان به منظور خدمت رسانی بیشتر به 

مردم در حوزه جوانان و ورزش تاکید کرد. 

مدیرکل  جدید ورزش و جوان استان قم :

باید ستاد برنامه ریزی در حوزه ورزش داشته باشیم 

ارزیابی  اساس  بر  استان قم  شرکت آب و فاضلاب 
بازرسان ستاد صیانت از حقوق شهروندی و عفاف حجاب 
استان موفق به کسب رتبه برتر شد.جلسه ستاد صیانت از 
حقوق شهروندی، سلامت اداری و عفاف و حجاب با حضور 
استاندار قم و سرکار خانم ملاوردی دستیار رئیس جمهور و 
با تقدیر از دستگاه های برتر استان برگزار شد.در همین راستا 
از شرکت آب و فاضلاب استان به دلیل کسب رتبه برتر در 

حوزه صیانت از حقوق شهروندی و عفاف و حجاب تجلیل 
و لوح تقدیری به امضا استاندار قم به دکتر علی جان صادق 
پور مدیرعامل آبفای استان اهدا شد.در این لوح تقدیر آمده 
است: منشور حقوق شهروندی اصلی بر آمده از دل قانون و 
منطبق بر اصول و ارزیابی دینی و اخلاقی و اجرای آن گامی 
بلند در راستای تحقق عدالت اجتماعی، تلاش عملی برای 
پاسخگویی به مطالبات مردم و زمینه ساز افزایش اعتماد 

عمومی است.استاندار قم در ادامه این لوح تقدیر با اشاره 
به کسب رتبه برتر شرکت آب و فاضلاب در حوزه صیانت 
از حقوق شهروندی و عفاف حجاب آورده است: با اهدا این 
لوح زحمات قابل تقدیر شما در این عرصه را ارج نهاده و 
دوام توفیقات روزافزونتان را در راه خدمت صادقانه به نظام 
مقدس جمهوری اسلامی و پیشبرد شایسته برنامه های 

دولت تدبیر و امید از درگاه خداوند متعال مسئلت دارم.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم گفت: با امکاناتی که وزارت ورزش و 
جوانان در اختیار استان می گذارد، هر روستای قم باید مجهز به یک خانه ورزش باشد.

سید محمدرضا هاشمی روز پنجشنبه در آیین تکریم و معارفه مدیران پیشین و جدید 
اداره کل ورزش و جوانان قم در سالن بعثت خانه جوانان، افزود: حدود 100 روستا در قم 

وجود دارد که برای تامین فضای ورزشی مورد نیاز آن آمادگی داریم.
وی در بخش دیگر سخنان خود، با اشاره به بیانیه اخیر رهبر معظم انقلاب اسلامی 
اظهار کرد: در بیانیه معظم له بیش از 41 بار نام زیبای جوانان در آن اشاره شده است، 
چراکه امروز ما دارای جامعه ای جوان هستیم.وی ورزش و نشاط اجتماعی را ضروری 
دانست و گفت: خوشبختانه گام های ارزشمندی در این زمینه برداشته شده است و 
امیدواریم همه دغدغه جوانان را مدنظر داشته باشیم و در جهت پویایی و نشاط اجتماعی 
گام برداریم و تلاش کنیم.وی گفت: ما در قم جوانان زیادی داریم که امیدواریم با تلاش و 
درایت مدیران اداره کل ورزش و جوانان، بتوانیم به این قشر در شهر کریمه اهل بیت)ع( 
خدمت کنیم.هاشمی با اشاره به تحولات ایجاد شده در وزارت ورزش و جوانان خاطرنشان 
کرد: کارهای زیربنایی خوبی انجام شده است و دولت هم نگاه ویژه ای به مساله ورزش 
دارد.وی با بیان این که ان شاءالله بتوانیم گام های ارزشمندی در حوزه ورزش و جوانان 
در استان برداریم، اظهار کرد: در مسابقات آسیایی 2018 برای اولین بار 6 ورزشکار از 

قم در مسابقات مذکور شرکت کردند.وی با اشاره به سیاست دولت در واگذاری طرح ها 
به بخش خصوصی گفت: اداره کل ورزش و جوانان قم، در این زمینه نخستین اداره کل 

استان بود که بیشترین واگذاری طرح های ورزشی را به بخش خصوصی داشته است.
هاشمی با تقدیر از تلاش های مدیرکل پیشین ورزش و جوانان قم گفت: کار در نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران، بالاترین توفیق است و بالاترین شان و منزلت همه ما 
خادمی مردم می باشد.معاون استاندار قم خاطرنشان کرد: به طور حتم از مدیران توانمند، 

پیگیر و همراه با سیاست های دولت در بخش های مختلف استفاده می کنیم.
آیین تکریم و معارفه مدیران پیشین و جدید اداره کل ورزش و جوانان استان قم با 
حضور امیررضا خادم معاون حقوقی، مجلس و هماهنگی امور استان های وزیر ورزش و 
جوانان، رضا سیار فرماندار، جمعی از مسئولان، مدیران باشگاه های ورزشی، پیشکسوتان 

و ورزشکاران قم در سالن بعثت خانه جوانان برگزار شد.
در این آیین از خدمات حسن عابدی تقدیر و رسول مُنعِم به عنوان مدیرکل جدید 

ورزش و جوانان استان قم معرفی شد.
حسن عابدی در تیرماه سال 1393 به این سمت منصوب شد؛ مدیرکلی ورزش و 
جوانان استان همدان و معاونت اداره کل ورزش و جوانان استان های قم و همدان از جمله 

سوابق کاری رسول منعم است.

بر اساس ارزیابی دستگاه های استان قم؛

آبفای استان رتبه برتر صیانت از حقوق شهروندی را کسب کرد

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استاندار قم:

هر روستای قم باید مجهز به یک خانه ورزش باشد

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

دستگیری ۸ نفر در ارتباط با حادثه تروریستی جاده خاش 
 رئیس کل دادگستری استان سیستان و بلوچستان از دستگیری 8 نفر متهم در ارتباط با حادثه 
تروریستی محور خاش - زاهدان خبر داد و افزود: با تلاش های نیروهای نظامی و انتظامی و امنیتی 
و پشتیبانی دستگاه قضائی استان تا کنون 8 نفر متهم در این خصوص دستکیر که دو نفر آنها طی 
روز گذشته و امروز دستگیر شدند.حجت الاسلام حمیدی در رابطه با این موضوع اظهار کرد: از شش 
نفر دستگیر شده در روزهای قبل که جرم آنها محرز گردیده است یک نفر خانم که مالک خودروی 
انتحاری بوده است در شهرستان خاش دستگیر شده است که در بررسی های به عمل آمده از منزل 
نامبرده قطعاتی از خودروی انتحاری کشف شده و پرونده با قاطعیت در مجتمع جرایم امنیتی در حال 
پیگیری است و به محض محرز شدن و قطعیت مجرمیت نسبت به صدور حکم اقدام و احکام شرعی 
صادره با قاطعیت اجرا خواهد شد و به اطلاع عموم خواهد رسید.وی همچنین از کشف خانه های تیمی 
در شهرستانهای خاش و سراوان خبر داد که در بررسی های انجام شده 1۵0 کیلو مواد منفجره آماده 
انفجار در شهرستان خاش و 600 کیلو مواد منفجره پیش ساخت بمب در شهرستان سراوان کشف 
گردید.حمیدی در خصوص ترور مأمور راهنمایی و رانندگی نیز خبر از دستگیری 3 نفر داد و افزود: در 

بررسی های اولیه سرنخ های خوبی به دست آمده است که از بیان جزئیات فعلًا معذوریم.
 

خاطره شنیدنی احمدی نژاد درباره مخالفان تعطیلات عید فطر!
احمدی نژاد خاطره ای تعریف کرده از تعطیلات عید فطر:»می خواستیم تعطیلات عید فطر را 
زیاد کنیم، گفتند تعطیلات ایران زیاد است و باید همین هم کم شود. گفتیم بابا این طور نیست، یک 
گروهی را انتخاب کردند که بشوند کارگروه و رفتند دو سال تحقیق کردند و جواب آوردند درحالی 
که با نیم ساعت سرچ گوگلی می شد اطلاعاتش را بدست آورد. دیدند ایران با ۷۷ روز کشور دوم 
درداشتن تعطیلات کم است و باقی دنیا همه بالای 10۵ روز تعطیلی دارند.دیدند این نگرفت، 8 نفر 
درباره این سخنرانی کردند که تعطیلات را زیاد کنیم مردم می روند گناه می کنند. گفتند یک ماه ملت 
عبادت کردند با این تعطیلات می روند گناه می کنند تمامش دود می شود.به انسانیتم بر خورد و گفتم 
مگر شما خودت گناه می کنی که مردم را این طوری می بینی؟ به چه حقی این حرف را می زنی و 
قضاوت می کنی اگر این در ذات خودت نیست؟تازه این مردم بیچاره ما اگر تعطیلی داشته باشند چه 
کار می کنند؟ یک چادر می گذارند پشت پراید می روند لب یک رودخانه و نهایت چهار تالقمه ساندویچ 

کوکو می خورند که خانم خانه تا پای سفر در آشپزخانه برایش پای گاز بوده است.«

رئیس جمهور به زودی به بغداد می رود 
سفیر ایران در عراق از سفر قریب الوقوع حسن روحانی به عراق خبر داد.پایگاه اطلاع رسانی شبکه 
تلویزیونی الفرات با اعلام این خبر افزود: ایرج مسجدی سفیر ایران در عراق، روز چهارشنبه اعلام 
کرد حسن روحانی در آینده ای بسیار نزدیک به عراق سفر خواهد کرد وامیدوار است که دراین سفر 
توافقنامه های جدیدی در چارچوب گسترش روابط بین دو کشور به امضا برسند.سفیر ایران در عراق 
که در مراسم تکریم فعالان اربعین در استان صلاح الدین سخن می گفت تاکید کرد: ایران در چارچوب 
توسعه همکاری با کشور دوست و برادر عراق توجه خاصی به استان صلاح الدین و شهر سامرا دارد.گفتنی 
است محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان در سفر اخیر خود به عراق از برنامه ریزی برای انجام 

سفر رئیس جمهور روحانی به عراق در ماه مارس )اسفندماه( خبر داده بود.

 واگذاری کیش به چینی ها کذب محض است
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد کیش گفت: واگذاری جزیره کیش به چینی ها 
کذب محض است. محمدرضا سعیدی با بیان اینکه عده ای در داخل و خارج با سو استفاده از حس 
وطن پرستی و ملی گرایی به دنبال فضاسازی هستند، گفت: هرگز اجازه نمی دهیم با این جوسازی ها 
آرامش مردم خدشه دار شود. وی با تأکید بر اینکه بر اساس قوانین هیچ شخص حقیقی و حقوقی اجازه 
فروش زمین به خارجی ها را ندارد، افزود: البته از هرگونه سرمایه گذاری داخلی و خارجی در جزیره 

کیش استقبال کرده و می کنیم. 

وزارت ورزش: وریا را احضار نکردیم 
معاون وزیر ورزش و جوانان در مورد اینکه وریا غفوری به خاطر موضوعی که در صفحه شخصی اش 
نوشته بود به وزارت ورزش احضار شده است، گفت: اصلا پستی که می گویید را خودم ندیده ام و ما هم 
او را احضار نکردیم.محمدرضا داورزنی در مورد اینکه گفته می شود علی نژاد را به عنوان دبیرکلی کمیته 
ملی المپیک پیشنهاد داده اید گفت: در این زمینه خود کمیته تصمیم گیری می کند. در اساسنامه جدید 
رئیس کمیته پیشنهاد می دهد و هیات اجرایی تصویب می کند. یکی از کسانی که در گذشته مطرح بود، 
علی نژاد بود و اما تا جایی که اطلاع دارم او در مجمع انتخاباتی ووشو شرکت می کند.وی در مورد اینکه 

فرجی مجوز گرفت یا خیر، گفت: نه هنوز نگرفته است.

پزشکیان: ساختار آموزش در ایران باید اصلاح شود 
ایب رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه »ساختار آموزش باید اصلاح شود« گفت: دوره ای 
که استاد تئوری بگوید و دانشجو گوش کند، گذشته است. ساختار آموزشی کشور ما مشکل دارد. این 
سیستم که استاد پای تابلو آمده و حرف بزند از رده خارج است.مسعود پزشکیان نایب رییس مجلس 
شورای اسلامی در هفتمین اختتامیه کنفرانس بین المللی یاددهی و یادگیری الکترونیکی ضمن تشکر 
از دست اندرکاران برگزاری این کنفرانس گفت: دیدن، شنیدن، لمس کردن، گفت وگو و تجربه از عوامل 
یادگیری هستند. هر چه ابزار بیشتری در فرآیند یادگیری درگیر شود آموزش و یادگیری دقیق تر 

می شود.

 وزیر: سقف وام مسکن افزایش ندارد 
 وزیر راه و شهرسازی گفت: سقف تسهیلات مسکن با هدف جلوگیری از رشد قیمت مسکن و بالا 
بردن توان خرید مردم افزایش ندارد.»محمد اسلامی« روز پنجشنبه در آیین بهره برداری از طرح ۵28 
واحدی کوی کوثر اراک در جمع اصحاب رسانه، افزود: هدف از اتخاذ این سیاست کنترل تمام شده 

قیمت مسکن است تا اقشار کم درآمد توان خرید مسکن به عنوان نیاز ضروری را داشته باشند. 

 درخواست وزیر ارتباطات از مردم 
وزیر ارتباطات در صفحه توییترش از مردم خواست انتقادات نسبت به او را مطرح کنند.آذری جهرمی 
در توییتی نوشت:در یک سال گذشته، با همکاران در وزارت ارتباطات هرآن چه در توان داشتیم برای 
پیشرفت ایران در حوزه کاریمان انجام دادیم. برای بهتر تنظیم شدن برنامه سال آینده، مانند همیشه به 
توصیه های شما نیازمندیم تا ضعف ها را برطرف کنیم. لطفا از من #انتقاد کنید. از همراهی شما بی نهایت 

متشکرم.

ازدواج رامین مهمانپرست با بازیگر مشهور
در روز های گذشته، عکسی از مریم کاویانی، بازیگر مشهور تلویزیون و سینما در کنار رامین 
مهمانپرست، سخنگوی سابق وزارت امور خارجه منتشر شد. مریم کاویانی در گفت وگو با خبرآنلاین 
در پاسخ به این سؤال که این خبر واقعیت است یا شایعه گفت: تا به حال اجازه ندادم اطراف زندگی 
ام شایعه ای به  وجود بیاید و این یکی هم شایعه نیست. فعلا دوست ندارم درباره جزئیات این مسأله 

حرفی بزنم.

صفحه جعلی اینستاگرام لیلا حاتمی بسته شد 
با پیگیری حقوقی و شکایت نزد پلیس فتا صفحه جعلی اینستاگرامی که با نام لیلا حاتمی اقدام به 
فعالیت تبلیغاتی و تجاری کرده بود بسته شد.لیلا حاتمی با اعلام این خبر به ایسنا باز هم تاکید کرد که 
هیچ گونه صفحه یا سایتی در فضای مجازی ندارد و هر گونه فعالیت در فضای مجازی به نام او جعلی 

است و حق طرح شکایت و پیگیری قضائی در این مورد را برای خود محفوظ می داند.

 حالا خورشید تعطیل می شود
آخرین قسمت برنامه تلویزیونی »حالا خورشید« با اجرای رضا رشیدپور 22 اسفند ماه روی آنتن 
می رود. با به پایان رسیدن دوره فعلی برنامه »حالا خورشید« در روز 22 اسفند سری جدید برنامه از 

تابستان 98 پخش خواهد شد. 

هدیه جنجالی پاکستان به بن سلمان 
 محمد بن سلمان، ولیعهد عربستان سعودی در سفر اخیرش به پاکستان یک اسلحه از جنس طلا 
دریافت کرده است.صفحه توئیتری شبکه سی ان ان تصویر اسلحه ای از جنس طلا را منتشر کرده است 

که در جریان سفر محمد بن سلمان به پاکستان به او هدیه داده شده است.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

انهدام یک باند قاچاق مواد مخدر در قم
فرمانده انتظامی استان قم از انهدام یک باند قاچاق مواد مخدر و کشف 201 کیلوگرم تریاک در 
قم خبر داد.  عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قم بر روی عناصر اصلی تهیه و توزیع مواد مخدر مشخص شد 6 قاچاقچی قصد دارند با استفاده 
از 3دستگاه خودرو کامیونت، یک محموله مواد افیونی را از جنوب کشور به قم منتقل کنند، بنابراین 
موضوع در دستور کار پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: 
سپس طی هماهنگی های قضائی، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم به محل مورد نظر اعزام 
و با کنترل تردد خودروهای عبوری خودروها را شناسایی و متوقف کردند.سردار آقاخانی خاطرنشان کرد: 
سرانجام طی بازرسی از خودروهای کامیونت، 201 کیلو و 100 گرم تریاک در قالب 104 بطری کشف و 
هر 6 متهم دستگیر شدند.فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشکله 

برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان قم شدند.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد

دستگیری دلال غیرمجاز ارز در قم
فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به دستگیري دلال غیرمجاز ارز، از اهتمام پلیس قم در برخورد 
با مفاسد اقتصادی خبر داد.  سرهنگ مراد حسین جعفریان اظهارداشت: مأموران فرماندهی انتظامی 
معصومیه با هماهنگي مقام قضائي و در راستای اجرای طرح برخورد با دلالان غیرمجاز ارز، یک نفر را 
شناسایی و دستگیر کردند.فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح کرد: در بازرسی از نامبرده 10 برگ 
اسکناس یکصد دلاری، 8 برگ اسکناس یک دلاری، 4 برگ اسکناس 20 دلاری، 2 برگ اسکناس 10 
دلاری، 2 برگ اسکناس ۵ دلاری، ۷برگ اسکناس ۵00 روپیه هند، 3 برگ اسکناس 2۵ هزار دینار 
عراقی، یک برگ اسکناس 10 هزار دینار عراقی، 2 برگ اسکناس ۵ هزار دینار عراقی، 2 برگ اسکناس 
هزار دینار عراقی، 2 برگ اسکناس 20۵ دینار عراقی، 2 برگ اسکناس ۵00 دینارعراقی، 1۵ برگ 

اسکناس هزار روپیه پاکستان و 82 میلیون و 300 هزار ریال وجه نقد ایرانی کشف کردند.

رقابت سنگین گوشت، مرغ و پراید با دلار! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم مطرح کرد 

کمبود پارکینگ در قم در ایام نوروز
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: در ایام 

تعطیلات نوروزی در زمینه پارکینگ در شهر قم مشکل داریم.
سید امیر سامع در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان قم در سالن 
جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به وضعیت ورودی های شهر قم 
اظهار کرد: باید در این ورودی ها در ایام تعطیلات نوروزی، امکانات و خدمات 
شهری به مسافران معرفی شود و اطلاع رسانی به مسافران نوروزی در قم 
اهمیت زیادی دارد. وی ادامه داد: در ایام تعطیلات نوروزی شاهد ایجاد 
صف های طولانی در عوارضی های شهر قم هستیم، باید اقداماتی برای 
کاهش ترافیک در این محدوده صورت بگیرد و کانکس های نهادهایی 
همچون آتش نشانی و هلال احمر بعد از عوارضی ها مستقر شوند. معاون 
خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم افزود: در ایام تعطیلات نوروزی 
در زمینه پارکینگ در شهر قم مشکل داریم، باید برای ایجاد پارکینگ های 
موقت در این ایام از فضاهای مناسب شهری در قم استفاده کنیم. سامع با 
اشاره به پیش بینی آب و هوای شهر قم در ایام تعطیلات نوروزی اظهار کرد: 
در این ایام، چندین روز با بارش باران و وزش باد شدید در شهر قم مواجه 
خواهیم بود، به همین دلیل باید برنامه ریزی صورت بگیرد تا در آن روزها 
اماکن مسقف برای اقامت مسافرین در اختیار آن ها قرار بگیرد. وی ادامه 
داد: در ایام تعطیلات نوروزی هشت ستاد خدمت رسانی در شهرداری قم 
فعالیت خواهند داشت و به صورت شبانه روزی به مسافران خدمات ارائه 
می دهند، سه هزار نیروی شهرداری به دنبال آماده کردن فضای شهر قم 
برای عید نوروز هستند.معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری 
قم افزود: سامانه 13۷ شهرداری در تعطیلات نوروزی فعال است تا بتواند 
پاسخگوی نیازهای مردم و مسافرین باشد، فعالیت سامانه به صورت شبانه 
روزی است و کاربران آن حداقل به دو زبان پاسخگوی تماس ها هستند.

سامع با اشاره به برگزاری تور قم گردی اظهار کرد: شهرداری قم در ایام 
تعطیلات نوروزی اتوبوس هایی را در دو بوستان شهر مستقر می کند تا 
مسافران را به تور قم گردی ببرد.وی ادامه داد: شهرداری قم با همکاری 
نیروی انتظامی تلاش می کند که دستفروشان غیرمجاز را در تعطیلات 

نوروزی در شهر قم کنترل کند.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری اعلام  کرد

مکان پایانه های 
مسافربری شمالی و جنوبی قم

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم گفت: محل احداث 
پایانه مسافربری شمالی قم در جنب بلوار عمار یاسر و پایانه مسافربری 

جنوبی در جاده قم- سلفچگان پیش بینی شده است.
رضا پوریافر در خصوص توسعه پایانه های مسافربری قم اظهار کرد: در 
قالب طرح جامع ترافیک استان قم، پیگیری های لازم برای اخذ زمین از 
دولت و زمین های شهری انجام شده تا بتوانیم پایانه های مسافربری شمالی 
و جنوبی را در قم ایجاد کنیم.وی ادامه داد: با مساعدت شورای ترافیک 
استان و کمیسیون ماده ۵، پایانه مسافربری شمالی قم در جنب بلوار عمار 
یاسر و پایانه مسافربری جنوبی در جاده قم- سلفچگان پیش بینی شده است.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم اضافه کرد: اختلاف 
نظرهایی برای محل پایانه مسافربری جنوبی وجود دارد، اما پیشنهاد اولیه 
روبه روی سیلوی قم در بوستان معصومیه بوده که طرح های آن نیز آماده 
شده، اما با این وجود منتظر تصویب و مشخص شدن راه دسترسی شهرک 
پردیسان به سمت جاده قم- سلفچگان توسط اداره کل راه و شهرسازی 
استان هستیم.پوریافر یادآور شد: دو زمین در این جاده برای احداث پایانه 
مسافربری جنوبی قم پیش بینی کردیم تا دسترسی هر کدام از مسیرهای 
کنار بوستان معصومیه یا جنب بیمارستان امام رضا نهایی شد، پایانه را 
احداث کنیم و خدمات پایانه ای استان را توسعه دهیم.وی با بیان اینکه در 
حال حاضر حدود 18 هکتار مساحت پایانه های مسافربری قم است، گفت: 
پنج پایانه مسافربری و دو پارکسوار هم اکنون در قم ارائه خدمت می کنند.

سرپرست سازمان پایانه های مسافربری شهرداری قم با بیان اینکه دو طرح 
پایانه های مسافربری شمالی و جنوبی مربوط به طرح های کلان حمل و 
نقلی است، اظهار کرد: پایانه شمالی مورد تصویب کمیسیون ماده ۵ واقع 
شده ولی تحت تاثیر مسیر کُریدوری قطار سریع السیر است چراکه باید 
برای رفاه حال مسافرین، در مسیری نزدیک به آن باشد.پوریافر اضافه کرد: 
هماهنگی های لازم برای اختصاص زمینی حدود هفت الی هشت هکتار 
برای پایانه مسافربری جنوبی قم انجام شده که هر زمان از سوی اداره کل راه 
و شهرسازی استان به ما تحویل داده شود، برای احداث آن اقدام می کنیم.

وی در پایان عنوان کرد: طرح کلی پایانه های مسافربری را مشاوران ما کار 
کردند و برای پیشبرد این پروژه ها، از نظر طراحی جلو هستیم.

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی  قم خبرداد

احتمال نوسازی تاکسی های قم 
در نیمه اول سال ۹۸

مدیرعامل سازمان نظارت و مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: 
با راه اندازی سیستم نوسازی تاکسی های کشوری، در نیمه اول سال آینده 
تاکسی های فرسوده را نوسازی می کنیم.مرتضی عزتی درباره نوسازی 
تاکسی های شهر قم اظهار کرد: بحث نوسازی تاکسی ها از طریق سیستم 
کشوری انجام خواهد شد و تنها به قم یا دیگر استان ها مرتبط نمی شود و 
ما نیز پیگیر هستیم تا به محض اینکه سامانه نوسازی تاکسی ها در سطح 
کشور راه اندزای شد، مجددا این کار را در قم ادامه دهیم.وی با بیان اینکه 
پرداخت اقساطی پول تاکسی های جدید یکی از مباحث اصلی در نوسازی 
است، عنوان کرد: با توجه به مشکلات مالی که بین ایران خودرو و مرکز 
اسقاط خودرو کل کشور وجود دارد، بیش از یک سال است که نوسازی 
تاکسی های سراسر کشور متوقف شده است.مدیرعامل سازمان نظارت و 
مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم ادامه داد: با پیگیری هایی که از طریق 
سازمان تاکسیرانی کلان شهرها انجام دادیم و تلاش زیاد نمایندگان مجلس، 
به نظر می رسد در 6 ماه ابتدایی سال 98 مجددا سامانه نوسازی تاکسی ها 
راه اندازی شود و بتوانیم سایر تاکسی های فرسوده شهر را نوسازی کنیم.

عزتی با تاکید بر اینکه اختیار انتخاب ماشین را به تاکسیرانان دادیم، گفت: 
تاکسیرانان می توانند در سیستم سازمان تاکسیرانی، یکی از خودروهای پژو، 
سمند، آریو اتوماتیک و برلیانس را انتخاب کنند و ما نیز برنامه داریم در 
صورت باز شدن سایت، تعداد ماشین های آریو اتو ماتیک و برلیانس را در 
سال 98 به ناوگان شهری اضافه کنیم و خدمات بهتری به شهروندان ارائه 
دهیم.وی به اجرای طرح مکانیزه و نرم افزار در سازمان تاکسیرانی شهرداری 
قم اشاره کرد و افزود: پروانه های رانندگان تاکسی و صدور مجوزهایی که در 
گذشته به صورت دفترچه ای بود، تبدیل به کارت هوشمند شده و بحث 

هوشمندسازی را پیاده کردیم.

توسط گروه کتابخوانی »با من بخوان« انجام شد؛

افتتاح ۲ کتابخانه در مدارس قم
دو کتابخانه ویستا و بهار با بیش از 600 جلد کتاب در هر یک، از سوی 

گروه کتابخوانی »با من بخوان« در دو مدرسه قم افتتاح شد.
مراسم افتتاح دو کتابخانه با حضور مسئولان موسسه پژوهشی تاریخ 
ادبیات کودکان و گروه کتابخانه های کودک محور »با من بخوان« و خانواده 
رشتی زاده در هنرستان فخری قم برگزار شد.کتابخانه ویستا در هنرستان 
فخری و کتابخانه بهار در دبیرستان باقرالعلوم)ع( همزمان افتتاح و راه اندازی 
شد.در هر یک از این دو کتابخانه بیش از 600 جلد کتاب با موضوعات 
مختلف داستانی، علمی، هنر و سرگرمی برای گروه های سنی یک تا 18 
سال موجود می باشد.عضویت دانش آموزان استان قم در هر یک از این 
دو کتابخانه رایگان است و کتاب به امانت داده می شود.این دو کتابخانه 
برای اولین بار از سوی گروه کتابخوانی با من بخوان و با پشتیبانی فرش 
رشتی زاده احداث شده است.مدیر موسسه پژوهشی تاریخ ادبیات کودکان 
در مراسم افتتاح این کتابخانه ها طی سخنانی اظهار داشت: مدت 20 سال 
از فعالیت پژوهشی این موسسه می گذرد و حاصل آن تولید 10 جلد کتاب 
کودک و نوجوان و تاریخ فرهنگ و آموزش و پرورش ایران بوده است.

زهره قایینی بیان کرد: در جهت ترویج کتاب خوانی، مدت ده سال است 
که برنامه »با من بخوان« را آغاز کرده ایم و با این محوریت بوده که کتاب را 

برای بچه ها بخوانیم.

اخبــار

استاندار قم گفت: با توجه به اینکه بر 
اساس برنامه ریزیها، باغ موزه دفاع مقدس 
استان قرار است تا 1۵ خرداد سال آینده 
به بهره برداری برسد، تمام دستگاه های 
اجرایی و خدمات رسان همت کنند تا 
افتتاح این مرکز فرهنگی دچار تاخیر نشود. 
در  چهارشنبه  روز  سرمست  بهرام 
جلسه ستاد راهیان نور قم، افزود: موزه دفاع 
مقدس نیز همانند راهیان نور می تواند 
ارزش های انقلاب و دفاع مقدس را به نسل 

آینده منتقل نماید.
مجموعه  این  کرد:  خاطرنشان  وی 
فرهنگی به شکل ابتکاری و با توجه به 
جایگاه خاص قم در انقلاب به عنوان باغ 
موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس طراحی 

شده است.
ساخت باغ موزه دفاع مقدس قم به 
عنوان یکی از برکات و دستاوردهای سفر 
انقلاب  معظم  رهبر   89 سال  تاریخی 
اسلامی به استان قم بود. این طرح که 
از سال 92 روند اجرایی آن به دلیل عدم 
تامین بودجه لازم متوقف شده بود در ماه 
های گذشته بار دیگر مراحل ساخت آن 

ادامه یافته است.
بنای اصلی طرح درمساحتی به ابعاد 
شود  می  احداث  مترمربع  هزار  هشت 
حدود  مساحتی  با  محوطه  درکل  که 

30هکتار دراختیار مردم قم و زائران قرار 
خواهد گرفت، دراین مکان فضاهای سبز، 
استراحتگاه، مکان های آموزشی، معنوی، 
نمایشی، فرهنگی، نمادهای ارزشی دفاع 
مقدس و مکان های هنری و تفریحی در 
نظر گرفته شده است. همچنین در این 
جمله  از  دیگری  های  بخش  مجموعه 
کتابخانه، آمفی تئاتر و سالن کنفرانس نیز 
راه اندازی می شود.باغ موزه دفاع مقدس 
قم بر اساس وعده مسئولان استان قرار بود 
در دهه فجر سالجاری به بهره برداری برسد.

وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به موضوع اردوهای راهیان نور اشاره کرد و 
گفت: در طول سال های گذشته ،نهادهای 

اجرایی سعی کرده اند برنامه راهیان نور، 
باشکوه به انجام برسد لذا برای تداوم این 
روند باید کاستی ها، کمبودها و تنگناها 
شناسایی شود.سرمست خطاب به اعضای 
ستاد راهیان نور، گفت: با توجه به این که 
برش استانی سند ملی راهیان نور آماده 
شده است، باید تا 2 هفته آینده پیشنهادها 
و نقطه نظرها به دبیرخانه ستاد منتقل 
گردد.وی گفت: از دستگاه هایی که در 
گذشته فعالیت چشمگیری داشته اند تقدیر 
خواهد شد و نهادهایی که کم کار بودند باید 
علت آن را توضیح دهند و برای برنامه های 

جاری راهیان نور، مسئولیت قبول کنند.
استاندار قم افزود: خدمت در این نظام به 

ویژه در راهیان نور توفیق است و همه باید 
بر اساس وظیفه سازمانی، و دینی و مذهبی 
وظیفه خود را به نحو شایسته انجام دهیم.

وی همچنین با استقبال از طرح بازدید 
مسئولان در قالب کمیته ارزیابی میدانی 
از مناطق جنگی، گفت: با توجه به این که 
بسیاری از دستگاه های اجرایی استان در 
ستاد نوروزی درگیر هستند، این بازدید باید 
به نحوی توزیع زمانی شود تا در طول سال 

98، به تناوب و تناسب باشد.
وی همچنین با بیان این که از طرح 
محرومیت زدایی بسیج سازندگی استقبال 
می کنیم، گفت: بنای مدیریت استان هم 
افزایی و تعامل سازنده برای اجرای طرح 
های با قابلیت مقابله با آسیب های اجتماعی 
با گروه های  می باشد و در این زمینه 
جهادی سپاه پاسداران همکاری های لازم 
صورت خواهد گرفت.سرمست هچنین 
بر حضور مدیران دستگاه های اجرایی در 
جلسه های استانداری تاکید و بیان کرد: 
حضور نداشتن مدیران در چنین جلسه 
هایی پذیرفتنی نیست و باید حضور پررنگ 
داشته باشند.وی در پایان از حضور ادارات و 
نهادها در نمایشگاه شکوه چهل ساله برای 
انتقال دستاوردها و ارزش های انقلاب به 
نسل جدید و همچنین حضور حماسی 

مردم در راهپیمایی 22 بهمن تقدیر کرد.

استاندار قم :

باغ موزه دفاع مقدس قم 15 خرداد سال آینده افتتاح می شود 


